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ACTA DE LA SESSIÓ Nº 15/2017, DE CARÀCTER ORDINARI DE L’ AJUNTAMENT PLE 

CELEBRADA EL TRENTA DE NOVEMBRE DE DOS MIL DISSET. 
 
Al municipi de Canals, en el Saló de Sessions de la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el 

trenta de novembre de dos mil disset, essent les vint-i-una hores y vuit minuts (21:08 hores). 
 
Presideix el Sr. Alcalde D. Ricardo Requena Muñoz, assistint els regidors/es D. Manuel 

Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose 
Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal Compromis); D. Antonio Manuel 
Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José Ramón Garrido 
Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. Fernando Gimenez 
Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros  i D. 
Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero Soriano i D. Manuel 
Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals). 

 
No assisteix el regidor D. Antonio Sanchez Aguado (del Grup Municipal Compromis). 
 
El Sr. Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista), s'absenta de la sessió a les 22:55 hores 

durant el tractament del punt 8 de l'orde del dia, reincorporant-se a les 22:58 hores durant el 
tractament mateix punt. 

 
Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. Així 

mateix assisteix l’Interventor de l’Ajuntament de Canals D. Vicente Sancho-Miñana Sanchez, que 
abandona la sessió en el permís de l’Alcalde, no reincorporant-se ja a la mateixa, després del  
tractament del punt 7 de l'orde del dia, sent les 22:06 hores. 

 
Per l'Alcaldia, després del tractament del assumpte del punt 7 de l'orde del dia de la sessió, 

sent les 22:06  hores del dia trenta de novembre de dos mil disset, s'acorda una interrupció per uns 
minuts per a descans dels assistents i procedir a fotocopiar i distribuir els precs i preguntes presentats 
pels regidors, continuant la sessió a les 22:17 hores del mateix dia. 

 
Havent-se comprovat la presència del President i del Secretari, així com l’existència del 

quorum exigit per l’artícle 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que  s’aprova el 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) 
per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la sessió que es va desenvolupar 
d’acord amb el següent,  

 
 

ORDRE DEL DIA 
 

1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS 
 

PART RESOLUTIVA 

   
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTES CORRESPONENTS A LES 

SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 

 -Minuta 12 de 28 de setembre de 2017. 
 -Minuta 13 de 13 de novembre de 2017. 
  
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT, DE 20 DE 
NOVEMBRE DE 2017. 
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 3.1. PROPOSTA D’ACORD D'ALCALDIA, DE 30 D’OCTUBRE DE 2017, SOBRE 
AUTORITZACIÓ DE COMPATIBILITAT DE D. XXXXXXXXXXXXXXX 
 
            3.2.  PROPOSTA D’ACORD DE LA REGIDORIA-DELEGADA DE L’ÀREA DE COORDINACIÓ 
ADMINISTRATIVA, SERVEIS DE BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT, DE 19 D’OCTUBRE DE 
2017, SOBRE APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL.LABORACIÓ PER A L’ADHESIÓ DE 
L’AJUNTAMENT DE CANALS A LA PLATAFORMA D’ADMINISTRACIÓ ELECTRÒNICA PER A 
ENTITATS LOCALES DE LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA,  PUBLICAT EN EL BOP DE VALÈNCIA Nº 
128, DE 5-VII-2017. 
 
           3.3.  PROPOSTA D’ACORD DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS, SEGONS MOCIÓ 
AMB REGISTRE D’ENTRADA MUNICIPAL NÚM. 5077 DE 18-10-17, SOBRE EL MODEL TURÍSTIC. 
 
           3.4. PROPOSTA D’ACORD SEGONS MOCIÓ CONJUNTA DELS GRUPS MUNICIPALS 
RELATIVA 25 NOVEMBRE DIA INTERNACIONAL CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE. 
  

4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT, DE 21 DE NOVEMBRE DE 2017. 
 

4.1. PROPOSTA DE L’ALCALDIA PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ AMB L’APROVACIÓ DE LA 
RELACIÓ INDIVIDUALITZADA DE BÉNS I DRETS DINS DE L’EXPEDIENT D’OCUPACIÓ 
TEMPORAL DELS TERRENYS NECESSARIS PER A L’EXECUCIÓ DE LES OBRES DEL 
“PROJECTE DE LES OBRES DE SUBSTITUCIÓ DEL TRAMS AERIS DE LA XARXA DE 
COL.LECTORS DE L’EDAR DE CANALS-L’ALCUDIA DE CRESPINS (VALÈNCIA). 

 
4.2. PROPOSTA DE L’ALCALDIA PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ AMB LA SOL·LICITUD 

EFECTUADA PER LA SRA. XXXXXXXXXXXX (RE 5.535, DE 8 DE NOVEMBRE DE 2017), SOBRE 
SOL·LICITUD DE PAGAMENT DE LA QUANTITAT CONCURRENT DE PREU JUST EXPROPIATORI, 
EN RELACIÓ AMB LES FINQUES Nº XXXX POLÍGON XXXX PARCEL.LA XXXX I LA Nº XXXX, 
POLÍGON XXXX PARCEL·LA XXXX. 

 
4.3. PROPOSTA DE L’ALCALDIA AMB RELACIÓ A LA MODIFICACIÓ DE L’AUTORITZACIÓ 

DEL CENTRE DOCENT PÚBLIC DE FORMACIÓ DE PERSONES ADULTES (CICLES I i II), PER 
CANVI D’UBICACIÓ. 
  
 5.  ASSUMPTES D' URGENCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

 
 6. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL R.O.F. 
 
 7. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL PER DELEGACIÓ DEL PLE MITJANÇANT ACORD DE DATA 14-07-15, D’ACORD AL 
QUE DISPOSA L’ARTICLE 115 DEL R.O.F.  
 
            8. PRECS I PREGUNTES. 
 
............................................................................................................................................................ 
 
 

1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS 
 
 1.1. Es dona compte de la RESOLUCIO DE L'ALCALDIA DE DATA 3 D'OCTUBRE DE 2017, 
SOBRE SOL·LICITUD DE SUBSANACION D'ERROR O, SUBSIDIÀRIAMENT, DE INTERPOSICIO 
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DE RECURS DE REPOSICIÓ, RESPECTE DE LA RESOLUCIÓ DE DATA 11/09/2017 DEL 
COMISSARI D'AIGÜES (ACTUANT PD DE LA PRESIDENTA DE LA CONFEDERACIÓ 
HIDROGRÀFICA DEL JUCAR –CHJ-) EN EXPEDIENT DE REFERÈNCIA 2004CV0030 QUE 
DECLARA CONSTITUÏDA LA COMUNITAT D'USUARIS D'ABOCAMENTS “PARTIDA SAGRES”. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
  
 1.2. Es dona compte de la Sentencia núm. 1042/2017, de data 15 de novembre de 2017, d de 
la Sala contenciosa administrativa del TSJ de la CV, recaiguda en el recurs d'apel·lació 570/2017, 
com a conseqüència del recurs formulat per OMNIUM IBERICO SA contra acte de data 15 de febrer 
de 2017 dictat pel Jutjat del C-A nº 3 de València en incident d'execució de sentència. La sentència 
desestima el recurs d'apel·lació interposat i imposa costes a la parteix apel·lant. No és ferm. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
 
 1.3. Es dona compte de la RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA DE DATA 30 D'OCTUBRE DE 2017 
EXPLICATIVA I ACLARIDORA DE LA REPRESENTACIÓ DE L'AJUNTAMENT, DESPRÉS DEL 
CANVI D'ALCALDIA AL JUNY DE 2017, EN ELS CONSELLS ESCOLARS AIXÍ COM RESPECTE DE 
LA PRESIDÈNCIA DEL CONSELL ESCOLAR MUNICIPAL. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
 
 1.4. Es dona compte de l'acte de 24 d'octubre de 2017, del Jutjat contencioao administratiu nº 
3 de València, recaigut en PO 151/2016 com a conseqüència de recurs interposat per Desanchis & 
Sanchis Distribucions SL. L'Acte acorda el desistiment de la part recurrent i li imposa costes. No és 
ferm. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
 
 1.5. Es dona compte de la Providència de data 19 d'octubre de 2017 de la Secc 1ª de la Sala 
del C-A de el TS, en recurs de Cassació nº 2620/2017 presentat per l'Ajuntament de Canals contra 
Sentencia de 14 de desembre de 2016 de la Sala C-A de el TSJ de la CV en recurs apel·lació 
58/2012. La Providència acorda la inadmissió a tràmit del recurs amb imposició de costes al recurrent. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
 
 1.5. Es dona compte de RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA DE DATA 31 D'OCTUBRE DE 2017 
RELATIVA A LA DESIGNACIÓ DE REPRESENTANT PERSONAL DE L'ALCALDE EN LA 
TORRETA, I AIACOR. 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada 
 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTES CORRESPONENTS A LES 
SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 
  
 2.1. Minuta 12 de 28 de setembre de 2017. 
 
 Pel Sr. Pérez García (del Grup Municipal Popular) es planteja una observació a l'esborrany 
de l'acta, concretament en la pàgina 28, en la pregunta 9.5, en la contestació del Sr. Garrido 
Centelles, en la línia cinc, respecte de l'expressió “tenen” assenyalant que deuria dir “tenim”, pel que 
canvia el sentit de la contestació. 
 
 El Sr. Secretari assenyala que no hi ha inconvenient en revisar la gravació. 
 



 
 
 

4 / 82 

 El Sr. Alcalde planteja deixar l’assumpte damunt la taula fins que es facen les comprovacions 
pertinents. 

 
El Sr. President sotmet a votació sense més tràmits  la proposta de deixar l’assumpte 

damunt la talula, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. D. 
Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal 
Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal 
Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); 
D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. 
Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco 
López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero 
Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap.  

 
Pel que queda damunt la taula l’assumpte. 
 
2.2. Minuta 13 de 13 de novembre de 2017. 
 
No produint-se observacions, el Sr. President sotmet a votació sense més tràmits  la  

Minuta 13/2017, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. D. 
Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal 
Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal 
Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); 
D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. 
Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco 
López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero 
Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap.  

 
Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF y 121.2 de 

la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana 
 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT, DE 20 DE 
NOVEMBRE DE 2017. 
  
 3.1. PROPOSTA D’ACORD D'ALCALDIA, DE 30 D’OCTUBRE DE 2017, SOBRE 
AUTORITZACIÓ DE COMPATIBILITAT DE D. XXXXXXXXXXXXX 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord de l’Alcalde de 30 d’octubre de 2017, que  ha sigut 
dictaminada favorablement per la Comissió Informativa Municipal de Coordinació Administrativa, 
Benestar Social i Govern Obert en sessió celebrada el dia 20 de novembtre de 2017, sessió 10/2017 , i 
que se sotmet a votació en el present punt. 
 

. . . 
 

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 
Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
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Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “ANTECEDENTS 

1.- Escrit presentat per D. XXXXXXXXXXXXX, amb registre d'entrada municipal núm. 4705, 
de 26 de setembre del 2017, que tot seguit es transcriu: 

 
 
2.- Havent-se dictat resolución d’Alcadia, de data 27 de setembre, on s’assenyalava el 

següent: 
 
“……………………………………………………………………………………………………………

……………. 
2.-En l’esmentat escrit s’hauria d’especificar el següent: 
 
     - Denominació concreta de l’entitat amb la que es pretén contractar el segon lloc de treball 

(donat que existeixen fins a tres entitats de bàsquet inscrites al registre municipal d’associacions). 
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    - Document acreditatiu (certificat expedit por l’òrgan competent de l’entitat) del percentatge 
de subvencions o altres ingresos procedents de les Administracions Públiques amb que es dote 
ordinàriament en els seus pressupostos l’entitat en questió.   

    -  Duració, horari laboral i remuneració del contracte del segon lloc de treball. 
 

               
………………………………………………………………………………………………………………………. 
 
             En vista dels antecedents i fonaments jurídics exposats, i altres d’aplicació general i pertinent, 
RESOLC: 
 
             PRIMER. - Requerir a D. XXXXXXXXXX per a que, en el termini de 10 díes, procedisca a la 
millora i subsanació corresponent en els termes assenyalats en l’antecedent 2 de la present, advertint 
que, de no fer-ho així, se’l tindrà per desistit en la seua solicitut. 
  
      SEGON.- Notificar la present a l’interessat, assenyalant que contra el present acte, sent de 
tràmit i no posant fí a la via administrativa, no cap recurs, sense perjuí dels mitjans d’impugnació que  
estime procedent exercitar.” 
 
              3.- Escrit presentat per D. XXXXXXXXXXXX, amb registre d'entrada municipal núm. 4898, de 
5 d’octubre del 2017, que tot seguit es transcriu: 
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             4.- Vist que, per part de l’interessat, s’havia procedit dins del termini establit, a subsanar la 
solicitut pel que fa al requeriment relatiu a la denominació concreta de l’entitat amb la que es pretén 
contractar el segon lloc de treball i a la duració, horari laboral i remuneració del contracte del segon 
lloc de treball. 
             Vist que, pel que fa al requeriment relatiu al document acreditatiu del percentatge de 
subvencions o altres ingresos procedents de les Administracions Públiques amb que es dote 
ordinàriament en els seus pressupostos l’entitat en questió, el contingut del certificat aportat no 
s’adjustava als termes del requeriment efectuat. Resultant pertinent en ordre a la determinació del 
règim juridic d’aplicació a l’empara de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
Personal al servici de les Administracions Públiques. 
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En conseqüència, es va dictar dictar resolució d’Alcadia, de data 6 d’octubre, on 

s’assenyalava, en la seua part dispositiva, el següent: 
 

              “ PRIMER.- Requerir novament a D. XXXXXXXXXXXX per a que, en el termini de 10 díes, 
procedisca a la millora i subsanació corresponent, mitjançant l’aportació de document acreditatiu 
(certificat expedit por l’òrgan competent de l’entitat) del percentatge de subvencions o altres ingresos 
procedents de les Administracions Públiques amb que es dote ordinàriament en els seus 
pressupostos l’entitat en questió, advertint que, de no fer-ho així, se’l tindrà per desistit en la  seua 
solicitut. 
  

SEGON.- Notificar la present a l’interessat, assenyalant que contra el present acte, sent de 
tràmit i no posant fí a la via administrativa, no cap recurs, sense perjuí dels mitjans d’impugnació que  
estime procedent exercitar.” 

  
 5.- Escrit presentat per D. XXXXXXXXXXXXX, amb registre d'entrada municipal núm. 5112, 

de 19 d’octubre del 2017, que tot seguit es transcriu: 
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            6.- El Sr. XXXXXXXXXX, en virtut de resolució d'Alcaldia de 31-07-17, és contractat laboral 
temporal d'aquest Ajuntament per un any a jornada completa, modalitat en pràctiques, amb data 
d'inici el 02-08-17, per al lloc d'Animador Comunitari/Esportiu, dins del Programa EMCUJU 2017, 
subvencionat per la Conselleria d'Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball. 
Conforme expedient nº EMCUJU/2017/383/46, en les condicions assenyalades en informe emès, en 
data 26-07-17, per la Cap del Servei Municipal de Desenvolupament Local i Serveis Públics. Les 
retribucions, en concepte de sou brut i prorrata de pagues extra, són de 1.126’50 euros bruts 
mensuals. 
           L’Activitat 09 “Grup adscrit a comunicación y centres educatius i esportius” està adscrita, 
segons l’organització dels serveis municipals de l’Ajuntament de Canals, al Servei Municipal de 
Desenvolupament Local i Serveis Públics. 
 
           7.- Consta en l’expedient informe emés, amb data 23 d’octubrebre de 2017, pel Vicesecretari 
Municipal. Assabentat del seu contingut. 
 
           8.- Mitjançant Providència d’Alcaldia, de data 23 d’octubre de 2017, es va ordenar el següent: 
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           “PRIMER.- Sol·licitar  del Servei de Desenvolupament Local i Serveis Públics, l'emissió, en el 
més breu termini posible, respecte de  les funcions concretes del lloc d’Animador Comunitari/Esportiu 
i si están relacionades directament amb les funcions de l’activitat privada d’entrenador esportiu per a 
la que es demana la compatibilitat, així com també l’horari laboral del lloc d’Animador 
Comunitari/Esportiu. 
……………………………………………………………………………………………………………………..” 
           9.- Consta en l’expedient informe emés, amb data 27 d’octubre de 2017, per la T.A.G. Cap del 
Servei Municipal de Desenvolupament Local i Serveis Públics, amb el següent contingut:  
 

 
 Als anteriors antecedents s'apliquen els següents 
 

FONAMENTS  JURÍDICS 
 

             A.-  El règim de compatibilitats del personal al servici de les Administracions Públiques es 
troba regulat en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d'Incompatibilitats del Personal al servei de les 
Administracions Públiques. En este sentit cal assenyalar el  següent: 
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“Article 1. [Principis generals]  
1. El personal comprés en l'àmbit d'aplicació d'esta Llei no podrà compatibilitzar les seues activitats 

amb l'exercici, per si o per mitjà de substitució, d'un segon lloc de treball, càrrec o activitat en el sector 
públic, excepte en els supòsits previstos en la mateixa. 
………………………………………………………………………………………………………………………
…. 
 

3. En tot cas, l'exercici d'un lloc de treball pel personal inclòs en l'àmbit d'aplicació d'esta Llei serà 
incompatible amb l'exercici de qualsevol càrrec, professió o activitat, públic o privat, que puga impedir 
o menyscabar l'estricte compliment dels seus deures o comprometre la seua imparcialitat o 
independència.” 

 
“Article 2. [Àmbit d'aplicació]  
 

1. La present Llei serà aplicable a: 
………………………………………………………………………………………………………………….. 
c) El personal al servici de les corporacions locals i dels Organismes que en depenguen. 
…………………………………………………………………………………………………………………. 
g) El personal al servicio de entidades, corporaciones de derecho público, fundaciones y 

consorcios cuyos presupuestos se doten ordinariamente en más de un 50 por cien con subvenciones 
u otros ingresos procedentes de las Administraciones Públicas. 

……………………………………………………………………………………………………………………
… 

 
2. En l'àmbit delimitat en l'apartat anterior s'entendrà inclòs tot el personal, siga quina siga la 

naturalesa jurídica de la relació d'ocupació.” 
 
A la vista del qu’estableixen els esmentats articles resultaria d’aplicació al present cas la referida 

Llei d’Imcompatibilitats, donada la relació laboral existent entre l’Ajuntament de Canals i el Sr. 
XXXXXXXXXXXX.  

La següent qüestió que cal determinar és si el segon lloc de treball, pel que es demana la 
compatibilitat, té  la consideració d’activitat pública o privada. A tenor del certificat aportat per 
l’interessat, on s’assenyala que el percentatge de subvencions o altres ingressos procedents de les 
Administracions Públiques amb que es dota ordinàriament el Club de Bàsquet “La Foguera de 
Canals” és del 32%, s’hauria de concloure, segons el que preveu l’apartat 1.g) de l’article 2 de la Llei, 
que  es tractaria d’una activitat privada. 

 
Al Capitol IV, Activitats privades, s’assenyala el següent: 
 

“Article onze.  
1. D'acord amb el que es disposa en l'article 1º,3, de la present Llei, el personal comprès en el seu 
àmbit d'aplicació no podrà exercir, per si o mitjançant substitució, activitats privades, incloses les de 
caràcter professional, siguen per compte propi o sota la dependència o al servei d'Entitats o 
particulars que es relacionen directament amb les quals desenvolupe el Departament, Organisme o 
Entitat on estiguera destinat. 
S'exceptuen d'aquesta prohibició les activitats particulars que, en exercici d'un dret legalment 
reconegut, realitzen per a sí els directament interessats. 
 
2. El Govern, per Reial decret, podrà determinar, amb caràcter general, les funcions, llocs o col·lectius 
del sector públic, incompatibles amb determinades professions o activitats privades, que puguen 
comprometre la imparcialitat independència del personal que es tracte, impedir o menyscabar 
l'estricte compliment dels seus deures o perjudicar els interessos generals.” 
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“Article dotze. 
 1. En tot cas, el personal comprès en l'àmbit d'aplicació d'aquesta Llei no podrà exercir les activitats 
següents: 
a) L'acompliment d'activitats privades, incloses les de caràcter professional, siga per compte propi o 
sota la dependència o al servei d'Entitats o particulars, en els assumptes en què estiga intervenint, 
haja intervingut en els dos últims anys o haja d'intervenir per raó del lloc públic. 
 
S'inclouen especialment en aquesta incompatibilitat les activitats professionals prestades a persones 
als qui s'estiga obligat a atendre en l'acompliment del lloc públic. 
 
……………………………………………………………………………………………………………………… 
2. Les activitats privades que corresponguen a llocs de treball que requerisquen la presència efectiva 
de l'interessat durant un horari igual o superior a la meitat de la jornada setmanal ordinària de treball 
en les Administracions Públiques només podran autoritzar-se quan l'activitat pública siga una de les 
enunciades en aquesta Llei com de prestació a temps parcial.” 
 
“Article catorze. 
L'exercici d'activitats professionals, laborals, mercantils o industrials anara de les Administracions 
Públiques requerirà el previ reconeixement de compatibilitat. 
 
La resolució motivada reconeixent la compatibilitat o declarant la incompatibilitat, que es dictarà en el 
termini de dos mesos, correspon al Ministeri de la Presidència, a proposta del Sotssecretari del 
Departament corresponent; a l'òrgan competent de la Comunitat Autònoma o al Ple de la Corporació 
Local, previ informe, si escau, dels Directors dels Organismes, Ens i Empreses públiques. 
Els reconeixements de compatibilitat no podran modificar la jornada de treball i horari de l'interessat i 
quedaran automàticament sense efecte en cas de canvi de lloc en el sector públic. 
 
Els qui es troben autoritzats per a l'acompliment d'un segon lloc o activitat públics hauran d'instar el 
reconeixement de compatibilitat amb tots dos.” 
 

Al Capitol V, Disposicions comuns, s’assenyala el següent: 
 

“Article setze. 
1. No podrà autoritzar-se o reconèixer-se compatibilitat al personal funcionari, al personal eventual i al 
personal laboral quan les retribucions complementàries que tinguen dret a percebre de l'apartat b) de 
l'article 24 del present Estatut incloguen el factor d'incompatibilitat al retribuït per aranzel i al personal 
directiu, inclòs el subjecte a la relació laboral de caràcter especial d'alta direcció. 
 
Tinga's en compte que aquesta última actualització de l'apartat 1 establida per la disposició final 3 del 
text refós de la Llei de l'Estatut Bàsic de l'Empleat Públic aprovat per Reial decret Legislatiu 5/2015, 
de 30 d'octubre. Ref. BOE-A-2015-11719. produirà efectes en cada Administració Pública a partir de 
l'entrada en vigor del capítol III del títol III amb l'aprovació de les lleis de Funció Pública de les 
Administracions Públiques que es dicten en desenvolupament d'aquest Estatut, segons estableix la 
seua disposició final 4. 
_____________________________________ 
Redacció anterior: 
"1. No podrà autoritzar-se o reconèixer-se compatibilitat alguna al personal que exercisca posats que 
comporten la percepció de complements específics o concepte equiparable, i al retribuït per arancel”. 
………………………………………………………………………………………………………………………
…………… 
 
4. Així mateix, per excepció i sense perjudici de les limitacions establides en els articles 1.o 11, 12 i 
13 de la present Llei, podrà reconèixer-se compatibilitat per a l'exercici d'activitats privades al personal 
que exercisca llocs de treball que comporten la percepció de complements específics, o concepte 
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equiparable, la quantia del qual no supere el 30 per 100 de la seua retribució bàsica, exclosos els 
conceptes que tinguen el seu origen en l'antiguitat.” 
 
“Article divuit. 
Totes les resolucions de compatibilitat per a exercir un segon lloc o activitat en el sector públic o 
l'exercici d'activitats privades s'inscriuran en els Registres de Personal corresponents. Aquest requisit 
serà indispensable, en el primer cas, perquè puguen acreditar-se havers als afectats per aquest lloc o 
activitat.” 
 
“Article vint. 
1. L'incompliment del que es disposa en els articles anteriors serà sancionat conforme al règim 
disciplinari d'aplicació, sense perjudici de l'executivitat de la incompatibilitat en què s'haja incorregut. 
 
2. L'exercici de qualsevol activitat compatible no servirà d'excusa al deure  de residència, a 
l'assistència al lloc de treball que requerisca el seu lloc o càrrec, ni a l'endarreriment, negligència o 
descuit en l'acompliment dels mateixos. Les corresponents faltes seran qualificades i sancionades 
conforme a les normes que es continguen en el règim disciplinari aplicable, quedant automàticament 
revocada l'autorització o reconeixement de compatibilitat si en la resolució corresponent es qualifica 
de falta greu o molt greu. 
 
3. Els òrgans als quals competisca la direcció, inspecció o prefectura dels diversos serveis cuidaran 
sota la seua responsabilitat de prevenir o corregir, si escau, les incompatibilitats en què puga incórrer 
el personal. Correspon a la Inspecció General de Serveis de l'Administració Pública, a més de la seua 
possible intervenció directa, la coordinació i impuls de l'actuació dels òrgans d'inspecció esmentats en 
matèria d'incompatibilitats, dins de l'àmbit de l'Administració de l'Estat, sense perjudici d'una recíproca 
i adequada col·laboració amb les inspeccions o unitats de personal corresponent de les Comunitats 
Autònomes i de les Corporacions locals.” 
 
“DISPOSICIÓ FINAL. 
Primera. 
Les anteriors normes d'aquesta Llei es consideraran bases del règim estatutari de la funció pública, 
dictades a l'empara de l'article 149.1, 18, de la Constitució, a excepció de les contingudes en els 
preceptes següents: article 17.1, disposició addicional cinquena i disposició transitòria setena.” 
 
 B.-  Correspon al Ple, de la corporació local a què figure adscrit el lloc principal,  la 
competència per a autoritzar o denegar la compatibilitat per a l’exercici d’activitats laborals fora de les 
Administracions Públiques, segons el que disposa l'art. 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d'Incompatibilitats del Personal al servici de les Administracions Públiques. 

 
En vista dels antecedents i fonaments jurídics exposats, i altres d'aplicació general i pertinent, 

el   Ple acorda:  
 
PRIMER: Autoritzar a D. XXXXXXXXXXX la compatibilitat per a l'exercici d'una activitat 

laboral privada com a Entrenador de Bàsquet en  el Club  de Bàsquet  La Foguera Canals, sense 
modificació de jornada de treball i horari  del lloc de treball que ocupa en l’Ajuntament, d'acord amb 
les condicions següents: 
       -  Règim de dedicació: Temps parcial 
       -  Duració del contracte: D’octubre de 2017 a 30 de juny de 2018.  
       - Horari laboral: 3 hores a la setmana (fetes de vesprada, dilluns i dimecres, des de les  17'30 fins 
a les 19'00 hores. 
       -  Remuneració prevista per al segon lloc de treball: Bruta mensual entre 89 i 101€, depenent del 
mes. 
 

SEGON.- Comunicar el present acord als Serveis municipals de Personal i de 
Desenvolupament Local i Serveis Públics. 
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TERCER.- Notificar  la present resolució a  l’interessat fent saber que contra la mateixa, que 

posa fi a la via administrativa, podrà interposar-se potestativament recurs de reposició en el termini 
d'un mes davant del mateix òrgan que ho ha dictat, o directament recurs contenciós administratiu en 
el termini de 2 mesos davant del Jutjat del Contenciós Administratiu competent territorialment, en 
ambdós casos des de l'endemà de la notificació, tot això de conformitat amb previst en la Llei 
29/1998, de 13 de Julio, Reguladora de la Jurisdicció contenciosa administrativa i la Llei 39/2015, d’1 
d’octubre,  del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Públiques, sense perjuí que 
puga exercitar qualsevol altre que estime procedent.” 
 
 
 
            3.2.  PROPOSTA D’ACORD DE LA REGIDORIA-DELEGADA DE L’ÀREA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, SERVEIS DE BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT, DE 19 
D’OCTUBRE DE 2017, SOBRE APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ PER A 
L’ADHESIÓ DE L’AJUNTAMENT DE CANALS A LA PLATAFORMA D’ADMINISTRACIÓ 
ELECTRÒNICA PER A ENTITATS LOCALES DE LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA,  PUBLICAT EN 
EL BOP DE VALÈNCIA Nº 128, DE 5-VII-2017. 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord de la regidoria delegada de l’àrea de Coordinació 
Administrativa, Benestar Social i Govern Obert, de 19 d’octubre de 2017 (original en castellà), que  ha 
sigut dictaminada favorablement per la Comissió Informativa Municipal de Coordinació Administrativa, 
Benestar Social i Govern Obert en sessió celebrada el dia 20 de novembtre de 2017, sessió 10/2017 , i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 
Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “ANTECEDENTES 

 
1. La entrada en vigor, el pasado 2 de octubre, de La Ley 39/2015, de 1 de octubre, del 

Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas y la Ley 40/2015, de 1 de 
octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público, han supuesto un fuerte impulso a la digitalización de 
las Administraciones públicas españolas y establecen varias obligaciones en torno a la Administración 
electrónica que propician una mayor eficacia, innovación y modernización. 

Estas leyes establecen nuevas obligaciones para las administraciones en sus relaciones con 
los ciudadanos y entre las propias administraciones por lo que resulta necesario y urgente una 
actuación inmediata que ofrezca las mínimas garantías jurídico-técnicas. 

 
2. El Ayuntamiento, en el momento actual, carece de medios adecuados para el 

establecimiento y prestación del servicio por sí mismo (prestación directa a través de sus medios 
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personales y materiales) pero incluso, por dicha circunstancia, carece de medios adecuados para 
llevar a cabo con las adecuadas garantías una contratación externa similar y el adecuado control del 
cumplimiento de las prestaciones. La complejidad y dimensión del servicio queda evidenciada en los 
pliegos de condiciones técnicas y de cláusulas administrativas  que han regido la contratación de la 
plataforma de administración electrónica para entidades locales por parte de la Diputación, que 
concluyó con su adjudicación y formalización conforme a Anuncio en el BOP de Valencia de 20-IX-
2017. 

 
3. Ante dicha situación, y sin que ello obste la necesidad de la adecuación de los medios 

personales y materiales, el ordenamiento jurídico prevé el mecanismo de la asistencia y cooperación 
jurídica, económica y técnica de las Diputaciones a los municipios, especialmente los de menor 
capacidad económica y de gestión (art. 36. 1, letra b), LRBRL). 

Esta asistencia de la Diputación se prevé específicamente respecto de los servicios de 
Administración electrónica el art. 36.1 g) de la LRBRL, introducido por la Ley de Racionalización y 
Sostenibilidad de la Administración Local -LRSAL-, que le atribuye a la Diputación, como competencia 
propia,  la prestación de los servicios de administración electrónica y la contratación centralizada en 
los municipios con población inferior a 20.000 habitantes. 

La Diputación de Valencia ofrece dicha asistencia para adherirse a la plataforma de 
administración electrónica, medio para garantizar la prestación del servicio por el municipio, a través 
de convenio publicado en el BOP de Valencia nº 128, de 5-VII-2017, con el siguiente tenor literal: 

 
 
“ 

 
MODELO DE CONVENIO DE COLABORACIÓN 
PARA LA ADHESIÓN A LA PLATAFORMA DE 
ADMINISTRACIÓN ELECTRÓNICA PARA 
ENTIDADES LOCALES DE LA DIPUTACIÓN DE 
VALENCIA 
 

REUNIDOS 
 

 De una parte, D. XXXXXXXXXX, Presidente 
de la Diputación Provincial de Valencia, en nombre 
y representación de la misma, en virtud de lo 
dispuesto en el artículo 34.1 b) de la Ley 7/1985, 
Reguladora de las Bases de Régimen Local, en 
cumplimiento de lo acordado por Acuerdo Plenario 
de fecha de    , asistido por D. 
XXXXXXXXXXX, Secretario General de la 
Diputación, en el ejercicio de las funciones de 
fedatario público que le atribuye el artículo 92 bis 1 
a) de la citada Ley Reguladora de las Bases del 
Régimen Local. 
 
 De otra parte, D. 
_______________________, Alcalde-Presidente de 
_______________________________, 
expresamente habilitado para este acto por el pleno 
de la corporación en sesión celebrada en fecha  
______________________, asistido en ejercicio de 
sus funciones por el Secretario de la citada entidad  
___________________________. 
 
 

 
MODEL DE CONVENI DE COL·LABORACIÓ PER 
A L'ADHESIÓ A LA PLATAFORMA 
D'ADMINISTRACIÓ ELECTRÒNICA PER A 
ENTITATS LOCALS DE LA DIPUTACIÓ DE 
VALÈNCIA 
 

REUNITS 
 

          D'una part, el senyor XXXXXXXXXXX, 
president de la Diputació de València, en nom i 
representació d’esta, d’acord amb l'art. 34.1.b) de la 
Llei 7/1985, Reguladora de les Bases de Règim 
Local, en compliment d'allò que s'ha acordat en 
l’acord del Ple de data _______, assistit pel senyor 
XXXXXXXXXXX, secretari general de la Diputació, 
en l'exercici de les funcions de fedatari públic que li 
atribueix l'article 92 bis 1.a) de la Llei 7/1985. 
 
 
 
           D'una altra part, el senyor/la senyora 
_______________________, alcalde-
president/alcaldessa-presidenta 
de/d’____________, expressament 
habilitat/habilitada per a este acte pel Ple de la seua 
corporació en sessió celebrada en data  
______________________, assistit/assistida en 
l’exercici de les seues funcions pel secretari d’esta 
entitat local, el senyor/la senyora 
 ___________________________. 
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 Ambas partes se reconocen, en la 
representación que ostentan, capacidad bastante 
para la firma del presente CONVENIO DE 
COLABORACIÓN PARA LA ADHESIÓN A LA 
PLATAFORMA DE ADMINISTRACIÓN 
ELECTRÓNICA PARA EELL DE LA DIPUTACIÓN 
DE VALENCIA, y para obligar en los términos del 
mismo a la persona jurídica que representan. 
 

  EXPONEN 

El desarrollo de la Administración electrónica es 
uno de los principales desafíos a los que se 
enfrentan las Administraciones Públicas para no 
quedar desfasados con la realidad social de la 
‘Sociedad de la Información’.  
La entrada en vigor, el pasado 2 de octubre, de La 
Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas y la Ley 40/2015, de 1 de octubre, de 
Régimen Jurídico del Sector Público, han supuesto 
un fuerte impulso a la digitalización de las 
Administraciones públicas españolas y establecen 
varias obligaciones en torno a la Administración 
electrónica que propician una mayor eficacia, 
innovación y modernización. 
 
La Ley 39/2015 pretende implantar una 
Administración totalmente electrónica, 
interconectada y transparente, mejorando la 
agilidad de los procedimientos administrativos y 
reduciendo los tiempos de tramitación.  
 
La Ley 40/2015, por su parte, introduce la 
obligatoriedad de las relaciones electrónicas entre 
las administraciones. 
 
Estas leyes establecen nuevas obligaciones para 
las administraciones en sus relaciones con los 
ciudadanos y entre las propias administraciones, 
entre ellas: 
 

 Disponer de las herramientas y 
recursos necesarios para garantizar la 
relación electrónica con los obligados 
por la ley y con las personas físicas que 
así lo prefieran  

 Tramitar electrónicamente los 
expedientes  

 Archivar electrónicamente  

 Garantizar un funcionamiento 
electrónico interno  

 Trabajar de forma coordinada e 

           Ambdues parts es reconeixen mútuament, 
en la representació que tenen, capacitat suficient 
per a firmar el present CONVENI DE 
COL·LABORACIÓ PER A L'ADHESIÓ A LA 
PLATAFORMA D'ADMINISTRACIÓ 
ELECTRÒNICA PER A ENTITATS LOCALS DE 
LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA, i per a obligar en 
els termes del conveni la persona jurídica que 
representen. 

  

EXPOSEN 
 

El desenvolupament de l'administració electrònica 
és un dels desafiaments principals a què 
s'enfronten les administracions públiques per a no 
quedar desfasades amb la realitat social de la 
societat de la Informació.  
L'entrada en vigor, el 2 d'octubre passat, de La Llei 
39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment 
Administratiu Comú de les Administracions 
Públiques, i la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de Règim 
Jurídic del Sector Públic, han suposat un fort impuls 
a la digitalització de les administracions públiques 
espanyoles i estableixen diverses obligacions pel 
que fa a l’administració electrònica, que propicien 
més eficàcia, innovació i modernització. 
 
La Llei 39/2015 pretén implantar una administració 
totalment electrònica, interconnectada i transparent, 
millorar l'agilitat dels procediments administratius i 
reduir els temps de tramitació.   
 
La Llei 40/2015, per la seua banda, introdueix 
l'obligatorietat de les relacions electròniques entre 
les administracions. 
 
Estes lleis estableixen noves obligacions per a les 
administracions en les seues relacions amb els 
ciutadans i entre les pròpies administracions, entre 
elles: 
 

 Disposar de les ferramentes i els 
recursos necessaris per a garantir la 
relació electrònica amb els obligats per 
la llei i amb les persones físiques que 
ho preferisquen,  

 Tramitar electrònicament els 
expedients, 

 Arxivar electrònicament, 

 Garantir el funcionament electrònic 
intern, 
 

 Treballar amb coordinació i 
interoperabilitat amb altres 
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interoperable con otras 
Administraciones  

 
A  fin de facilitar el cumplimiento de estas 
previsiones a las entidades locales, la Diputación de 
Valencia quiere facilitar a los municipios de la 
provincia con población inferior a 20.000 habitantes, 
entidades locales menores y a las 
mancomunidades el acceso a una plataforma de 
gestión electrónica que dé solución a su 
organización administrativa y documental interna, y 
que facilite la relación de los ciudadanos a través de 
internet con las mismas, para lo cual ha procedido a 
la licitación de la contratación de una “Plataforma 
de administración electrónica para entidades 
locales”.  
 
Con ello pretende dar cumplimiento a las 
previsiones contenidas en el artículo 36.1. g) de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases 
de Régimen Local, que en su nueva redacción dada 
por la Ley 27/2013, de Racionalización y 
Sostenibilidad de la Administración Local, 
encomienda a las Diputaciones Provinciales, como 
competencia propia, la prestación de los servicios 
de Administración Electrónica de los municipios con 
población inferior a 20.000 habitantes. 
 
Esta nueva atribución de las diputaciones debe 
interpretarse en el sentido, señalado por el Tribunal 
Constitucional en su sentencia de 9 de junio de 
2016, de que dicha previsión no significa que se 
transfiera en bloque a las diputaciones toda la 
prestación de servicios de administración 
electrónica, sino que de la interpretación conjunta 
de este precepto con las atribuciones de asistencia 
y  cooperación que corresponden a las diputaciones 
(art. 36.1. b) Ley  7/85) y los fines propios y 
específicos que tienen atribuidas de garantizar los 
principios de solidaridad y equilibrio 
intermunicipales y, de modo particular, el de 
asegurar la prestación integral y adecuada en la 
totalidad del territorio provincial de los servicios de 
competencia municipal, debe entenderse en el 
sentido de que las diputaciones deben cumplir su 
función institucional más característica prestando 
apoyo a estos municipios en las tareas que 
desempeñan relacionadas con la llamada 
administración electrónica. 
 
La Diputación de Valencia asume su papel de 
asistencia y cooperación con las entidades locales 
en todo este proceso de modernización 
administrativa, y su responsabilidad a la hora de 
establecer los medios para garantizar el 

administracions. 
 
 

A  fi de facilitar el compliment d'estes previsions a 
les entitats locals, la Diputació de València vol 
facilitar als municipis de la província amb població 
inferior a 20.000 habitants, les entitats locals 
menors i les mancomunitats l'accés a una 
plataforma de gestió electrònica que done solucions 
a la seua organització administrativa i documental 
interna i els facilite la relació amb els ciutadans per 
internet, per a la qual cosa ha licitat la contractació 
de l’anomenada Plataforma d'Administració 
Electrònica per a Entitats Locals. 
 
 
Amb això, la Diputació vol complir les previsions 
contingudes en l'art. 36.1.g) de la Llei 7/1985, de 2 
d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, 
que, en la nova redacció donada per la Llei 
27/2013, de Racionalització i Sostenibilitat de 
l'Administració Local, encomana a les diputacions 
provincials com a competència pròpia la prestació 
dels servicis d'administració electrònica dels 
municipis amb població inferior a 20.000 habitants. 
 
Esta nova atribució de les diputacions ha 
d'interpretar-se en el sentit, indicat pel Tribunal 
Constitucional en la sentència de 9 de juny del 
2016, que esta previsió no significa que es 
transferisca en bloc a les diputacions tota la 
prestació de servicis d'administració electrònica, 
sinó que, de la interpretació conjunta d'este 
precepte, les atribucions d'assistència i  cooperació 
que corresponen a les diputacions (art. 36.1.b) Llei  
7/85) i els fins propis i específics que tenen atribuïts 
de garantir els principis de solidaritat i equilibri 
intermunicipals, particularment el d'assegurar la 
prestació integral i adequada en tot el territori 
provincial dels servicis de competència municipal, 
ha d'entendre's en el sentit que les diputacions han 
de complir la seua funció institucional més 
característica de donar suport a estos municipis en 
les seues faenes relacionades amb l'anomenada 
administració electrònica. 
 
 
 
La Diputació de València assumeix el seu paper 
d'assistència i cooperació amb les entitats locals en 
tot este procés de modernització administrativa i la 
seua responsabilitat a l'hora d'establir els mitjans 
per a garantir el compliment per part dels municipis 
de les obligacions legals derivades de l’entrada en 
vigor de les modificacions legals indicades, però no 
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cumplimiento por parte de los municipios de las 
obligaciones legales derivadas de la entrada en 
vigor de las dos nuevas Leyes anteriormente 
señaladas, pero al mismo tiempo no renuncia a la 
posibilidad de que cada entidad local pueda 
implantar la solución tecnológica que mejor se 
ajuste a sus necesidades, por lo que ofrece a los 
municipios con población inferior a 20.000 
habitantes, entidades locales y mancomunidades 
interesadas la posibilidad de adherirse 
voluntariamente a la plataforma de gestión 
electrónica contratada para dar cumplimiento a las 
nuevas exigencias legales. 
 
Atendido el interés de………………… de contar con 
el apoyo de la Diputación para la implementación 
de la administración electrónica en su gestión, tanto 
interna como externa, mediante la utilización de la 
plataforma de administración electrónica para 
entidades locales que facilita la Diputación. 
 
En consecuencia, las partes firmantes acuerdan 
suscribir el presente CONVENIO DE 
COLABORACIÓN con arreglo a las siguientes 

CLÁUSULAS 

Primera. Objeto. 

Constituye el objeto del presente convenio el 
establecimiento del marco de colaboración entre la 
Diputación Provincial de Valencia y  la entidad 
……………………………………... para la adhesión 
de la misma a la plataforma de administración 
electrónica facilitada por la Diputación, de acuerdo 
con las condiciones que se exponen a continuación. 

Segunda. Especificaciones de la plataforma. 

1. La plataforma ofrecida por la Diputación de 
Valencia para la prestación de los servicios de 
Administración Electrónica en las Entidades Locales 
es ………………….., la cual adopta las condiciones 
de seguridad y de protección de la información 
exigidas por la normativa de seguridad en el ámbito 
de la administración electrónica y la de protección 
de datos de carácter personal. 

2. Los usuarios de la plataforma tienen 
responsabilidad sobre el buen uso y gestión, en su 
propio ámbito. En todo caso, la Diputación de 
Valencia no responderá de ningún daño y perjuicio 
directo o indirecto que provenga del mal empleo de 
los componentes o de la no disponibilidad del 
servicio, debiendo los sistemas de información de la 

renuncia a la possibilitat que cada entitat local puga 
implantar la solució tecnològica que millor s'ajuste a 
les seues necessitats, i per això ofereix als 
municipis amb població inferior a 20.000 habitants i 
les entitats locals i mancomunitats interessades la 
possibilitat d'adherir-se voluntàriament a la 
plataforma de gestió electrònica contractada per a 
complir les noves exigències legals. 
 
 
Atés l'interés de …………………...………… de 
comptar amb el suport de la Diputació per a 
implementar l'administració electrònica en la seua 
gestió interna i externa mitjançant la utilització de la 
plataforma d'administració electrònica per a entitats 
locals que facilita la Diputació. 

En conseqüència, les parts firmants acorden 
subscriure el present CONVENI DE 
COL·LABORACIÓ d'acord amb les següents 
 

 
CLÀUSULES 

 
 
Primera. Objecte 
 
   Constitueix l'objecte d’este conveni l'establiment 
del marc de col·laboració entre la Diputació de 
València i  l'entitat 
………………………………........……………………... 
perquè s’adherisca a la plataforma d'administració 
electrònica facilitada per la Diputació d'acord amb 
les condicions que s'exposen a continuació. 
 
 
 
Segona. Especificacions de la plataforma 

1. La plataforma oferida per la Diputació de 
València per a la prestació dels servicis 
d'administració electrònica en les entitats locals és 
……………….....…….., la qual adopta les 
condicions de seguretat i protecció de la informació 
exigides per la normativa de seguretat en l'àmbit de 
l'administració electrònica i la protecció de dades de 
caràcter personal. 

 

2. Els usuaris de la plataforma són responsables del 
bon ús i la gestió en el seu àmbit. En tot cas, la 
Diputació de València no respondrà de cap dany ni 
perjuí directe o indirecte que provinga del mal ús 
dels components o la no disponibilitat del servici. 
Els sistemes d'informació de l'entitat adherida 
hauran de complir els requisits mínims exigits per a 
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Entidad adherida cumplir los requisitos mínimos 
exigidos por el uso, que figuran en la cláusula 
cuarta. 

Tercera. Obligaciones de la Diputación 
Provincial de Valencia 

La Diputación Provincial de Valencia, en el marco 
de la colaboración y cooperación con las entidades 
locales adheridas al proyecto, ofrece el acceso a 
una plataforma de administración electrónica y 
asume las siguientes obligaciones: 

1. Obligaciones de naturaleza organizativa 

a) Poner a disposición de las entidades 
locales adheridas a este proyecto una 
plataforma de administración electrónica 
que recoja y atienda las previsiones de la 
Ley 39 y 40 de 1 de octubre de  2015.  

b)  Contribuir a la cultura del cambio en la 
Administración divulgando y fomentando 
buenas prácticas 

c) Asistir en la elaboración de un catálogo 
de procedimientos básicos de tramitación 
electrónica, previa homogeneización, 
simplificación y racionalización de los 
mismos. 

d) Cooperar en la elaboración de manuales 
e información acerca de los trámites y el 
uso de la plataforma a los ciudadanos 

e) Dotar al personal municipal de la 
documentación y formación necesaria para 
el uso de la plataforma 

2. Obligaciones de naturaleza técnica 

a) Prestar asesoramiento y asistencia 
técnica    sobre la plataforma 

b) Alinear la plataforma con las normas y 
herramientas disponibles sobre 
Administración Electrónica, cuando sea 
posible, de la Administración General del 
Estado y de la Generalitat Valenciana. 

c) Asegurar, en cualquier momento, el 
retorno de la información introducida en la 
plataforma, propiedad de las Entidades 
Locales, en formato acorde al Esquema 
Nacional de Interoperabilidad (ENI) 

 

l'ús, els quals figuren en la clàusula quarta. 

 

 

Tercera. Obligacions de la Diputació de València 

La Diputació de València, en el marc de la 
col·laboració i la cooperació amb les entitats locals 
adherides al projecte, ofereix l'accés a una 
plataforma d'administració electrònica i assumeix 
les obligacions següents: 
 
 

1. Obligacions de naturalesa organitzativa 
 

a) Posar a disposició de les entitats locals 
adherides a este projecte una 
plataforma d'administració electrònica 
que arreplegue i atenga les previsions 
de les lleis 39/2015 i 40/2015, ambdues 
d'1 d'octubre del 2015, 
 

b)  Contribuir a la cultura del canvi en 
l'Administració amb la divulgació i el foment 
de bones pràctiques, 

c) Assistir en l'elaboració d'un catàleg de 
procediments bàsics de tramitació 
electrònica quan estos s’hagen 
homogeneïtzat, simplificat i racionalitzat, 

d) Cooperar en elaborar manuals i 
informació sobre els tràmits i l'ús de la 
plataforma per als ciutadans, 

e) Dotar el personal municipal de la 
documentació i la formació necessàries per 
a l'ús de la plataforma. 

2. Obligacions de naturalesa tècnica 

a) Prestar assessorament i assistència 
tècnica sobre la plataforma, 

b) Compatibilitzar la plataforma amb les 
normes i ferramentes disponibles sobre 
administració electrònica, quan siga 
possible, de  l'Administració General de 
l'Estat i la Generalitat Valenciana. 

c) Assegurar en qualsevol moment el retorn 
de la informació introduïda en la plataforma, 
propietat de les entitats locals, en un format 
adient a l'Esquema Nacional 
d'Interoperabilitat (ENI). 



 
 
 

23 / 82 

3. Obligaciones en materia de seguridad de 
los sistemas de información y protección de 
datos personales 

a) Coordinar y supervisar la seguridad de los 
sistemas de información en el entorno de la 
plataforma, en el marco de las atribuciones 
recogidas en la Cláusula Quinta del presente 
convenio. 

b) Supervisar las garantías del cumplimiento de 
la normativa sobre protección de datos de 
carácter personal en el entorno de la 
plataforma, de acuerdo con las atribuciones 
recogidas en la Cláusula Quinta del presente 
convenio. 

c) Reportar información regularmente sobre 
niveles de cumplimiento de las condiciones de 
seguridad y de protección de datos personales 
en el ámbito de la plataforma, así como de 
incidentes de seguridad que puedan incidir de 
forma relevante en los sistemas y la 
información. 

d) Actuar de interlocutor entre las entidades 
adheridas y el proveedor de la plataforma para 
las cuestiones que puedan suscitarse en 
materia de seguridad de la información y 
protección de datos, salvo para aquellas que 
estén reservadas expresamente a dichas 
entidades por el presente convenio. 

Cuarta. Obligaciones de la entidad adherida 

La entidad adherida, como usuaria de la 
plataforma de administración electrónica, se 
compromete a cumplir con las obligaciones que se 
exponen a continuación: 

a) Designar un responsable técnico que actúe 
como interlocutor con la Diputación en la 
autorización de usuarios, en la definición de 
los ámbitos de utilización de la aplicación y 
en todo lo que se refiera al uso de la 
misma. 

b) Garantizar el buen uso, por parte de los 
usuarios de la Entidad, de la plataforma y 
servicios inherentes a la misma. 

c) Proporcionar la más amplia colaboración a 
la Diputación para la implantación de la 
plataforma. 

d) Observar las instrucciones y medidas de 
seguridad que se dicten en materia de 

3. Obligacions en matèria de seguretat dels 
sistemes d'informació i protecció de 
dades personals 

a) Coordinar i supervisar la seguretat dels 
sistemes d'informació en l'entorn de la 
plataforma en el marc de les atribucions 
arreplegues en la clàusula 5a d’este 
conveni. 

b) Supervisar les garanties de compliment de la 
normativa sobre protecció de dades de caràcter 
personal en l'entorn de la plataforma d'acord amb 
les atribucions arreplegues en la clàusula 5a d’este 
conveni. 

 

c) Donar informació regular sobre els nivells de 
compliment de les condicions de seguretat i 
protecció de dades personals en l'àmbit de la 
plataforma i dels incidents de seguretat que puguen 
incidir de forma rellevant en els sistemes i la 
informació. 

 

d) Actuar d'interlocutor entre les entitats adherides i 
el proveïdor de la plataforma per a les qüestions 
que puguen suscitar-se en matèria de seguretat de 
la informació i protecció de dades, excepte en les 
que estiguen reservades expressament a estes 
entitats per este conveni. 

 

Quarta. Obligacions de l'entitat adherida 

L'entitat adherida, com a usuària de la plataforma 
d'administració electrònica, es compromet a complir 
amb les obligacions que s'exposen a continuació: 

a) Designar un responsable tècnic que actue com a 
interlocutor amb la Diputació en l'autorització 
d'usuaris, la definició dels àmbits d'utilització de 
l'aplicació i tot allò relacionat amb el seu ús, 

 

b) Garantir que els usuaris de l'entitat facen un bon 
ús de la plataforma i els servicis inherents, 

 

c) Col·laborar de la forma més àmplia possible amb 
la Diputació per a implantar la plataforma, 

 

d) Observar les instruccions i les mesures de 



 
 
 

24 / 82 

seguridad de la información y de protección 
de datos de carácter personal de 
conformidad con la normativa vigente en 
esta materia 

e) Asumir las obligaciones legales inherentes 
al Responsable del Fichero/Tratamiento –
art. 5.1.q) RD 1720/2007- respecto de los 
datos de carácter personal que le 
correspondan tratados en el entorno de la 
plataforma, salvo aquellos aspectos 
asumidos por la Diputación de Valencia en 
virtud del presente convenio. 

f) Proporcionar al proveedor de servicios de la 
plataforma la información sobre la 
naturaleza de los datos personales a tratar 
en cada caso, a efectos de poder 
determinar el nivel de medidas de 
seguridad que correspondan (básico, medio 
o alto). 

g) Disponer de una ordenanza o reglamento 
de administración electrónica adaptada a 
las previsiones de las Leyes 39 y 40, de 1 
de octubre de 2015, de Procedimiento 
Administrativo Común y  Régimen Jurídico 
del Sector Público. En el caso de que la 
entidad no disponga de dicha ordenanza o 
no esté adaptada deberá comprometerse a 
tenerla aprobada en el plazo de 1 año. 
 
* A efectos de acreditar el cumplimiento de 
este requisito o el compromiso de su 
cumplimiento deberá aportarse la 
correspondiente declaración responsable. 
 
La Junta de Gobierno de la Federación 
Española de Municipios y Provincias aprobó 
el pasado día 14 de diciembre una 
Ordenanza Tipo Procedimiento 
Administrativo Electrónico, que puede 
consultar en  el siguiente enlace: 
 
http://femp.femp.es/files/566-2051-
archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y
40-2015.pdf 
 

Quinta. Delegación y autorización 

A efectos de seguridad de los sistemas de 
información involucrados, las entidades adheridas 
usuarias de la plataforma de administración 
electrónica son las titulares de dichos sistemas de 

seguretat que es dicten en matèria de seguretat de 
la informació i protecció de dades de caràcter 
personal d’acord amb la normativa vigent en esta 
matèria, 

e) Assumir les obligacions legals inherents al 
responsable del fitxer o el tractament (art. 5.1.q) RD 
1720/2007) pel que fa a les dades de caràcter 
personal que li corresponguen tractades en l'entorn 
de la plataforma, excepte en els aspectes assumits 
per la Diputació de València en virtut del present 
conveni. 

 

f) Proporcionar al proveïdor de servicis de la 
plataforma la informació sobre la naturalesa de les 
dades personals a tractar en cada cas a l’efecte de 
poder determinar el nivell de mesures de seguretat 
que corresponguen (bàsic, mitjà o alt). 

 

g) Tindre una ordenança o un reglament 
d'administració electrònica adaptats a les previsions 
de les lleis 39/2015, de Procediment Administratiu 
Comú, i 40/2015, Règim Jurídic del Sector Públic, 
ambdues d'1 d'octubre del 2015. En el cas que 
l'entitat no tinga una ordenança d’este tipus o no 
estiga adaptada, haurà de comprometre's a 
aprovar-la en el termini d'un any. 

 

*  A l’efecte d'acreditar el compliment d'este requisit 
o el compromís del seu compliment, haurà 
d'aportar-se una declaració responsable. 

 

La Junta de Govern de la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies va aprovar el 14 de desembre 
passat un model d’ordenança de procediment 
administratiu electrònic, que es pot consultar 
en l'enllaç següent: 

femp.femp.es/files/566-2051-
archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-
2015.pdf 

 

Cinquena. Delegació i autorització 

A l’efecte de la seguretat dels sistemes d'informació 
involucrats, les entitats adherides usuàries de la 
plataforma d'administració electrònica són les 
titulars d’estos sistemes d'informació i per tant les 
responsables que es complisquen tots els requisits 

http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
http://femp.femp.es/files/566-2051-archivo/Ordenanza%20tipo%20Ley%2039y40-2015.pdf
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información y, por tanto, las responsables de que se 
cumplan todos los requisitos de seguridad y de 
protección de la información. En este sentido, la 
entidad delega en la Diputación la coordinación y 
supervisión de la seguridad de sus sistemas de 
información en el entorno de la plataforma de 
administración electrónica, así como la supervisión 
de las garantías del cumplimiento de la normativa 
sobre protección de datos de carácter personal en 
dicho entorno. Esta delegación comprende: 

- La habilitación a la Diputación para que 
pueda llevar a cabo todas las actuaciones 
tendentes al cumplimiento por parte del 
proveedor de la plataforma de los requisitos 
de seguridad de los sistemas de 
información y de protección de datos 
personales en los términos establecidos en 
el presente convenio, especialmente 
respecto de aquellas atribuciones que la 
Diputación de forma expresa ostenta. 

- La seguridad gestionada, la Diputación 
podrá acordar o contratar con otros 
organismos, públicos o privados, parte o 
todo de la gestión de la seguridad de los 
sistemas de información. 

 

- La categorización de los sistemas de 
información, en los términos del Esquema 
Nacional de Seguridad (RD 3/2010), a 
efectos de determinar las condiciones de 
seguridad que deben aplicarse en todo 
momento. 

La delegación anterior no comporta la transferencia 
de la responsabilidad que las entidades adheridas 
tienen respecto a los sistemas de información de 
los que son titulares, sólo la gestión en los términos 
señalados.  

La entidad habilita a la Diputación para que pueda 
autorizar en su nombre, en el marco de prestadores 
de servicios de la plataforma, el acceso y 
tratamiento de los datos de carácter personal en los 
casos de subcontratación prevista en el artículo 227 
del texto refundido de la Ley de Contratos del 
Sector Público, en los términos recogidos en el 
apartado 2 de la Cláusula Octava de este convenio. 

de seguretat i protecció de la informació. En este 
sentit, l'entitat delega en la Diputació la coordinació i 
la supervisió de la seguretat dels seus sistemes 
d'informació en l'entorn de la plataforma 
d'administració electrònica i la supervisió de les 
garanties del compliment de la normativa sobre 
protecció de dades de caràcter personal en este 
entorn. Esta delegació comprén: 

 

– L'habilitació a la Diputació perquè puga 
dur a terme totes les actuacions 
necessàries perquè el proveïdor de la 
plataforma complisca els requisits de 
seguretat dels sistemes d'informació i de 
protecció de dades personals en els termes 
establits en este conveni, especialment pel 
que fa a les atribucions expresses de la 
Diputació, 

 

– La seguretat gestionada: la Diputació 
podrà acordar o contractar amb altres 
organismes, públics o privats, part o tot de 
la gestió de la seguretat dels sistemes 
d'informació, 

 

– La categorització dels sistemes 
d'informació en els termes de l'Esquema 
Nacional de Seguretat (RD 3/2010) a 
l’efecte de determinar les condicions de 
seguretat que han d'aplicar-se sempre. 

 
La delegació anterior no comporta la transferència 
de la responsabilitat que les entitats adherides 
tenen amb els sistemes d'informació de què són 
titulars, sinó només la gestió en els termes indicats.  
 
L'entitat habilita la Diputació perquè puga autoritzar 
en nom seu, en el marc de prestadors de servicis 
de la plataforma, l'accés i el tractament de les 
dades de caràcter personal en els casos de la 
subcontractació prevista en l'art. 227 del Text Refós 
de la Llei de Contractes del Sector Públic, en els 
termes arreplegats en l'apartat 2 de la clàusula 8a 
d'este conveni. 
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Las delegaciones y autorizaciones contenidas en el 
presente apartado se entienden sin perjuicio de que 
la entidad pudiese adherirse, durante la vigencia del 
presente convenio o de sus prórrogas, a convenios 
de políticas de seguridad y/o de protección de datos 
de carácter personal propuestos por la Diputación, 
que implicasen la delegación o autorización en 
favor de ésta de atribuciones mayores o más 
amplias en materia de seguridad de los sistemas de 
información y/o protección de datos. En estos 
casos, se entenderá prevalente y omnipresente en 
el marco del presente convenio el régimen de 
mayor delegación o autorización recogido en dichos 
instrumentos. 

Sexta. Régimen económico 

La Diputación de Valencia se compromete a la 
financiación del coste de implantación y suscripción 
de la plataforma de administración electrónica 
durante la vigencia del presente convenio. 

Los importes concretos de los compromisos 
económicos que asume la Diputación en concepto 
de implantación y suscripción del servicio y su 
distribución por ejercicios se determinarán con 
ocasión de la adjudicación de la licitación en curso 
convocada al efecto y se especificarán para cada 
entidad en la suscripción del correspondiente 
convenio específico. 

Serán por cuenta de la entidad adherida los costes 
de los desarrollos específicos que pueda requerir 
sobre la plataforma para la integración con 
aplicaciones de la Entidad o adecuaciones 
particulares. 

Séptima. Comisión de seguimiento 

Para el seguimiento y control del presente 
Convenio, así como la resolución de los problemas 
que puedan suscitarse en cuanto a su 
interpretación y cumplimiento se constituirá una 
Comisión de Seguimiento compuesta por 
representantes designados por la Diputación de 
Valencia y por las Entidades adheridas, sin 
descartar que pueda realizarse un seguimiento 
individualizado del presente Convenio entre la 
Diputación y la Entidad adherida a petición de 
cualquiera de las partes. 

Les delegacions i autoritzacions contingudes en 
este apartat s'entenen sense perjuí que l'entitat 
poguera adherir-se, durant la vigència d’este 
conveni o de les seues pròrrogues, a convenis de 
polítiques de seguretat o protecció de dades de 
caràcter personal proposats per la Diputació que 
implicaren la delegació o l’autorització en favor 
d'esta d'atribucions més àmplies en matèria de 
seguretat dels sistemes d'informació o protecció de 
dades. En estos casos, s'entendrà prevalent i 
omnipresent en el marc del present conveni el 
règim de major delegació o autorització arreplegat 
en estos instruments. 
 
 
 
Sisena. Règim econòmic 

 

La Diputació de València es compromet a finançar 
el cost d'implantació i subscripció de la plataforma 
d'administració electrònica durant la vigència d’este 
conveni. 

Els imports concrets dels compromisos econòmics 
que assumeix la Diputació en concepte 
d'implantació i subscripció del servici i la seua 
distribució per exercicis es determinaran en 
l'adjudicació de la licitació en curs convocada a este 
efecte i s'especificaran per a cada entitat en la 
subscripció del conveni específic corresponent. 

 

Seran per compte de l'entitat adherida els costos 
dels desenvolupaments específics que puga 
requerir sobre la plataforma per a integrar-la amb 
aplicacions de l'entitat o adequacions particulars. 

 

Setena. Comissió de seguiment 

Per al seguiment i el control d’este conveni i 
resoldre els problemes que puguen sorgir en la 
seua  interpretació i el seu compliment es 
constituirà una comissió de seguiment composta 
per representants designats per la Diputació de 
València i per les Entitats adherides. Açò no 
descarta que puga fer-se un seguiment 
individualitzat d’este conveni entre la Diputació i 
l'entitat adherida a petició de qualsevol de les parts. 
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Octava. Confidencialidad y protección de datos 
de carácter personal. 

1. Confidencialidad 

Toda la información facilitada por las partes y 
toda la información generada como consecuencia 
de la ejecución del presente convenio, tendrá el 
tratamiento de confidencial, sin perjuicio de la 
información que sea de dominio público, no 
pudiendo ser divulgada o facilitada a terceros, ni 
utilizada para un fin distinto del previsto en este 
documento, sin el acuerdo unánime de las partes. 

La obligación de confidencialidad para las 
partes se extenderá indefinidamente aunque el 
convenio se hubiera extinguido. Todo ello sin 
perjuicio de la eventual autorización de las partes o 
en su caso, de que dicha información pasara a ser 
considerada como de dominio público. 

2. Protección de datos de carácter personal 

A efectos de tratamiento de datos de carácter 
personal asociado a la plataforma de administración 
electrónica, se distinguen lo siguientes roles: 

a) Entidades Locales adheridas mediante el 
presente convenio a la utilización de la 
plataforma. Ocupan el rol de Responsable 
del Fichero/Tratamiento –art. 5.1.q) RD 
1720/2007- 

b) Diputación de Valencia. En los supuestos 
excepcionales de tratamiento de datos 
contemplados más adelante, ocupa el rol 
de Encargado del Tratamiento - art. 5.1.i) 
RD 1720/2007- 

c) Proveedores de servicios de la plataforma 
de administración electrónica (contratistas o 
subcontratistas). Desempeñan el rol de 
Encargado del Tratamiento - art. 5.1.i) RD 
1720/2007- 

El tratamiento de datos de carácter personal en el 
entorno de la plataforma se regirá por las siguientes 
reglas: 

1) La Diputación de Valencia no accederá a 
los datos de carácter personal tratados en 
la plataforma de administración electrónica, 
ni intervendrá de ningún modo en su 

 

Vuitena. Confidencialitat i protecció de dades de 
caràcter personal 

 

1.      Confidencialitat 

        Tota la informació facilitada per les parts i la 
generada com a conseqüència de l'execució d’este 
conveni tindrà el tractament de confidencial, sense 
perjuí de la informació que siga de domini públic, i 
no podrà divulgar-se ni facilitar-se a tercers, ni 
utilitzar-se per a un fi diferent del previst en este 
document, sense l'acord de les parts. 

 

L'obligació de confidencialitat per a les parts 
s'estendrà indefinidament encara que el conveni 
s'haguera extingit; açò sense perjuí de l'autorització 
eventual de les parts o, si és el cas, que la 
informació passara a considerar-se com de domini 
públic. 

 
2.      Protecció de dades de caràcter personal 

 
A l’efecte del tractament de dades de caràcter 
personal associat a la plataforma d'administració 
electrònica, es distingeixen el rols següents: 

a) Entitats Locals adherides per mitjà del present 
conveni a la utilització de la plataforma: tenen el rol 
de responsable del fitxer o tractament (art. 5.1.q) 
RD 1720/2007). 

b) Diputació de València: En els supòsits 
excepcionals de tractament de dades contemplats 
més avant, té el rol d'encarregat del tractament (art. 
5.1.i) RD 1720/2007). 

c) Proveïdors de servicis de la plataforma 
d'administració electrònica (contractistes o 
subcontractistes): Tenen el rol d'encarregat del 
tractament (art. 5.1.i) RD 1720/2007). 

 
El tractament de dades de caràcter personal en 
l'entorn de la plataforma es regirà per les regles 
següents: 
 
 

1) La Diputació de València no accedirà a 
les dades de caràcter personal tractades en 
la plataforma d'administració electrònica ni 
intervindrà de cap manera en el seu 
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tratamiento, ni siquiera con ocasión de las 
funciones de coordinación y supervisión de 
la seguridad citadas en el presente 
convenio salvo en los siguientes supuestos 
excepcionales: 

• Cuando un incidente de seguridad pueda 
comportar actuaciones disciplinarias sobre 
el personal de las Entidades Locales 
usuarias de la plataforma, sobre 
proveedores externos o la persecución de 
delitos.  

• Cuando sea imprescindible para examinar 
aquellas evidencias que puedan 
posteriormente sustentar una demanda 
judicial o hacer frente a ella, o ser aportadas 
a requerimiento de jueces, tribunales o 
instituciones u organismos legalmente 
habilitados para solicitarlas. 

2) De igual manera, en principio queda 
prohibido con carácter general el acceso 
por parte de los proveedores de servicios 
de la plataforma  a los datos de carácter 
personal albergados o tratados en ella, por 
no considerarse dicho acceso necesario 
para el desarrollo de la prestación, salvo en 
los siguientes supuestos específicos: 

• A los datos referentes a usuarios internos 
del sistema (Entidades Locales, personal 
técnico, etc) necesarios para el 
cumplimiento de una obligación recogida en 
las condiciones de la prestación de 
servicios (p.ej. gestión de perfiles de 
acceso, registros de actividad, control de 
accesos, incidencias de seguridad, traslado 
de información o soportes, etc) 

• A los datos referentes a cualesquiera 
usuarios del sistema o de titulares de la 
información gestionada en general por los 
sistemas de información de la plataforma de 
administración electrónica, para la solución 
de problemas de carácter técnico que, de 
forma ineludible, requiera dicho acceso para 
una rápida y efectiva solución de dicho 
problema. 

• A los citados datos personales cuando se 
produzcan incidencias graves que puedan 
afectar a la seguridad del sistema o de la 

tractament, ni tan sols en exercici de les 
funcions de coordinació i supervisió de la 
seguretat esmentades en este conveni, 
excepte en els següents supòsits 
excepcionals: 
 
• Quan un incident de seguretat puga 
comportar actuacions disciplinàries sobre el 
personal de les entitats locals usuàries de la 
plataforma o proveïdors externs, o 
relacionades amb la persecució de delictes.  
 
• Quan siga imprescindible per a examinar 
les evidències que posteriorment puguen 
sustentar una demanda judicial o fer-li front, 
o per a aportar-les a requeriment de jutges, 
tribunals o institucions o organismes 
habilitats legalment per a sol·licitar-les. 
 
 
 
2) De la mateixa manera, en principi queda 
prohibit amb caràcter general l'accés dels 
proveïdors de servicis de la plataforma a les 
dades de caràcter personal albergats o 
tractats en ella per no considerar-se este 
accés necessari per al desenvolupament de 
la prestació, excepte en els següents 
supòsits específics: 
 
 
• A dades sobre usuaris interns del sistema 
(entitats Locals, personal tècnic, etc.) 
necessàries per a complir una obligació 
arreplegada en les condicions de la 
prestació de servicis (p. ex. gestió de perfils 
d'accés, registres d'activitat, control 
d'accessos, incidències de seguretat, 
trasllat d'informació o suports, etc.) 
 
 
•A dades sobre qualsevol usuari del sistema 
o de titulars de la informació gestionada en 
general pels sistemes d'informació de la 
plataforma d'administració electrònica, per a 
la solució de problemes de caràcter tècnic 
que requerisquen ineludiblement este accés 
per a solucionar el problema ràpidament i 
efectivament. 
 
 
 
•A les dades personals esmentades quan 
s’esdevinguen incidències greus que 
puguen afectar la seguretat del sistema o 
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información propiamente dicha. 

3) Se prohíbe igualmente a los proveedores de 
servicios de la plataforma el 
almacenamiento de datos de carácter 
personal en soportes portátiles, salvo en los 
supuestos de copias de respaldo o cuando 
le sea solicitado por las Entidades Locales 
usuarias. 

4) El tratamiento por los proveedores de 
servicios de la plataforma y, en su caso, por 
la Diputación de Valencia, de los datos de 
carácter personal que sea necesario para 
llevar a buen fin la prestación del servicio, 
en los supuestos que así fuese necesario 
según lo dispuesto en los puntos anteriores, 
se ajustará a las instrucciones dadas por 
las Entidades Locales usuarias, como 
responsables de dicho tratamiento según lo 
establecido por el artículo 3.d) de la LOPD. 
 

5) Los proveedores de servicios de la 
plataforma y, en su caso, la Diputación de 
Valencia se comprometen a no aplicar o 
utilizar con finalidad distinta a la que 
constituye el objeto del presente convenio 
los datos de carácter personal aludidos en 
el apartado anterior y a no comunicar 
dichos datos a terceros, ni siquiera para su 
conservación, salvo en los casos de 
subcontratación recogidos en el presente 
convenio. 

6) Los proveedores de servicios de la 
plataforma y, en su caso, la Diputación de 
Valencia adoptarán las medidas de 
seguridad que correspondan en función del 
nivel de los ficheros de datos (básico, 
medio o alto) que resulte tras informar cada 
Entidad Local sobre la naturaleza de los 
datos personales a tratar en cada caso, en 
aplicación del RD 1720/2007. 

7) A la finalización de la prestación de 
servicios, los proveedores de servicios de la 
plataforma y, en su caso, la Diputación de 
Valencia pondrán a disposición de las 
Entidades Locales usuarias los datos de 
carácter personal obrantes en su poder y 
procederá al borrado físico o destrucción de 
cuantos soportes los contengan. No 
procederá la destrucción de los datos 
cuando exista una previsión legal que exija 

de la informació pròpiament dita. 
 
 
3) També es prohibeix als proveïdors de 
servicis de la plataforma l'emmagatzematge 
de dades de caràcter personal en suports 
portàtils, excepte en els supòsits de còpies 
de suport o quan els ho sol·liciten les 
entitats locals usuàries. 
 
 
4) El tractament de dades de caràcter 
personal per part dels proveïdors de 
servicis de la plataforma o la Diputació de 
València necessari per a desenvolupar 
correctament la prestació del servici, en els 
supòsits que així fóra necessari segons el 
que disposen els punts anteriors, s'ajustarà 
a les instruccions donades per les entitats 
locals usuàries com a responsables del 
tractament d’acord amb l'art. 3.d) de la 
LOPD. 
 
 
 5) Els proveïdors de servicis de la 
plataforma i, si és el cas, la Diputació de 
València es comprometen a no aplicar ni 
utilitzar amb un fi distint del que constitueix 
l'objecte d’este conveni les dades de 
caràcter personal esmentades en l'apartat 
anterior i a no comunicar-les a tercers, ni 
tan sols per a conservar-les, excepte en els 
casos de subcontractació arreplegats en 
este conveni. 
 
 
6) Els proveïdors de servicis de la 
plataforma i, si és el cas, la Diputació de 
València adoptaran les mesures de 
seguretat que corresponguen en funció del 
nivell dels fitxers de dades (bàsic, mitjà o 
alt) que resulte després d'informar cada 
entitat local sobre la naturalesa de les 
dades personals a tractar en cada cas, en 
aplicació del RD 1720/2007. 
 
 
7) Quan finalitze la prestació de servicis, 

els proveïdors de servicis de la 
plataforma i, si és el cas, la Diputació 
de València posaran a disposició de les 
entitats locals usuàries les dades de 
caràcter personal que tinguen i 
esborraran o destruiran tots els suports 
que les continguen. No es destruiran 
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su conservación, en cuyo caso deberá 
procederse a la devolución de los mismos, 
garantizando las Entidades Locales 
usuarias, como responsables del fichero, 
dicha conservación.  

Novena. Vigencia  

Los efectos del presente convenio comenzarán 
en la fecha de su firma y tendrá una duración 
máxima de 4 años, de conformidad con lo 
establecido en el artículo 49 de la Ley 40/2015, de 1 
de octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público. 

Atendido que este convenio está asociado a la 
ejecución del contrato de implantación y suscripción 
de una plataforma de administración electrónica 
licitado por la Diputación (con una duración inicial 
prevista de 3 años, pudiendo los licitadores mejorar 
dicha duración hasta un máximo de 1 año más), la 
ejecución efectiva del convenio se determinará en 
función de la fecha de firma del contrato de 
referencia.  

El convenio se podrá prorrogar por un año más, 
por acuerdo expreso de las partes con antelación 
mínima de un mes a su vencimiento, quedando el 
Presidente de la Diputación expresamente facultado 
para aprobar por Decreto, en nombre de la 
Diputación, la mencionada prórroga. 

 

Décima. Modificación 
 
Las modificaciones del presente Convenio 
requerirán el acuerdo expreso de las partes 
firmantes. Las modificaciones pactadas se 
adjuntarán al presente Convenio como Anexo. 

Undécima. Causas de resolución anticipada. 

De conformidad con lo establecido en el 
artículo 51 de la Ley 40/2015, de 1 de octubre, de 
Régimen Jurídico del Sector Público, son causas de 
resolución del convenio las siguientes: 

a) El transcurso del plazo de vigencia del 
convenio sin haberse acordado la prórroga del 
mismo. 

b) El acuerdo unánime de todos los firmantes. 

c) El incumplimiento de las obligaciones y 
compromisos asumidos por parte de alguno de los 

les dades quan hi haja una previsió 
legal que n’exigisca la conservació. En 
este cas, es tornaran les dades a 
l’entitat local usuària, que, com a 
responsable del fitxer, en garantirà la 
conservació.  

 
Novena. Vigència  

Este conveni esdevindrà vigent a partir de la 
data de la firma i tindrà una duració màxima de 
quatre anys, d’acord amb l'art. 49 de la Llei 
40/2015, d'1 d'octubre, de Règim Jurídic del Sector 
Públic. 

Atés que este conveni està associat a 
l'execució del contracte d'implantació i subscripció 
d'una plataforma d'administració electrònica licitat 
per la Diputació (amb una duració inicial prevista de 
tres anys amb la possibilitat per part dels licitadors 
de millorar-ne la duració fins a un màxim d'un any 
més), l'execució efectiva del conveni es determinarà 
en funció de la data de firma del contracte de 
referencia. 

 El conveni es podrà prorrogar per un any més 
mitjançant un acord exprés de les parts amb una 
antelació al venciment mínima d'un mes, quedant el 
President de la Diputació expressament facultat per 
a aprovar per Decret, en nom de la Diputació, 
l’esmentada pròrroga. 

 

Desena. Modificació 
 
Les modificacions d’este conveni requeriran l'acord 
exprés de les parts firmants. Les modificacions 
pactades s'adjuntaran al conveni com a annex. 
 

Onzena. Causes de resolució anticipada 

D’acord amb l'art. 51 de la Llei 40/2015, d'1 
d'octubre, de Règim Jurídic del Sector Públic, són 
causes de resolució del conveni les següents: 

a) El transcurs del termini de vigència del 
conveni sense haver-se acordat una pròrroga. 

b) L'acord de tots els firmants. 

 

c) L'incompliment de les obligacions i 
compromisos assumits per part d'algun dels 
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firmantes. 

En este caso, cualquiera de las partes podrá 
notificar a la parte incumplidora un requerimiento 
para que cumpla en un determinado plazo con las 
obligaciones o compromisos que se consideran 
incumplidos. Este requerimiento será comunicado al 
representante designado en la Comisión de 
Seguimiento a que se refiere la cláusula sexta. 

 

 

Si trascurrido el plazo indicado en el 
requerimiento persistiera el incumplimiento, la parte 
que lo dirigió notificará a la otra parte firmante la 
concurrencia de la causa de resolución y se 
entenderá resuelto el convenio. La resolución del 
convenio por esta causa conllevará la 
indemnización de los perjuicios causados por el 
incumplimiento, tomándose como referencia para el 
cálculo de tal indemnización los costes de 
suscripción y mantenimiento de la plataforma de 
administración electrónica.  

d) Por decisión judicial declaratoria de la 
nulidad del convenio. 

e) La suscripción de un nuevo convenio que 
sustituya al presente. 

f) La imposibilidad sobrevenida de cumplir el fin. 

g) Por cualquier otra causa distinta de las 
anteriores prevista en otras leyes. 

Duodécima. Naturaleza del convenio. 

El presente convenio de colaboración tiene 
naturaleza administrativa, quedando excluido del 
ámbito de aplicación del texto refundido de la Ley 
de Contratos del Sector Público, aprobado por Real 
Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de noviembre, de 
conformidad con lo dispuesto en su artículo 4.1.c) 
de dicho texto legal. 

Las cuestiones litigiosas surgidas sobre la 
interpretación, modificación, resolución y efectos 
que pudieran derivarse de la aplicación del presente 
convenio que se establezcan al amparo del mismo, 
se someterán a la Comisión de Seguimiento 
prevista en la Cláusula Sexta. 

firmants. 

En este cas, qualsevol de les parts podrà notificar a 
la part incomplidora un requeriment perquè 
complisca les obligacions o els compromisos que es 
consideren incomplits en un termini determinat. 
Este requeriment es comunicarà al representant 
designat en la comissió de seguiment establida en 
la clàusula sisena. 
 
 

 

Si una volta transcorregut el termini indicat en el 
requeriment persistira l'incompliment, la part 
requeridora notificarà a l'altra part la concurrència 
de la causa de resolució i s'entendrà resolt el 
conveni. La resolució del conveni per esta causa 
comportarà la indemnització dels perjuís causats 
per l'incompliment prenent com a referència per al 
càlcul els costos de subscripció i manteniment de la 
plataforma d'administració electrònica.  

 

d) Una decisió judicial declaratòria de la nul·litat 
del conveni. 

e) La subscripció d'un nou conveni que 
substituïsca este. 

f) La impossibilitat sobrevinguda de complir el fi. 

g) Qualsevol altra causa distinta de les anteriors 
prevista en altres lleis. 

Dotzena. Naturalesa del conveni 

Este conveni de col·laboració té naturalesa 
administrativa i per tant queda exclòs de l'àmbit 
d'aplicació del Text Refós de la Llei de Contractes 
del Sector Públic, aprovat per Reial Decret 
Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, d’acord amb 
l'art. 4.1.c) d’este text legal. 

 

Les qüestions litigioses sorgides sobre la 
interpretació, la modificació, la resolució i els 
efectes que pogueren derivar-se de l'aplicació 
d’este conveni se sotmetran a la comissió de 
seguiment prevista en la clàusula sisena. 
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Si no pudiera alcanzarse dicho acuerdo, las 
posibles controversias deberán ser solventadas de 
conformidad con lo dispuesto en Ley 29/1998, de 
13 de julio, reguladora de la Jurisdicción 
Contencioso-administrativa. 

 

Décimotercera. Responsabilidad frente a 
terceros. 
 
La responsabilidad que pueda generarse frente a 
terceros, a consecuencia de las actuaciones 
derivadas del desarrollo de este convenio, 
corresponderá al autor material de dichas 
actuaciones. 

Y, en prueba de conformidad, y para que conste 
a los efectos oportunos, las partes firman el 
presente convenio por triplicado, rubricando todas 
sus hojas, en el lugar y fecha indicados en el 
encabezamiento. 

 
 

EL PRESIDENT DE LA DIPUTACIÓ         

 

Fdo.  XXXXXXXXXXXXXXXX 
  

EL SECRETARI DE LA DIPUTACIÓ        

 

Fdo. XXXXXXXXXXXXXXX  

 

Si no es poguera arribar a un acord, les 
possibles controvèrsies hauran de resoldre’s 
d’acord amb la  Llei 29/1998, de 13 de juliol, 
reguladora de la Jurisdicció Contenciosa 
Administrativa. 

 

Tretzena. Responsabilitat davant de tercers 

La responsabilitat que puga generar-se davant de 
tercers a conseqüència de les actuacions derivades 
del desenvolupament d'este conveni correspondrà a 
l’autor material d’eixes actuacions. 

 

I en prova de conformitat i perquè conste als 
efectes oportuns, les parts firmen este conveni per 
triplicat i en firmen tots els fulls en el lloc i la data 
indicats en l'encapçalament. 

  

 

L'ALCALDE - PRESIDENT 

 

Fdo. _________________ 

 

EL SECRETARI                     

Fdo. _________________” 

 

4. Se ha emitido informe, de 13 de octubre de 2017, conjunto de la Secretaría General y la 
Vicesecretaría del Ayuntamiento en relación a las obligaciones municipales respecto de la 
administración electrónica, de carácter favorable a la aprobación del convenio de colaboración para la 
adhesión del Ayuntamiento de Canals a la Plataforma de Administración Electrónica para entidades 
locales de la Diputación de València,  publicado en el BOP de Valencia nº 128, de 5-VII-2017. 

Igualmente, en fecha 18 de octubre de 2017, se ha emitido informe favorable por el Técnico 
Informático Municipal. 

Finalmente consta informe, de fecha 18 de octubre de 2017, de la Intervención municipal de 
fiscalización de conformidad respecto del convenio. 

 
A los que son de aplicación los siguientes 

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS 

 
A. El régimen de los convenios viene regulado en el Capítulo V del Título Preliminar de la Ley 

40/2015, de 1 de octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público –LRJSP- por los artículos 47 a 53, 
preceptos calificados de bases por la DF decimocuarta de dicha norma. 
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El citado modelo de convenio, que se enuncia de colaboración, tendría encaje  dentro de los 
convenios interadministrativos (los firmados entre dos o más Administraciones Públicas, o bien entre 
dos o más organismos públicos o entidades de derecho público vinculados o dependientes de 
distintas Administraciones públicas –ex art. 47.2.a) LRJSP-).  

En la propia LRJSP se hace referencia a estos convenios interadministrativos como 
instrumentos idóneos para formalizar las relaciones de cooperación entre Administraciones Públicas 
(art. 143.2) en los que habrán de preverse las condiciones y compromisos que asumen las partes que 
los suscriben (art. 144.2). 

Los informes obrantes en el expediente motivan la acomodación del convenio a los citados 
preceptos. 

 
B. Particularmente en la esfera local, el ordenamiento jurídico prevé el mecanismo de la 

asistencia y cooperación jurídica, económica y técnica de las Diputaciones a los municipios, 
especialmente los de menor capacidad económica y de gestión (art. 36. 1, letra b), de la Ley 7/1985, 
de 2 de abril, Reguladora de las bases del Regimen local -LRBRL). Esta asistencia de la Diputación, 
como también se ha indicado, se prevé específicamente respecto de los servicios de Administración 
electrónica el art. 36.1 g) de la LRBRL, introducido por la Ley de Racionalización y Sostenibilidad de 
la Administración Local -LRSAL-, que atribuye a la Diputación, como competencia propia,  la 
prestación de los servicios de administración electrónica y la contratación centralizada en los 
municipios con población inferior a 20.000 habitantes. 

 
C. Atendiendo a la doctrina imperante así como al tenor de los artículos 22 y 47 de la LRBRL, 

para la aprobación del convenio resulta competente el Pleno con el voto favorable de la mayoría 
absoluta del número legal de miembros de la corporación. 

 
En virtud de cuanto antecede, el Pleno acuerda: 
 
Primero. Aprobar el convenio de colaboración para la adhesión del Ayuntamiento de Canals 

a la Plataforma de Administración Electrónica para entidades locales de la Diputación de València  
publicado en el BOP de Valencia nº 128, de 5-VII-2017.  

 
Segundo. Facultar a la Alcaldía para la firma del convenio y cuantos actos sean de rigor en 

orden al cumplimiento del presente. 
 
Tercero. Comunicar el presente acuerdo a la Diputación de València. 
 
Cuarto. Comunicar el presente acuerdo a los servicios municipales del Ayuntamiento de 

Canals. 
 Quinto. Hacer Público el presente acuerdo mediante edicto publicado en el Boletín Oficial de 
la Provincia de Valencia. Igualmente publicar el convenio, una vez suscrito, en el portal de 
transparencia municipal.” 
 
 
 
 
           3.3.  PROPOSTA D’ACORD DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS, SEGONS 
MOCIÓ AMB REGISTRE D’ENTRADA MUNICIPAL NÚM. 5077 DE 18-10-17, SOBRE EL MODEL 
TURÍSTIC. 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord, que  ha sigut dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal de Coordinació Administrativa, Benestar Social i Govern Obert en 
sessió celebrada el dia 20 de novembtre de 2017, sessió 10/2017 , i que se sotmet a votació en el 
present punt. 

 
 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen: 
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Sr. Bellver Franco: Bona nit a totes i tots, amb aquest moció, el que pretenem des de 

Reiniciem Canals és donar suport a una iniciativa autonòmica. Una proposta que el que pretén és, 
precisament, posar en valor allò que ha estat tret característic valencià les últimes dècades, el 
turisme. Un turisme que ha tingut, a més, un pes molt significatiu en la nostra economia, un turisme 
que ha sigut un dels sector amb més creixement i amb més dinamisme de l’economia valenciana. 

Però tot i això, el desenvolupament que ha tingut el sector turístic no ha estat l’adequat, s’ha viscut 
el moment sense pensar en el futur, i sense pensar en el territori, s’ha apostat per l’especulació i 
l’explotació de l’entorn, en lloc de per la preservació i la posada en valor del turisme. Fruit d’aquesta 
deficient treball, el nostre sector turístic ha esdevingut en una triple problemàtica: 

- Per una banda, l’ocupació precària i els baixos salaris. Fet que s’ha evidenciat amb les 
reivindicacions de les cambreres de pis dels hotels, les anomenades Kelly’s, que han aconseguit 
posar en el centre aquesta situació. 

- D’altra banda la degradació del nostre entorn natural i del nostre patrimoni ha sigut gradual 
aquestos últims anys, sense mirament, i difícilment reversible. 

- I en tercer lloc la falta de polítiques efectives, i la falta de previsió davant el constant augment de 
turistes. 
 
Aquestes problemàtiques han acabat provocant que tinguem unes infraestructures  i uns recursos 

insuficients, així com uns serveis públics col·lapsats. Mentre les polítiques es dirigien a alimentar el 
turístic amb esdeveniments fastuosos, deixaven de costat les inversions en un model turístic 
saludable i sostenible. Precisament perquè, el turisme és motor de la nostra economia i som les 
administracions publiques qui hem de regular i treballar en un turisme de qualitat i sostenible. Per 
això, amb aquesta moció de suport a la reivindicació autonòmica demanem: 

- En primer lloc que el PP nacional reconsidere la seua postura al senat on va bloquejar la Llei 
d’Hisendes Locals evitant, així, el reconeixement de municipis turístics a Benidorm, Gandia o 
Torrevieja. Decisió que va totalment en contra dels nostres interessos com a valencians i 
valencianes. 

- D’altra banda, demanem que es regule l’arrendament d’apartaments particulars d’ús turístic. La 
qual cosa genera inseguretats, augmenta les possibilitats de fraus, dificulta la convivència, evita el 
pagament d’impostos i augmenta la competència deslleial. 

- I per últim, la possibilitat de crear l’Impost sobre les activitats turístiques. Amb aquest impost ens 
garantim que un percentatge vaja dirigit a administracións i redunde en inversions en el sector. 
Aquest percentatge, tot i que menut, ens ajudarà a reforçar el nostre turisme a destinar recursos a 
posar en valor el nostre territori. Un impost que seria progressiu, estacionalitzat i amb exempció 
per a col·lectius vulnerables. L’impost disposaria d’un tram autonòmic que redundaria en inversions 
en serveis i infraestructures, i un tram municipal que serà d’aplicació opcional per als municipis i 
serà variable, però que de aplicar-se aniria a inversions municipals. 

 
En definitiva, com hem dit es tracta d’una moció que dona suport a una inciativa autònomica que, 

pretén posar en valor el nostre sector turístic i treballar per a que siga de qualitat i sostenible. 
 
 

El Sr. Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV) manifetsant que la proposta en sembla 

molt acceptable, encara que  pot ser  positiva pa els ajuntaments que promouen  activitats turístiques,  

pot ser un ingrés que pot retornar  en millores en espais turístics. Per una altre costat  tinc dos  dubtes 

grans, el primer es en el segon  punt,  hi a  una part legal que te que actuar, es a dir, te  un procés 

que  es diferent al nostre, no crec que encara que ho demanem es pogué intercedir  ahi, i degut a que 

son actuacions Inter-municipals,  perquè nosaltres tenim una normativa que es complicada quan hi 

han  actuacions Inter-municipals,  per això no ho tinc clar, crec que deuria haver un control de que els 
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ingressos retornen als espais turístics i millores salarials evidentment,  però conforme esta 

estructurada la proposta, vaig a abstindrem en este moment. 

  El Sr. Orea Pedraza (del Grup Municipal Socialista) assenyalant que bona nit a tots, i totes 

especialment als que estan a casa sentint -nos i  vegen- nos.  

Al Grup municipal socialista, quan començarem a llegir la moció presentada pel grup 

Reiniciem Canals, en un argumentari que ve del Grup Parlamentari de Podemos  a nivell autonòmic, 

que arreplega les seues inquietuds, i en una primera llegida de la primera part de exposició de motius, 

estem plenament d’acord i inclús en alguns punts dels acords que demana també. Encara que de una 

noticia o un fet concret no es pot regular una llei perquè la llei estarà vigent molts anys, i això ens 

dona plantejar-nos açò, però per altra part si el que està plantejant-se a nivell municipal i a nivell 

PSOE autonòmic ,si el que esta plantejant-se es necessari, i considerem que en gran part no, perquè 

primer els apartaments turístic tenen la seua regulació pròpia, el que se te que fer es la gestió i 

execució d’eixa normativa , jo crec que a hores de ara, el secretari autonòmic ja esta fent molt be  la 

seua feina ací a valencià i no hi ha problemes tant greus com en alguns llocs, com Barcelona o 

Madrid. 

 Ací a valencià el Secretari Autonòmic,  a donat dades de les grans empreses d’apartaments 

turístics  que ací a valencià ja estan pagant els seus impostos, siguen els que toquen , encara que tal 

vegada deurien pagar-se mes impostos, però no es el motiu que es planteja en esta moció. 

Es en el punt tres, on no puguem estar d’acord, perquè en primer lloc ,no es detalla quin es 

este impost,  ja que un impost   sobre  activitat turística ja existís,  perquè en  una cafeteria, un bar, un  

hotel,  ja  es paga un impost, es paga  per la seua activitat turística.  

Vull pensar que es tracta de una taxa, evidentment nosaltres a hores d’ara, no estem d’acord 

en posar una taxa d’activitat turística  perquè  possiblement  podrien  tindria el efecte contrari al que 

es pretén, com  vindre mes viatgers i mes turistes al nostre territori. 

 La explicació de la divisió del tramo entre  local i autonòmic, tampoc està la mes adequada , 

ja que si la funció es la distribució de la riquesa que la activitat turística dona, es a dir, hui per hui 

l’activitat turística es concentra en la zona costera del nostre País Valencia i no tant al seu  interior, tal 

volta deuria ser un  impost autonòmic. 

Fonamentalment i en molt de respecte no estem d’acord  en la creació d’ eixe impost sobre la 

activitat turística, perquè considerem que  no solucionaria els problemes que la moció pretén, si no 

que en crearia uns altres i en un mercat tant variable i volàtil faria que el nostre país fora menys 

atractiu que altres zones del mediterrani en el que te que competir de forma molt agressiva. 

Lògicament estem a favor que es regulen la precarietat laboral existent en el mon turístic. 

Per tant el nostre vot no seria l’abstenció, perquè això seria ni si ni no, i serà un vot en contra. 

El Sr. Perez Pastor (del Grup Municipal Compromis) manifestant que bona nit a tots. El que 

es planteja ací es una taxa ecològica, i que en altres territoris del nostre estat esta aplicant-se i que 

esta donant bon resultat i que de fet  al final les persones usuàries ,els turistes valoren positivament 

que es faça esta taxa perquè això redundarà en la qualitat dels espais que van a visitar. Per tant no 

vegem cap objecció en recolzar esta moció .  

En quant el que deia el portaveu socialista que ja  existís una normativa, que està vigent i 

aplicant-se , no està de mes recolzar a que es fasen mes coses per a millorar-la, al final el que volem 

es creurem això que es agradaria, que som un país  turístics i que evidentment al final els que visiten 

el nostre país son els que deuen suportar este cost que suposa el deteriorament de les visites de 

estes persones, simplement dir açò per a recolzar esta moció. 

El Sr.Sanchis Polop (del Grup Municipal Gent de Canals) manifestant que el posicionament 

del grup municipal gent de canals va a ser abstenció en este punt, ja que com entenem que  es un 
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tema Supramunicipal i com no tenim representació mes allà de este consistori, anem a abstindre-

mos. 

 

El Sr. Pérez Garcia (del Grup Municipal Popular) assenyalant que crec que hi han punts 

interesants en la moció inclús entenc en que tots els que estem ací podríem estar d’acord en recolzar-

la, com podia ser el turisme sostenible i  turisme de qualitat, mes que la regulació del arrendament, 

pues una millora en aquestes inspeccions que al final redundaria en una millor recaptació per a  

inversions i una millora en la  convivència. 

 Jo crec que al final el buscar recaptar per a  fer inversions per la via impositiva, entenem que 

no te que ser la primera opció, i per tant jo crec que ací s’ha dit que els turistes quan van a estos llocs 

i en este cas a Catalunya on està esta taxa, que la page en molt agraïdament, jo per experiència que 

vaig a Catalunya, no per turisme si no per treball també tinc que pagar esta taxa, i crec que hem de 

buscar alternatives a la via impositiva, crec que hi han mes formes de millorar el turisme a la 

comunitat valenciana e inclòs a tot Espanya i creguem que la via impositiva no es la millor, i per tant 

el nostre vot va a ser en contra. 

 

El Sr. Bellver Franco: (del Grup Municipal Reiniciem Canals) manifestant que després de 

totes les intervencions, m’agradaria aclarir un parell de coses, per exemple dir, que ahir va  haver una 

vaga de taxistes a Valencia, Bueno a tota España, en concret la vaga Nacional de Taxistes, perquè 

sa generat una competència simètrica  de l’economia col·laborativa i de l’economia habitual que 

diguem, i a la evolució en certa manera de les tecnologies de la informació a dut a este tipus de 

gestió, i este tipus de  reglaments. 

Com el partit socialista sabrà perfectament, es una normativa fantasma, que no està ni se 

l’espera, la dels apartaments turístics i no hi a una normativa real, hi ha una competència totalment  

deslleial entre apartaments turístics i hotels i entre la els taxistes i UBER, hi ha una diferencia molt 

gran, que  no vulguin  enclavar-se a regular-la o treballar en  ella, no  se a mi em pareix molt indicatiu. 

Per altre costat com heu dit tots, les grans ciutats d‘Europa tenen una taxa turística, entre 

altres coses perquè encara que anares a treballar passes per allí, estàs allí, ocupes el seu serveis, 

una sèrie de coses, que necessiten redundar en ells mateixa, per a poder millorar-les i que tota la 

gent que passa per a hi puga desfruitar-les. 

Per altra banda, lamentem la intervenció de EU que s’abstinga, que parla d’eixa situació 

asimètrica que es dona entre municipis, perquè realment es té que modificar. Hi ha un allunament que 

es autonòmic, com ha dit Gent de Canals, que en certa manera diu que es supramunicipals i ells no 

intervenen, les coses supramunicipals també afecten als municipis i moltes vegades jo crec hi ha que 

intervenir, i hi ha que posicionar-se en ixes situacions, es tracta de una moció de suport, que busca   

recolzar una forma de fer les coses, no entra en detall de com va a ser la taxa, encara que es una 

taxa que va a dividir-se en dos termes, encara que el terme autonòmic si que ens afectaria a  

nosaltres com a poble, encara que no tenim pernoctacions, per això nosaltres deuríem recolzar la 

majoria.  

Entenem que el PP no l’aproven perquè no es el seu model econòmic en certa manera, 

perquè si volen que els impostos no estiguin, no se com farien inversions públiques, si no ni han 

impostos, en certa manera els impostos des-incentiven l’economia lliberal segon les previsions  

liberals, jo no soc de esta línia econòmica, per tant mai estarem d’acord en eixe tipus d’economia. 

 

El Sr. Alcalde assenyalant que pregue que en aquest segon torn siguen mes breus. 

El Sr. Garrido Centelles manifestant que bona nit, no estic en contra, però legalment no ho 

tinc clar, Barcelona te moltes pernoctacions i nosaltres no en tenim cap, per això no ho tinc clar. 
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. . . 
 

No produint-se altres  intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 4, dels Srs/es; Dª Mª Jose 
Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal Compromis); i D. Vicente Tornero 
Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: 8, 
dels Srs/es D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); i 
Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª 
Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup 
Municipal Popular); Abstencions: 4, dels Srs/es. D. Ricardo Requena Muñoz,  D. Manuel Sanchis 
Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals) i D. José Ramón Garrido 
Centelles (del Grup Municipal EUPV). 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple no aprova la proposta. 
 

 
           3.4. PROPOSTA D’ACORD SEGONS MOCIÓ CONJUNTA DELS GRUPS MUNICIPALS 
RELATIVA 25 NOVEMBRE DIA INTERNACIONAL CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE. 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord, que ha sigut dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal de Coordinació Administrativa, Benestar Social i Govern Obert en 
sessió celebrada el dia 20 de novembtre de 2017, sessió 10/2017, i que se sotmet a votació en el 
present punt. 
 
 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen : 
 
 El Sr. Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) assenyalt que sis dones han 
segut assassinades aquest any al país valencià, les dos ultimes aquest mateix mes, a Eda i Vinaros i 
moltes més a la resta del mon diàriament. Açò es segurament la mes tràgica representació del que 
significa el terrorisme masclista, però aquesta es sols la punta de l’iceberg de les violències 
masclistes, perquè hi ha de menudes i xicotetes que van sumant al iceberg fins eixir a l’exterior en 
forma d’agressió física o assassinat en els casos mes greus. Per la nostra part hem de lluitar per 
protegir a les possibles víctimes, però també treballar en educació i conscienciació de la nostra 
ciutadania, en el reconeixement d’aquestes xicotetes agressions per a que no passen 
desapercebudes. La educació es una eina fonamental per a treballar en els jovents, per fer-los créixer 
en un ambient d’igualtat, de respecte, treballant la educació i evitant la reproducció de estereotips 
masclistes, tenim a les nostres mans als adults de demà, els que construiran el sistema del futur i no 
ens podem de nou equivocar. També hem de ser conscients d’allò que porta implícits aquesta moció, 
que ens obliga a ser conscients de les nostres i a lluitar contra elles, no podem oblidar la contradicció 
que suposa en matèria de gènere el paper de la dona en la nostra festa, no podem deixar de costar 
un llenguatge inclusiu, fer un urbanisme mes feminista, enllumenant millor els nostres carrers, evitant 
racons foscos. De vegades no es fàcil lluitar contra allò que es tradició, que se entén com a normal, 
però hem de fer-ho i treballar per allò que creguem just i millor per a la gent. Després de aprovar 
aquesta moció, vos convidem a tots, nosaltres també per suposat, a crear eixe espai de reflexió dels 
punts de la moció de veritat, de consciencia i amb fermesa per a fer-los complir, sense por a 
equivocar-nos, sense voler-ho fer tot de colp, però no ens conformem i deixem aquesta moció como a 
simbòlica amb la seua aprovació i convidem-nos a anar mes enllà. Gracies.  
 

. . . 
 

No produint-se altres  intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 



 
 
 

38 / 82 

Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “MOCIÓ 25 NOVEMBRE DIA INTERNACIONAL 
CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE 

 
  En el que portem de 2017, han estat assassinades 47 dones i 5 menors, i encara hi ha més 
assassinats de dones en investigació. Els assassinats conformen la màxima representació de les 
formes de terrorisme masclista que continuen sotmetent a les dones en tots els àmbits de la seua 
vida, i que representen una greu i sistemàtica vulneració dels drets humans de més de la meitat de la 
població a la nostra societat. Aquestes violències tenen el seu origen i nucli en la pervivència d’un 
sistema heteropatriarcal, present a totes les estructures de la societat, que tolera la desigualtat i resta 
credibilitat i autoritat a les dones, mentre cosifica el seu cos i consolida pautes culturals que 
transmeten i reprodueixen comportaments discriminatoris i sexistes. 
 
  El 17 de desembre de 1999, a través de la resolució 54/134, l'Assemblea General de l'ONU 
va declarar el 25 de novembre com el Dia Internacional de l'Eliminació de la Violència contra les 
Dones. Una data que ha de servir, no sòls per a la reflexió per part de tota la societat, sinó també per 
a la renovació dels esforços per part de totes les institucions polítiques i socials, per lluitar contra 
aquesta xacra. 
 

Any rere any venim denunciant les dramàtiques conseqüències de la violència de gènere, fruit 
de les desigualtats socials que situen les dones en una situació de vulnerabilitat per patir múltiples 
agressions, i que malgrat aquestes reiterades declaracions, lluny de minvar, va augmentant amb 
xifres que necessiten molt més que una reflexió puntual i una adhesió nom inal quan s’apropa aquesta 
data. 
  
  Tot i que manca molta feina, tant ciutadana com institucional, en aquest any hem de celebrar 
el naixement primer del Pacte Valencià Contra la Violència de Gènere així com del Pacte Estatal. 
 
 El Pacte Valencià contra la Violència de Gènere ha nascut per donar solució al conflicte polític 
i social que suposa en l’actualitat el terrorisme masclista. Les línies estratègiques desenvolupades per 
la Generalitat Valenciana, són: garantir una societat lliure i segura contra la violència de gènere, 
feminitzar la societat, coordinar el treball en xarxa per a l’atenció de dones víctimes de violència 
masclista i de les seues filles i fills així com la sociabilització per tal que aquest tipus de violència siga 
concebut com un conflicte polític i tinga una dotació de pressupost estable en les mesures per poder 
desenvolupar i implementar els objectius consensuats per partits polítics, agents econòmics i socials, 
associacions feministes, institucions públiques, universitats, poder judicial valencià, forces de 
seguretat i tercer sector. 
 
 El pacte estatal contempla 200 mesures amb 1000 milions d’euros per als primers cinc anys. 
Una de les mesures més remarcable és la de creació de protocols en l’atenció primària sanitària i en 
les urgències per tal que els metges puguen contribuir a detectar possibles víctimes de violència en 
els primer abusos tal com ja es fa a la Comunitat Valenciana. Una altra mesura a celebrar és el 
reforçament i ampliació en tots els nivells educatius del foment dels valors igualitaris i la prevenció del 
masclisme i conductes violentes, treballant de forma especial amb menors, i donar formació 
específica al professorat. 



 
 
 

39 / 82 

 
 Però, tal com hem dit, encara queda molt per fer a tots els nivells. Els Ajuntaments i les 
Diputacions provincials en ser les Administracions més properes a la ciutadania, són els governs que 
han de donar una resposta més ràpida i eficaç a aquesta xacra social. En aquest sentit, aquest 
Ajuntament vol reafirmar el seu compromís amb la lluita contra la violència masclista i les desigualtats 
que la legitimen i perpetuen. 
 
 És per tot això el Ple acorda: 
 

1. Este Ajuntament dedica un sentit i dolorós record a la memòria de totes les dones 
assassinades per violència de gènere i expressa les seues condolences a les seues famílies i 
amistats, al temps que expressa el seu rebuig a totes les manifestacions d'aquesta violència, redobla 
el seu compromís amb les víctimes i declara la tolerància zero amb els maltractadors.  
 

2. Este Ajuntament declara la seua voluntat de fer de la prevenció contra les violències 
masclistes i la desigualtat una política prioritària i transversal, que impregne totes les polítiques 
desenvolupades a través de les seues regidories. Per això, Insta al govern d’Espanya a modificar la 
Llei de Règim Local per tal que els ajuntaments participen de les competències en promoció de la 
igualtat entre dones i homes i en matèria de violència de gènere.  
 

3. Així mateix, es compromet a facilitar, a través dels mitjans públics dels quals disposa, tot 
tipus de campanyes dirigides a la prevenció, orientació i conscienciació de les desigualtats entre 
dones i homes i de la violència masclista. I en tant que entitat subvencionadora, este Ajuntament es 
compromet a no subvencionar actes en les quals l'entitat organitzadora utilitze el cos de la dona de 
forma sexista com a reclam publicitari.  
 

4. Este Ajuntament es compromet a adherir-se al Manifest del Pacte Valencià contra la 
Violència de Gènere i Masclista i a difondre’l entre la seua ciutadania per tal d’aconseguir el major 
nombre possible d’adhesions a aquest document.  
 

5. Aquest Ajuntament promourà la formació de les nostres jóvens en el sistema educatiu amb 
la perspectiva de gènere en tots els nivells, etapes i graus per a fomentar el respecte des de la 
coeducació i la igualtat efectiva entre hòmens i dones com la millor estratègia preventiva de la 
violència de gènere i qualsevol altra forma de dominació associada. 
 

6. Es donarà trasllat d’aquests acords a les associacions del poble així com es farà difusió en 
tots els mitjans municipals de comunicació.  
 
 7. Notificar l´adopció de la present Moció a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies” 

 
 
 
4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 

SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT, DE 21 DE NOVEMBRE DE 2017. 
 
 

4.1. PROPOSTA DE L’ALCALDIA PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ AMB L’APROVACIÓ DE LA 
RELACIÓ INDIVIDUALITZADA DE BÉNS I DRETS DINS DE L’EXPEDIENT D’OCUPACIÓ 
TEMPORAL DELS TERRENYS NECESSARIS PER A L’EXECUCIÓ DE LES OBRES DEL 
“PROJECTE DE LES OBRES DE SUBSTITUCIÓ DEL TRAMS AERIS DE LA XARXA DE 
COL.LECTORS DE L’EDAR DE CANALS-L’ALCUDIA DE CRESPINS (VALÈNCIA). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcalde de 17 de novembre de 2017 (original en 

castellà) que va ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Societat, 
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Cultura, d’Urbanisme i Medi Ambient, en sessió celebrada el dia 21 de novembre  de 2017 (sessió 
14/2017), i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 
Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  
 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “ANTECEDENTES 
 
1. El Ayuntamiento de Canals, junto con el Ayuntamiento de L’Alcudia de Crespins, son 

cotitulares de la Estación Depuradora de Aguas Residuales -EDAR L’Alcudia de Crespins-Canals-, 
incluyendo tanto los terrenos sobre los que se ubica, como todas sus instalaciones y canalizaciones, 
que fue ejecutada de conformidad con el “Proyecto de Saneamiento del río Canyoles. Depuración de 
los núcleos de L’Alcudia de Crespins y Canals”, correspondiendo la gestión de su explotación, 
mantenimiento y conservación a la Entidad Pública de Saneamiento de Aguas Residuales de la 
Comunidad Valenciana (EPSAR). 

 
2. Con fecha 11 de marzo de 2016, la Entitat de Sanejament d’Aigües de la Comunitat 

Valenciana (EPSAR) dio traslado al Ayuntamiento de Canals del “Proyecto de las obras de sustitución 
de los tramos aéreos de la red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia)”, 
solicitando del Ayuntamiento su conformidad al referido Proyecto, y su autorización para la contratación 
y ejecución de las obras a través de la EPSAR, así como la puesta a disposición de los terrenos cuya 
ocupación era necesaria para la ejecución de dichas obras por parte de la EPSAR; solicitando 
finalmente la cesión, por parte del Ayuntamiento a la Generalitat Valenciana, tanto de la titularidad de 
todas las instalaciones que se ejecuten de conformidad con el referido Proyecto, como de su gestión. 

 
3. Mediante nuevo escrito de fecha 31 de mayo de 2017, la EPSAR comunicó al Ayuntamiento 

de Canals que la financiación tanto del Proyecto como de la ejecución de las obras era íntegramente 
asumida por la EPSAR, encontrándose a dicha fecha ya abonada la redacción del Proyecto, e incluida 
la ejecución de las obras dentro del Plan de Obras para el ejercicio de 2016, aprobado por la EPSAR 
con fecha 30 de marzo de 2016. 

 
4. El Proyecto cuenta con la autorización de la Confederación Hidrográfica del Júcar, de fecha 

27 de abril de 2016, así como con el informe favorable del Servicio de Supervisión de Proyectos y 
Coordinación Técnica, de la Conselleria de Vivienda, Obras Públicas y Vertebración del Territorio, de 
fecha 4 de marzo de 2016. 

 
El consejo de administración de la EPSAR, el 30 de marzo de 2016, aprobó el plan de obras 

para el ejercicio 2016, entre las cuales están las “Obras de sustitución de los tramos aéreos de los 
colectores de la EDAR de Canals-L’Alcúdia de Crespins”. 
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Por último cabe señalar que el citado proyecto fue aprobado por la EPSAR en fecha 24 de 
mayo de 2017, a los efectos previstos en el art. 121.1 del Texto Refundido de la Ley de Contratos del 
sector Público. 

5. La Disposición Adicional Cuarta de la Ley 13/2016, de la Generalitat Valenciana, declaró la 
urgente ocupación de bienes y derechos afectados por actuaciones derivadas del II Plan Director de 
Saneamiento y Depuración y otras obras de la Comunidad Valenciana, en los siguiente términos: “Se 
declara la necesidad de urgente ocupación de los bienes y derechos afectados de expropiación 
forzosa, ocupación temporal, o imposición de servidumbres, como consecuencia de la ejecución de las 
obras que a continuación se expresan, derivadas del II Plan director de Saneamiento y Depuración y 
otras obras, de la Comunitat Valenciana: (…) Canals. Sustitución Colectores Aéreos (Valencia) (…)”. 

 
6. Las obras contempladas en el Proyecto a ejecutar tienen por objeto el desmontaje y retirada 

de las actuales tuberías, en su tramo aéreo, y la ejecución de una nueva canalización con sus 
soportes, lo que supone una completa rehabilitación funcional y estructural constructiva para el soporte 
de la canalización existente en el tramo objeto de la misma. El ámbito de la actuación se encuentra al 
sur del casco urbano de Canals, discurriendo por la margen izquierda del río Canyoles. 

 
7. El proyecto cuenta con un Anejo 7, titulado “Disponibilidad de terrenos”, que contiene una 

relación e identificación de los bienes afectados, siendo necesaria la ocupación temporal de una franja 
de terreno de 15 metros de anchura junto a la canalización existente, para realizar el acopio de los 
tubos desmontados, acopio de materiales necesarios para la obra, entrada de maquinaria, circulación 
de grúas y camiones y, en general, las actuaciones necesarias para la ejecución de la citada obra, sin 
que exista otro espacio público o privado que pudiera servir a tal fin, teniendo en cuenta que los 
colectores a sustituir ya discurren por las parcelas que se incluyen en dicha relación. 

 
8.- El Ayuntamiento de Canals en sesión Plenaria de fecha 28 de septiembre de 2017, ha 

acordado: 
 
“PRIMERO.- Dar la conformidad al “Proyecto de las obras de sustitución de los tramos aéreos 

de la red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia)”, autorizando a la 
Entitat de Sanejament d’Aigües de la Comunitat Valenciana -EPSAR- la contratación y ejecución de las 
obras. 

SEGUNDO.-  Iniciar los trámites para poner a disposición de la EPSAR los terrenos necesarios 
para la ejecución de las obras, mediante la tramitación del oportuno expediente de ocupación temporal. 

TERCERO.- La titularidad de todas las instalaciones que se ejecuten al amparo del “Proyecto 
de las obras de sustitución de los tramos aéreos de la red de colectores de la EDAR de Canals- 
L´Alcudia de Crespins (Valencia)”, y la gestión de las mismas, serán cedidas a la Generalitat 
Valenciana. 

CUARTO.- Al objeto de dar cumplimiento a la citada cesión, se acuerda iniciar las actuaciones 
necesarias para la depuración física y jurídica de los bienes y derechos expropiados para la 
construcción de los referidos tramos aéreos de la red de colectores de la EDAR L’Alcudia de Crespins-
Canals. 

QUINTO.- Notificar el acuerdo que se adopte a la EPSAR, contra el citado acuerdo, que pone 
fin a la vía administrativa podrán interponer potestativamente: 

a) Recurso de reposición ante el órgano que la dictó, en el plazo de un mes, a contar desde el día 
siguiente al de la recepción de la presente notificación. 

Si transcurriese un mes desde el día siguiente a la interposición del recurso de reposición sin 
que haya recaído resolución expresa, se entenderá desestimado y se podrá interponer Recurso 
Contencioso-Administrativo ante los Juzgados de lo Contencioso-Administrativo competente 
territorialmente en el plazo de seis meses. 

b) Recurso Contencioso-Administrativo ante los Juzgados de lo Contencioso-Administrativo 
competente territorialmente dentro del plazo de dos meses a contar desde el día siguiente a la recepción 
de la presente notificación. 

Todo ello sin perjuicio de que por el interesado se decida usar la vía de recurso que considere 
oportuna”. 
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9.- Por el Ayuntamiento de l’Alcudia de Crespins en sesión de fecha 5 de octubre de 2017, 

acuerda: 
 
“PRIMER.- Donar la conformitat al "Projecte de les obres de substitució deis trams aeris de la 

xarxa de col·lectors de l'EDAR de Canals-L'Alcúdia de Crespins (Valencia)", autoritzant a l'Entitat de 
Sanejament d'Aigües de la Comunitat Valenciana -EPSAR- la contractació i execució de les obres. 

SEGON.- Donar la conformitat a les actuacions que realitze l'Ajuntament de Canals per a posar 
a la disposició de l'EPSAR els terrenys necessaris per a l'execució de les obres, mitjançant la tramitació 
de l'oportú expedient d'ocupació temporal. 

TERCER.- Iniciar les actuacions necessaries per a cedir a la Generalitat Valenciana la titularitat 
dominical de les instal-lacions que s'executen a l'empara del "Projecte de les obres de substitució deis 
trams aeris de la xarxa de col·lectors de l'EDAR de Canals- L'Alcúdia de Crespins (Valencia)", i la 
gestió d'aquestes. 

QUART.- Notificar els presents Acords a l'EPSAR”. 
 

10.- A los efectos de iniciar el expediente municipal de ocupación temporal de los terrenos 
necesarios para la ejecución de las obras, el arquitecto municipal, D. XXXXXXXXXXXX, y el Ingeniero 
técnico agrícola municipal, D. XXXXXXXXXXX, han emitido, con fecha 14 de noviembre de 2017, 
INFORME JUSTIFICATIVO DE LA NECESIDAD DE OCUPACIÓN TEMPORAL DE LAS PARCELAS 
XXXX, XXXX, XXXX, XXXX, XXXX Y XXXX DEL POLÍGONO XXXX DEL T.M. DE CANALS PARA LA 
EJECUCIÓN DEL “PROYECTO DE LAS OBRAS DE SUSTITUCIÓN DE LOS TRAMOS AÉREOS DE 
LA RED DE COLECTORES DE LA EDAR DE CANALS-L’ALCUDIA DE CRESPINS (VALENCIA)”. 
VALORACIÓN DE LA INDEMNIZACIÓN POR LA OCUPACIÓN TEMPORAL. 

 
En cuanto a la justificación de la necesidad de ocupación temporal, el informe señala lo 

siguiente:  
“Las obras contempladas en el “Proyecto de las obras de sustitución de los tramos aéreos de la 

red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia)”, tienen por objeto el 
desmontaje y retirada de las actuales tuberías de la red de colectores de la EDAR, en su tramo aéreo, 
y la ejecución de una nueva canalización con sus soportes, lo que supone una completa rehabilitación 
funcional y estructural constructiva para el soporte de la canalización existente en el tramo objeto de la 
misma.  

Dichas obras, si bien no modifican en su estado final los derechos existentes en el trazado de 
los colectores, sin embargo, requieren en la fase de ejecución una serie de ocupaciones temporales 
para poder acceder a los diferentes puntos del trazado así como para la propia ejecución de las nuevas 
conducciones y obras auxiliares. 

Las características inherentes de las obras proyectadas -actuación consistente en obras de 
sustitución sobre una canalización ya preexistente- conllevan la necesidad de la ocupación temporal 
de una franja de suelo perimetral a la conducción preexistente.  

El ámbito de actuación se sitúa al sur del casco urbano de Canals, discurriendo paralelo a la 
margen izquierda del río Canyoles, coincidente con el tramo de colector aéreo, que va a ser objeto de 
sustitución. 

La ocupación de terrenos que se estima necesaria para esta actuación se circunscribe a una 
banda de 15 metros por el lado de la canalización que mejor se ajuste a la entrada de maquinaria 
y acopio de materiales, para acopiar los tubos desmontados, preparar la disposición de los tramos 
nuevos de tubería a colocar, y zonas de circulación de grúas y camiones y, en general, todas las 
actuaciones necesarias para la ejecución de la citada obra, sin que exista otro espacio público o 
privado que pudiera servir a tal fin, teniendo en cuenta que los colectores a sustituir ya 
discurren por las parcelas que ahora van a ser objeto de ocupación temporal.  

Para los accesos a las zonas de trabajo se emplearán los caminos existentes, que se 
emplearon en actuaciones anteriores.” 

 
11.- El Informe municipal incorpora una relación de las parcelas afectadas por la ocupación 

temporal, en la que se incluyen todos sus datos catastrales -referencia catastral, polígono y parcela-, y 
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registrales -número de finca registral-, titularidades -catastral y registral-, así como los restantes datos 
necesarios para la identificación de la superficie a ocupar y su posterior valoración -usos, longitud de la 
canalización en tramo a actuar, superficie a ocupar-. Dicha relación es la siguiente: 

 

 
REFERENCIA 
CATASTRAL  
 

 
FINCA 
CATASTRAL 

 
FINCA 

REGISTRAL 

 
TITULAR 

CATASTRAL 

 
TITULAR  

REGISTRAL 

 
USO 

 
LONGITUD  
TRAMO (m) 

 
SUPERFICIE A 
OCUPAR (m2) 

XXXXXXXXXXXXXXXXX 
Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

El mismo 

Labor o labradío 
regadío, 

mimbreras, 
cañaverales 

 
5,00 

 
75’00 

XXXXXXXXXXXXXXXXX 
Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

El mismo 
Agrario labor o 

labradío regadío 
 

46’70 
 

700’50 

XXXXXXXXXXX 
(sin ficha catastral) 

Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
 

No consta 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

Campa vallada 
con solera de 

hormigón 

 
76’40 

 
1.146’00 

XXXXXXXXXXXXXXXX 
Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 

S.A. 
Rodrigo Sancho  

S.A. 
Agrario (pastos)  

135’30 
 

2.160’50 

XXXXXXXXXXXXXXX 
 

Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
Sancho Leather 

S.L. 
 

Sancho Leather 
S.L. 

 

Construcción 
Cobertizo 

 
11,30 

 
38’50* 

XXXXXXXXXXXXXXX 
Polígono XX 
Parcela XXX 

XXXX 
Ayuntamiento de 

Canals 

XXXXXXXX, 
XXXXXXXX, 
XXXXXXXX 

Suelo sin 
edificar ni 

urbanizado. 
Agrario y 
barranco 

desembocadura 
Rio Santos con 

Rio Cañoles 

 
30’90 

 
463’50 

*Nota: La parcela 101 se ocupa el vuelo por tratarse de un inmueble o construcción. 
 
12.- El Informe técnico contiene además una valoración de los terrenos que resultan afectados 

por la ocupación temporal, realizada de conformidad con la metodología prevista en el Real Decreto 
Legislativo 7/2015, de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley de Suelo y 
Rehabilitación Urbana, normativa vigente de aplicación a las valoraciones de suelo. La valoración que 
resulta, es la siguiente: 

 

NÚMERO 
PARCELA 

 FINCA 
CATASTRAL 

SUPERFICIE A 
OCUPAR 

VALOR 
OCUPACIÓN 
TEMPORAL 

VALOR FINAL /M2 
 

IMPORTE TOTAL 

1 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

75’00 m2 10% 3’49 €/m2 26’18 € 

2 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

700’50 m2 10% 3’49 €/m2 244’48 € 

3 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

1.146’00 m2 10% 3’49 €/m2 133’32 € 

4 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

2.160’50 m2 10% 3’49 €/m2 754’02 € 

5 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

38’50 m2 
 

10% 3’49 €/m2 13’44 €* 

6 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

463’50 m2 10% 3’49 €/m2 161’76 € 

    TOTAL 1.333’20 € 

*Nota: La parcela 101 se ocupa el vuelo por tratarse de un inmueble o construcción 
Se incluye dicha valoración en el Informe técnico a los efectos del posterior ofrecimiento, a 

efectuar por el Ayuntamiento a los interesados, de la posibilidad de alcanzar un convenio sobre la 
indemnización que corresponda por la ocupación temporal de los terrenos afectados. 

 
13.- Consta Retención de crédito en la partida 2017-11-16020-62100, emitida por la 

intervención municipal de fecha 15 de noviembre de 2017, por importe 1.333’20 €, Retención para el 
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expediente de Expropiación forzosa relativa al Proyecto de las obras de sustitución de los tramos 

aéreos de la red de colectores de la EDAR de Canals-l’Alcudia de Crespins. 

 

14.- Consta en expediente informe jurídico, de fecha 15 de noviembre de 2017, emitido por 

emitido por Dª XXXXXXXXXXXXXX, colegiada ICAV núm XXXX, en relación a la “PROCEDENCIA DE 

LA ADOPCIÓN DEL ACUERDO, POR EL AYUNTAMIENTO DE CANALS, DE APROBACIÓN DE LA 

RELACIÓN INDIVIDUALIZADA DE BIENES Y DERECHOS DENTRO DEL EXPEDIENTE DE 

OCUPACIÓN TEMPORAL DE LOS TERRENOS NECESARIOS PARA LA EJECUCIÓN DE LAS 

OBRAS DEL “PROYECTO DE LAS OBRAS DE SUSTITUCIÓN DE LOS TRAMOS AÉREOS DE LA 

RED DE COLECTORES DE LA EDAR DE CANALS-L’ALCUDIA DE CRESPINS (VALENCIA)” Y 

OFRECIMIENTO DE CONVENIO A LOS TITULARES”,  

 

15.- Consta en expediente informe jurídico con propuesta de resolución, de fecha 16 de 

noviembre de 2017, emitido por la TAG, Jefe del Servicio de Urbanismo. 

 

16.- Por el Interventor Municipal se fiscaliza de conformidad el expediente en fecha 16 de 

noviembre de 2017. 

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS 

 
I.- La ejecución de las obras de Sustitución de Colectores Aéreos requiere la previa elaboración 

del correspondiente proyecto, que ha sido redactado y aprobado por la EPSAR, a quien compete la 
ejecución y financiación de la obra, con la conformidad de los Ayuntamientos titulares de las 
instalaciones afectadas por el Proyecto. 

 
II.- Conforme a lo dispuesto en el art. 108 de la Ley de Expropiación Forzosa, “la 

Administración, así como las personas o entidades que se hubieran subrogado en sus derechos, 
podrán ocupar temporalmente los terrenos propiedad del particular: (…) 2.- para establecer estaciones 
y caminos provisionales, talleres, almacenes, depósitos de materiales y cualesquiera otros más que 
requieran las obras previamente declaradas de utilidad pública, así por lo que se refiere a su 
construcción como a su reparación o conservación ordinarias”. 

 
III.- La obra de Sustitución de Colectores Aéreos tiene declarada la necesidad de urgente 

ocupación de los bienes y derechos afectados, mediante la Disposición Adicional Cuarta de la Ley 
13/2016, de la Generalitat Valenciana, teniendo en cuenta que la no ocupación de las fincas incluidas 
en la relación implicaría la imposibilidad de ejecutar la obra, por no existir otro espacio público o privado 
que pudiera servir a tal fin. 

IV.- El artículo 111.1 de la Ley de Expropiación Forzosa, señala que a los efectos del número 2 
del artículo 108, la declaración de la utilidad pública o de interés social lleva consigo el derecho a las 
ocupaciones temporales que el fin concreto de la expropiación exija. 

La ejecución de las obras contempladas en el “Proyecto de las obras de sustitución de los 
tramos aéreos de la red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia)”, 
cuentan con la declaración de interés comunitario, de conformidad con el artículo 2 de la Ley 2/1992, 
de 26 de marzo, de saneamiento de las aguas residuales de la Comunidad Valenciana. 

 
V.- De conformidad con el artículo 111.2 de la Ley de Expropiación Forzosa, la necesidad de 

tales ocupaciones será objeto de un procedimiento ajustado a lo previsto en el capítulo II del título II, 
pero la resolución de la Administración, a que se alude en el artículo 21, será ejecutiva, sin perjuicio de 
los procedimientos ulteriores para determinar el justo precio.  

 
En consecuencia, el expediente de ocupación temporal deberá ajustarse al procedimiento 

previsto en el capítulo II del título II de la Ley de Expropiación Forzosa, que es el siguiente: 
 

https://contratacionpublica.wikispaces.com/El+proyecto+de+obras
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• Necesidad de ocupación.- 
Artículo 15 LEF.- Declarada la utilidad pública o el interés social, la Administración resolverá 

sobre la necesidad concreta de ocupar los bienes o adquirir los derechos que sean estrictamente 
indispensables para el fin de la expropiación. (…) 

• Relación individualizada de bienes y derechos a ocupar.- 
 
Artículo 17 LEF.- 
1. A los efectos del artículo 15, el beneficiario de la expropiación estará obligado a formular una 

relación concreta e individualizada, en la que se describan, en todos los aspectos, material y jurídico, 
los bienes o derechos que considere de necesaria expropiación. 

2. Cuando el proyecto de obras y servicios comprenda la descripción material detallada a que 
se refiere el párrafo anterior, la necesidad de ocupación se entenderá implícita en la aprobación del 
proyecto, pero el beneficiario estará igualmente obligado a formular la mencionada relación a los solos 
efectos de la determinación de los interesados. 

 
• Información pública y notificación.- 
Artículo 18 LEF.- 
1. Recibida la relación señalada en el artículo anterior, el Gobernador civil abrirá información 

pública durante un plazo de quince días. 
 
Artículo 19 LEF.- 
1. Cualquier persona podrá aportar por escrito los datos oportunos para rectificar posibles 

errores de la relación publicada u oponerse, por razones de fondo o forma, a la necesidad de la 
ocupación. En este caso indicará los motivos por los que deba considerarse preferente la ocupación de 
otros bienes o la adquisición de otros derechos distintos y no comprendidos en la relación, como más 
conveniente al fin que se persigue. 

 
Artículo 21 LEF.- 
1. El acuerdo de necesidad de ocupación inicia el expediente expropiatorio. 
2. Dicho acuerdo se publicará en igual forma que la prevista en el artículo 18 para el acto por el 

que se ordene la apertura de la información pública. 
3. Además habrá de notificarse individualmente a cuantas personas aparezcan como 

interesadas en el procedimiento expropiatorio, si bien en la exclusiva parte que pueda afectarlas. 
 
De acuerdo con los preceptos indicados, en este momento procede que el Ayuntamiento de 

Canals declare, en primer lugar, la necesidad concreta de la ocupación temporal de los terrenos 
afectados por las obras, y apruebe la relación de individualizada de bienes a ocupar, sometiendo dicho 
acuerdo a información pública, con notificación a los interesados. 

 
A tal efecto, consta en el expediente el Informe técnico elaborado por el arquitecto municipal, D. 

XXXXXXXXXXXX, y el Ingeniero técnico agrícola municipal, D. XXXXXXXXXXXX, que justifica la 
necesidad de ocupación temporal de las parcelas catastrales XXX, XXX, XXX, XXX, XXX y XXX del 
polígono XXX del T.M. de Canals para la ejecución del “Proyecto de las obras de sustitución de los 
tramos aéreos de la red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia)”, y 
contiene una relación concreta e individualizada de los bienes y derechos cuya ocupación temporal se 
considera necesaria, descritos en todos sus aspectos, material y jurídico. 

 
El acuerdo deberá publicarse a los efectos previstos en el artículo 19 LEF, y se notificará 

individualizadamente a todos los posibles interesados, realizándose dicha notificación tanto a los 
titulares catastrales como a los registrales, en los supuestos de divergencia, para mayor garantía de 
sus derechos, con el fin de depurar la titularidad dominical de los bienes afectados. De este modo, con 
la notificación que se efectúe a quienes figuran como titulares registrales y catastrales, se les permite la 
defensa de sus hipotéticos derechos sobre la finca. 
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En especial se produce dicha divergencia respecto de la parcela 124, cuya titularidad dominical 
corresponde al Ayuntamiento de Canals por haberla adquirido de sus anteriores titulares dominicales, 
D. XXXXXXXXXXX y D. XXXXXXXXXXX, mediante convenio expropiatorio firmado el 25 de abril de 
1995. Sin embargo, al no haber accedido ese título al Registro de la Propiedad, a día de hoy figuran 
inscritos en el Registro de la Propiedad como titulares, el en su día transmitente, D. XXXXXXXXXX, y 
los herederos del otro transmitente, D. XXXXXXXXXX. 

 
VI.- El artículo 112 de la Ley de Expropiación Forzosa se refiere a la posibilidad de alcanzar un 

convenio con el titular afectado por la ocupación. 
Artículo 112 LEF.- 
1. Para las ocupaciones a que se refiere el artículo anterior, y siempre que fuere posible 

evaluar de antemano la indemnización, se intentará por la Administración, antes de la ocupación, un 
convenio con el propietario acerca del importe de la misma. A tales efectos, se hará por el 
representante de la Administración, o por el autorizado para la ocupación, la oferta de la cantidad que 
se considere ajustada al caso, concediéndose al interesado el plazo de diez días para que conteste lisa 
y llanamente si acepta o rehúsa la expresada oferta. 

2. De aceptarse la oferta expresamente, o de no contestar en dicho plazo, se hará el pago o 
consignación de la cantidad ofrecida y la finca podrá ser ocupada, desde luego, sin que pueda haber 
lugar a reclamación de índole alguna. 

 
En el referido Informe técnico que obra en el expediente, se contiene una valoración de los 

terrenos que resultan afectados por la ocupación temporal a los efectos de su ofrecimiento, por el 
Ayuntamiento, a los interesados con el propósito de alcanzar un convenio sobre la indemnización que 
corresponde por la ocupación temporal de los terrenos afectados. 

 
Esta valoración se notificará a los interesados conjuntamente con la relación de bienes 

aprobada, de modo que, para el supuesto de que los interesados no formulen alegaciones rectificando 
posibles errores de la relación publicada u oponiéndose, por razones de fondo o forma, a la necesidad 
de la ocupación, tengan por efectuado el ofrecimiento previsto en el artículo 112 LEF con el propósito 
de alcanzar un convenio, y puedan contestar, en el plazo de 10 días, lisa y llanamente si aceptan o 
rehúsan la expresada oferta. 

 
De conformidad con los anteriores antecedentes y fundamentos jurídicos, el Pleno del 

Ayuntamiento ACUERDA: 
 
PRIMERO.- Aprobar inicialmente la relación de bienes y derechos de necesaria ocupación para 

la ejecución de la obra prevista en el “Proyecto de las obras de sustitución de los tramos aéreos de la 
red de colectores de la EDAR de Canals-L’Alcudia de Crespins (Valencia), declarando la necesidad 
concreta de su ocupación.  
 

La relación de bienes de necesaria ocupación es la siguiente: 
 

 
REFERENCIA 
CATASTRAL  

 

 
FINCA 

CATASTRAL 

 
FINCA 

REGISTRAL 

 
TITULAR 

CATASTRAL 

 
TITULAR 

REGISTRAL 

 
USO 

 
LONGITUD 
TRAMO (m) 

 
SUPERFICIE A 
OCUPAR (m2) 

XXXXXXXXXXX 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

El mismo 

Labor o labradío 
regadío, 

mimbreras, 
cañaverales 

 
5,00 

 
75’00 

XXXXXXXXXXXX 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

El mismo 
Agrario labor o 

labradío regadío 
 

46’70 
 

700’50 

XXXXXXXXXX 
(sin ficha catastral) 

Polígono XXX 
Parcela XXX 

XXXX 
 

No consta 
Rodrigo Sancho 
Universal S.L. 

Campa vallada 
con solera de 

hormigón 
 

 
76’40 

 
1.146’00 

XXXXXXXXXXXX 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

XXXX 
Rodrigo Sancho 

S.A. 
Rodrigo Sancho  

S.A. 
Agrario (pastos) 135’30 2.160’50 

XXXXXXXXXXXX Polígono XXX XXXX Sancho Leather S.L. Sancho Leather S.L. Construcción   
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Parcela XXX  Cobertizo 11,30 38’50* 
 

XXXXXXXXXXX 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

XXXX 
Ayuntamiento de 

Canals** 

XXXXXXXXX, 
XXXXXXXXX,  

XXXXXX 

Suelo sin edificar 
ni urbanizado. 

Agrario y 
barranco 

desembocadura 
Rio Santos con 

Rio Cañoles 

30’90 463’50 

 
*Nota: La parcela 101 se ocupa el vuelo por tratarse de un inmueble o construcción  
**EL Ayuntamiento de Canals es titular dominical de la parcela 124 por haberla adquirido de sus 
anteriores titulares dominicales, D. XXXXXXXXXXXX y D. XXXXXXXXXX, mediante convenio 
expropiatorio firmado el 25 de abril de 1995. 

 
SEGUNDO.- Ordenar la publicación del acuerdo anterior en el Boletín Oficial de la Provincia, en 

uno de los diarios de mayor circulación de la provincia, y en el tablón de anuncios municipal, y su 
notificación a los interesados, sometiendo la anterior relación de bienes y derechos a información 
pública por plazo de quince días a partir de su notificación y publicación, durante el cual los 
interesados, o cualquier persona, podrán rectificar posibles errores de la relación publicada u oponerse, 
por razones de fondo o forma, a la necesidad de la ocupación, aportando cuantos datos permitan la 
rectificación de posibles errores que se estimen cometidos en la relación que se hubiere hecho pública. 

 
TERCERO.- Aprobar la valoración de las parcelas que resultan afectadas por la ocupación 

temporal a los efectos de ofrecer a sus titulares la posibilidad de alcanzar un convenio sobre la 
indemnización que corresponde por su ocupación temporal, de conformidad con el artículo 112 de la 
ley de Expropiación Forzosa. 

 
La valoración que se aprueba, es la siguiente: 
 

NÚMERO 
PARCELA 

 FINCA 
CATASTRAL 

SUPERFICIE A 
OCUPAR 

VALOR 
OCUPACIÓN 
TEMPORAL 

VALOR FINAL /M2 IMPORTE 
TOTAL 

1 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

75’00 m2 10% 3’49 €/m2 26’18 € 

2 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

700’50 m2 10% 3’49 €/m2 244’48 € 

3 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

1.146’00 m2 10% 3’49 €/m2 133’32 € 

4 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

2.160’50 m2 10% 3’49 €/m2 754’02 € 

5 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

38’50 m2 
 

10% 3’49 €/m2 13’80 €* 

6 
Polígono XXX 
Parcela XXX 

463’50 m2 10% 3’49 €/m2 161’76 € 

     1.333’20 € 

*Nota: La parcela 101 se ocupa el vuelo por tratarse de un inmueble o construcción 
 

CUARTO.- Notificar el acuerdo anterior a los interesados, de conformidad con lo previsto en el 
artículo 112 de la Ley de Expropiación Forzosa, a fin de que, en el supuesto de no haber efectuado 
alegaciones a la relación de bienes y derechos de necesaria ocupación, puedan los interesados en el 
plazo de los 10 días siguientes a la finalización del plazo anterior, aceptar o rechazar la indemnización 
ofrecida por la ocupación temporal. 
 
 QUINTO.- Notificar los presentes Acuerdos a la EPSAR” 
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4.2. PROPOSTA DE L’ALCALDIA PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ AMB LA SOL·LICITUD 
EFECTUADA PER LA SRA. XXXXXXXXXXXXX (RE 5.535, DE 8 DE NOVEMBRE DE 2017), SOBRE 
SOL·LICITUD DE PAGAMENT DE LA QUANTITAT CONCURRENT DE PREU JUST 
EXPROPIATORI, EN RELACIÓ AMB LES FINQUES Nº XXXXX POLÍGON XXX PARCEL·LA XXXX I 
LA Nº XXXX, POLÍGON XXXX PARCEL·LA XXXX. 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcalde de 17 de novembre de 2017 (original en 

castellà) que va ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Societat, 
Cultura, d’Urbanisme i Medi Ambient, en sessió celebrada el dia 21 de novembre  de 2017 (sessió 
14/2017), i que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 
Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

ANTECEDENTES 
 
PRIMERO.-  Ante la ausencia de previsión de Suelo Dotacional Público de Uso Escolar en el 

Plan General de Canals de 1984 para albergar las instalaciones de un nuevo Instituto, se procedió por 
el Ayuntamiento a la redacción y tramitación del documento de Homologación y Plan Especial de 
Reserva de Suelo Dotacional Escolar, que fue definitivamente aprobado por acuerdo de la Comisión 
Territorial de Urbanismo de fecha 31 de julio de 2006 (DOCV núm. 5624, de fecha 23 de octubre de 
2007).   

 
SEGUNDO.- En el citado Plan Especial se estableció la expropiación como sistema de 

adquisición de los terrenos afectados por la reserva de suelo escolar, declarándose la urgente 
ocupación  de los bienes y derechos afectados mediante acuerdo del Consell de fecha 25 de enero de 
2008 (DOCV núm. 5690, de fecha 29 de enero de 2008) y procediéndose al levantamiento de las 
correspondientes actas de ocupación, previo pago de los depósitos previos. 

 
En el caso concreto de la Sra. XXXXXXXXXX, titular de la parcela XXXX del polígono XXXX, y 

de la servidumbre de paso de la parcela XXXXX del polígono XXXXX, el levantamiento de las actas de 
ocupación tuvieron lugar el día 4 de abril de 2008.-. 

 
Por lo que respecta al depósito previo correspondiente a la Sra. XXXXXXXX, en fecha 14 de 

octubre de 2008 se efectuó pago de Depósito Previo e indemnización de los perjuicios derivados de la 
rápida ocupación de los Bienes y derechos afectados por el “Plan especial de reserva de Suelo escolar 
de Canals correspondiente a la parcela XXXX del polígono XXXX, por importe de 2.318’45 € y 
correspondiente a la parcela XXXXX del polígono XXXX, por importe de 103’34 €, respectivamente. 

 
TERCERO.- Tras el levantamiento de las actas de ocupación, y de conformidad con lo 

establecido en el artículo 24 de la Ley de Expropiación Forzosa, se iniciaron los expedientes 
individualizados de fijación de justiprecio para cada una de las fincas afectadas mediante el 
ofrecimiento a los propietarios de la posibilidad de alcanzar mutuo acuerdo en un plazo de quince días 
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previsto en el citado precepto, dándoles traslado, a tales efectos, de las valoraciones realizadas por los 
técnicos municipales a efectos del cálculo de los depósitos previos abonados con motivo de la 
ocupación de las fincas.   

 
Al mismo tiempo se requería a los propietarios para que, en defecto de aceptación del valor 

ofrecido por el Ayuntamiento, procedieran a la formulación de sus hojas de aprecio en los veinte días 
siguientes a la finalización del plazo anterior.  

 
En el caso concreto de Dª XXXXXXXXXX la convocatoria para la determinación del justiprecio 

mediante mutuo acuerdo se produjo mediante oficios de fecha 28 de octubre de 2008 (con RS nº 9453 
–finca XXXX- y XXXX –finca 9-, notificados el día 29 del mismo mes) y el traslado de la valoración 
realizada por los técnicos municipales a efectos del cálculo del depósito previo se produjo mediante 
posteriores oficios de fecha 10 de febrero de 2009 (con RS nº 983  -finca XXXX- y XXX –finca XXX-, 
notificados el día 11 del mismo mes).  

 
La adquisición se produjo por mutuo acuerdo únicamente en relación con la finca 9, en cuanto 

a los titulares de la nuda propiedad (D. XXXXXXXXX y Dª XXXXXXXXXX), siguiéndose el expediente 
con respecto a Dª XXXXXXXXXXXX, titular de la servidumbre de paso existente sobre la misma.  

 
CUARTO.- Mediante instancia de fecha 18 de febrero de 2009 (RE nº 1017), suscrita por Dª 

XXXXXXXXXXXXX y D. XXXXXXXXXXXX se formularon alegaciones a la valoración municipal, 
solicitándose una nueva valoración a partir de valores de entre 15.000 €/hanegada y 24.000 
€/hanegada. 

 
Posteriormente, con fecha 15 de diciembre de 2009 (RE nº 8731), Dª XXXXXXXXXX presentó 

su Hoja de Aprecio, referida únicamente a la finca nº XXXX (catastral XXXX polígono XXXX) formulada 
por el Arquitecto Técnico D. XXXXXXXXXXX y por un importe de 151.324 €, que añadido el 5 % de 
premio de afección (7.566,2 €), determina un importe total de 158.890,2 €. 

 
En cuanto a la finca XXXX, sobre la que la Sra. XXXXXX ostentaba un derecho de 

servidumbre de paso, se manifestó por esta última su disconformidad con la valoración de suelo 
efectuada por el Ayuntamiento a efectos de alcanzar el mutuo acuerdo -que sí que fue aceptada por los 
titulares de la referida finca-, pero no llegó a presentar hoja de aprecio del mencionado derecho de 
servidumbre.   

 
QUINTO.- Tras la formulación de las mencionadas alegaciones y Hoja de Aprecio se requirió 

a los técnicos municipales para la emisión de informe sobre las referidas alegaciones y para la 
redacción de la Hoja de Aprecio del Ayuntamiento, procediéndose por parte del arquitecto municipal 
con fecha 27 de septiembre de 2010 a la emisión de informe sobre las alegaciones en el que exponía 
los motivos por los que consideraba que resultaba de aplicación la normativa contenida en la Ley 
8/2007, de 28 de mayo, para la valoración del suelo rural. 

 
Asimismo procedió en la misma fecha de 27 de septiembre de 2010 a la formulación de la Hoja 

de Aprecio de la finca nº XXXX (catastral XXXX polígono XXXX), por un importe total de 20.929’82 € 
(incluido el 5 % de premio de afección) y por importe de 3757’82 € por lo que respecta a la parcela 
XXXXX del polígono XXXX, (correspondiendo el 50% a cada una de las partes), en base a la citada 
normativa.  

 
SEXTO.- El anterior informe de alegaciones y la Hoja de Aprecio formulada por el Arquitecto 

municipal no llegaron, sin embargo, a ser aprobados por el Ayuntamiento al quedar interrumpida la 
tramitación del expediente de fijación de justiprecio con motivo del  desistimiento del expediente 
expropiatorio, acordado en sesión plenaria del día 18 de octubre de 2010  tras haber manifestado la 
entidad pública CIEGSA su intención de proceder a la reconstrucción por reposición del IES “Francesc 
Gil” sobre el mismo solar en el que ya estaba emplazado, deviniendo  en consecuencia innecesaria la 
expropiación de los terrenos afectados por Plan Especial de Reserva de Suelo Escolar.  



 
 
 

50 / 82 

 
SÉPTIMO.- El citado acuerdo de 18 de octubre de 2010 fue objeto de impugnación 

contencioso-administrativa por los titulares de cuatro de las parcelas afectadas por la expropiación 
(fincas nº XXX, XXX, XXX y XXX), siendo finalmente anulado a través de las siguientes Sentencias:  

 
- Sentencia número 249/2012, de fecha 10 de julio de 2012, dictada en el Procedimiento 

ordinario nº  830/10 del Juzgado de lo Contencioso-Administrativo nº 3 de Valencia, seguido a instancia 
de D. XXXXXXXXX y Doña XXXXXXXXXX, y posteriormente confirmada Sentencia núm. 195/13, de 25 
abril, de la Sala de lo Contencioso-Administrativo del Tribunal Superior de Justicia de la Comunidad 
Valenciana (R.A nº 209/12).  

 
- Sentencia número 251/2012, de fecha 11 de julio de 2012, dictada en el Procedimiento 

ordinario nº 831/2010, del Juzgado de lo Contencioso-Administrativo nº 3 de Valencia, seguido a 
instancia de Dª. XXXXXXXXXXX, y posteriormente confirmada Sentencia núm. núm. 88/2013, de 22 de 
febrero, de la Sala de lo Contencioso-Administrativo del Tribunal Superior de Justicia de la Comunidad 
Valenciana (R.A nº 221/12). 

 
- Sentencia número 149/2013, de 12 de abril, de la Sala de lo Contencioso-

Administrativo del Tribunal Superior de Justicia de la Comunidad Valenciana, dictada en el recurso de 
apelación nº 2/13 interpuesto por D. XXXXXXXXXXXX contra la sentencia desestimatoria dictada en 
primera instancia del Procedimiento Ordinario nº 830/2010 del Juzgado de lo Contencioso-
Administrativo nº 9 de Valencia.  

 
- Sentencia núm. 149/2013, de  12 de septiembre, de la Sala de lo Contencioso-

Administrativo del Tribunal Superior de Justicia de la Comunidad Valenciana, dictada en el recurso de 
apelación nº 115/13, interpuesto por Dª. XXXXXXXXXXXX y Dª. XXXXXXXXXXXXX contra la sentencia 
desestimatoria dictada en primera instancia en el Procedimiento Ordinario nº 824/2010 del Juzgado de 
lo Contencioso-Administrativo nº 2 de Valencia. 

 
OCTAVO.- Mediante instancia de fecha 21 de enero de 2015 (RE 367), suscrita por D. 

XXXXXXXXXXXX, abogado, en nombre y representación de Dª XXXXXXXXXXXXX se formuló 
reclamación administrativa previa a la interposición de recurso contencioso-administrativo, solicitando 
que se reanuden los expedientes de justiprecio de las fincas XXX y XXX, y se remita el expediente al 
Jurado Provincial de expropiación forzosa. 

 
NOVENO.- Por parte del Arquitecto municipal se emitió, en fecha 21 de abril de 2015, las hojas 

de aprecio correspondientes a las fincas 4 y 9 con el siguiente resultado: 
 
Finca XXX, catastral XXX del polígono XXX:  
Valor del suelo………………………………………… 48.600,93€. 
Premio de afección 5% ……………………………….  2.430,05€. 
Total justiprecio ………………………………………  51.030,98€. 
 
Finca XXX, catastral XXX, polígono XXX: 
Valor de suelo………………………………………. 6.232,86  € 
Premio de afección 5% ………………………………..311,64  €. 
Total justiprecio ………………………………………6.544,50 €. 
Servidumbre de paso (50 %)  …………………….. 3.272’25 € 
  
 
En cuanto al porcentaje (50%) aplicado para valorar la servidumbre de paso, dicho porcentaje 

fue aceptado en su día por los propietarios de la parcela, D. XXXXXXXXXXXX y Dª XXXXXXXXXXX, 
que con fecha 23 de febrero de 2009 suscribieron acta de pago por el importe correspondiente a la 
mitad del valor de suelo ofrecido por el Ayuntamiento para el mutuo acuerdo. 
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Asimismo fue aceptado el referido porcentaje por Dª XXXXXXXXXXXXXX, que  únicamente 
manifestó su disconformidad con el valor asignado a la parcela, pero no con el porcentaje asignado a la 
servidumbre. 

DÉCIMO.- El Ayuntamiento en pleno en fecha 14 de julio de 2015, adopto acuerdo del 
siguiente tenor literal: 

 
“PRIMERO.- Tomar conocimiento de las actuaciones realizadas que se relacionan en los 

antecedentes de esa propuesta y continuar la tramitación del expediente individualizado de justiprecio 
iniciado en su día en relación con las fincas nº XXX y nº XXX -servidumbre de paso-. 

SEGUNDO.- Ordenar a la intervención municipal que proceda a la tramitación del oportuno 
expediente de modificación de créditos para hacer frente a las obligaciones jurídicas derivas de la 
aprobación de las hojas de aprecio municipales de las fincas nº XXX –pleno dominio-  y XXX  -
servidumbre de paso-, por importes de 51.030,98 € y 3.272,25 €, respectivamente con carácter previo a 
dicha aprobación.   

TERCERO.-  Una vez aprobado el oportuno expediente de modificación de crédito y habilitado 
crédito suficiente para hacer frente a las obligaciones jurídicas que deriven de la aprobación de la Hoja 
de Aprecio Municipal, elévese de nuevo el expediente al Pleno al objeto de, continuar la tramitación de 
los expedientes individualizados de justiprecio iniciados en su día en relación con las referidas 
parcelas, procediendo a la aprobación de las hojas de aprecio redactadas por el Arquitecto Municipal 
con fecha 21 de abril de 2015 y por importes de 51.030,98 € y 3.272,25 €, respectivamente y en ambos 
casos incluido el 5% de premio de afección, dando posteriormente traslado de las mismas a Dª 
XXXXXXXXXXX a fin de que proceda a su aceptación o rechazo en el plazo de diez días establecido 
en el art. 30 de la LEF, pudiendo asimismo formular las alegaciones que estimen convenientes.  

CUARTO.- Notificar el acuerdo que se adopte a la interesada, sin expresión de recursos por 
tratarse de un acto de trámite, no obstante por la interesada podrá interponerse el que estime 
conveniente, si así lo considera oportuno”.  

 
UNDÉCIMO.- Por la Intervención municipal, en fecha 21 de octubre de 2015, se efectúa 

retención de crédito en la partida 2015-34-32200-62100, por importe de 55.935’59, en concepto de 
retención para hojas de aprecio municipales correspondientes a la finca nº XXX Pleno dominio y a la 
finca nº XXX servidumbre de paso, por importes de 51.030’98 € y 3.272’25 €, de Dª XXXXXXXXXXXX. 

 
DUODÉCIMO.- El Ayuntamiento en pleno en fecha 26 de noviembre de 2015, adopto acuerdo 

del siguiente tenor literal: 
“Primero.- Entender que las alegaciones formuladas por Dª XXXXXXXXXXX y D. 

XXXXXXXXXXXX con fecha 18 de febrero de 2009 (RE nº 1017) quedaron sin efecto por la posterior 
presentación de su hoja de aprecio. 

Segundo.- Rechazar la Hoja de Aprecio formulada por los interesados en fecha 15 de 
diciembre de 2009, de conformidad con lo señalado en los fundamentos jurídicos de la presente 
propuesta. 

Tercero.- Aprobación de las hojas de aprecio redactadas por el Arquitecto Municipal con fecha 
21 de abril de 2015 y por importes de 51.030,98 € y 3.272,25 €, respectivamente y en ambos casos 
incluido el 5% de premio de afección. 

Cuarto.- Dar traslado de las Hojas de Aprecio redactadas por el arquitecto municipal en fecha 
21 de abril de 2015 a Dª XXXXXXXXXXX a fin de que proceda a su aceptación o rechazo en el plazo 
de diez días establecido en el art. 30 de la LEF, pudiendo asimismo formular las alegaciones que 
estime convenientes.  

Quinto.-  En caso de rechazo de la hoja de aprecio municipal por parte de la interesada, remitir 
el expediente de justiprecio al Jurado Provincial de Expropiación para la fijación del justiprecio en vía 
administrativa. 

Sexto.- Notificar el acuerdo que se adopte a la interesada, sin expresión de recursos por 
tratarse de un acto de trámite, no obstante por la interesada podrá interponerse el que estime 
conveniente, si así lo considera oportuno. 
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DECIMOTERCERO.- En fecha 26 de enero de 2016, RE 359, D. XXXXXXXXXX, en nombre y 
representación de Doña XXXXXXXXXXX, presenta escrito de alegaciones ante este Ayuntamiento. 

 
DECIMOCUARTO.- El Ayuntamiento en pleno en fecha 18 de febrero de 2016, adopto acuerdo 

del siguiente tenor literal: 
“PRIMERO.- Tener por presentado, en tiempo y forma, el escrito de fecha 26 de enero de 

2016, RE 359, formulado por D. XXXXXXXXXXXX, en nombre y representación de Doña 
XXXXXXXXXXX, teniendo por rechazada la hoja de aprecio formulada por este Ayuntamiento y por 
realizadas las alegaciones a los efectos de su traslado, junto con el expediente y la Sentencia que se 
adjunta al Jurado Provincial de Expropiación para que por este se determine el correspondiente 
justiprecio. 

SEGUNDO.- Desestimar las alegaciones formuladas por D. XXXXXXXXXXX en nombre y 
representación de Doña XXXXXXXXXX, en escrito de fecha 26 de enero de 2016, RE 359, de 
conformidad con lo señalado los antecedentes y fundamentos jurídicos de la presente propuesta. 

TERCERO.- Remitir el expediente de justiprecio al Jurado Provincial de Expropiación para la 
fijación del justiprecio en vía administrativa. 

CUARTO.- Notificar el acuerdo que se adopte a la interesada, sin expresión de recursos por 
tratarse de un acto de trámite, no obstante por la interesada podrá interponerse el que estime 
conveniente, si así lo considera oportuno”.  

 
DECIMOQUINTO.- En fecha 29 de febrero de 2016, RS 1568 de 29 de febrero de 2016, se 

remite el pieza separada de justiprecio de la citada finca registral XXXX, pol XXX parcela XXX, al 
Jurado Provincial de expropiación Forzosa al objeto de que emita acuerdo sobre aprobación de 
justiprecio, dando lugar al Expediente de Justiprecio 129/2016 

 
DECIMOSEXTO.- En fecha 29 de febrero de 2016, RS 1569 de 29 de febrero de 2016, se 

remite el pieza separada de justiprecio de la citada finca registral XXXX, pol XXX parcela XXXX, al 
Jurado Provincial de expropiación Forzosa al objeto de que emita acuerdo sobre aprobación de 
justiprecio, dando lugar al Expediente de Justiprecio 130/2016. 

DECIMOSEPTIMO.- En fecha 13 de mayo de 2016, RE 2224 de 13 de mayo de 2016, tiene 
entrada en este Ayuntamiento, Acuerdos de Justiprecio adoptados por el Jurado Provincial de 
Expropiación de Valencia de fecha 26 de abril de 2016, Expedientes nº 129/2016 y 130/2016, en los 
que se fijó un justiprecio de 158.890,01 € y 43.066 ,09 €, respectivamente (incluido 5 % premio de 
afección) 
 

DECIMOCTAVO.- Los referidos acuerdos de justiprecio han sido impugnados en vía judicial 

por el Ayuntamiento a través del Procedimiento Ordinario nº 391/2016 de la Sala de lo Contencioso-

Administrativo, Sección Primera, del Tribunal del Tribunal Superior de Justicia de la Comunidad 

Valenciana, actualmente en tramitación. 

DECIMONOVENO.- Dª XXXXXXXXX (RE nº 5535, de fecha 8 de noviembre de 2017) se 
solicita el pago de las cantidades reconocidas por el Ayuntamiento en las Hojas de Aprecio formuladas 
por el Arquitecto Municipal en fecha 9 de diciembre de 2013 en relación con las parcelas catastrales 
XXX (registral XXXX), propiedad de la interesada, y XXXX (registral XXXX), en la que ostentaba un 
derecho de servidumbre de paso, ambas afectadas por el Plan Especial de Reserva de Suelo 
Dotacional Escolar. 

 
En las referidas Hojas se fijan unos importes de 51.030,98 € y 3.272,35 €, respectivamente  

(incluido el 5 % de premio de afección). 
 
VIGESIMO.- Consta en el expediente informe emitido por el despacho de Juan Olavarrieta de 

fecha 14 de noviembre de 2017, en el que entre otros se señala: 
…/… 
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VIGESIMOPRIMERO.- Consta en el expediente informe emitido por la Jefe del Servicio de 

urbanismo de fecha 15 de noviembre de 2017. 
 
VIGESIMOSEGUNDO.- Por el Interventor Municipal se fiscaliza de conformidad el expediente 

en fecha 15 de noviembre de 2017. 
 

FUNDAMENTOS DE DERECHO 
 
I. Art. 50.2 de la Ley de expropiación forzosa, dispone:  

 
Artículo 50 
…/… 
2. El expropiado tendrá derecho a que se le entregue, aunque exista litigio o recurso pendiente, 

la indemnización hasta el límite en que exista conformidad entre aquél y la Administración, quedando 
en todo caso subordinada dicha entrega provisional al resultado del litigio. 

 
II.- De conformidad con lo señalado por D. XXXXXXXXXXXX, Magistrado de la Sala de lo 

Contencioso-administrativo de la Audiencia Nacional, en la sección de Foro Abierto de la Revista de 
Jurisprudencia El Derecho, nº 4. Septiembre de 2007. “En cuanto al alcance que tiene el ejercicio del 
derecho que concede el art. 50.2 LEF al expropiado, si el acuerdo del Jurado se encuentra recurrido 
por aquel, por el beneficiario o la Administración, en la que se incardine el Jurado de Expropiación, tal y 
como se declara en las Sentencias del Tribunal Supremo de 25 y 30 enero 2001, el expropiado 
únicamente puede exigir el abono de la cantidad concurrente, conforme al art. 50.2 LEF, y, en su 
momento, el abono de los intereses sobre la cantidad que resulte definitivamente fijada en vía 
jurisdiccional, con deducción de la efectivamente pagada, salvo que el beneficiario, que es el obligado 
al pago (arts. 48.1 y 52.7ª LEF), verifique de forma voluntaria el pago total de justiprecio establecido a 
fin de liberarse del abono de los intereses establecidos en los arts. 52, 56 y 57 LEF. En este supuesto, 
la entrega del total justiprecio al expropiado debe entenderse subordinada al resultado del proceso 
sobre el importe de justiprecio que, en definitiva, resulte procedente”. 

Por lo que respecta al carácter del acto que se adopte, cabe concluir de conformidad con la 
sentencia del TS de 17 de marzo de 12998, lo siguiente: 

"la decisión de denegar el abono de la cantidad concurrente, aun cuando puede ser 
considerado como un acto de trámite en el conjunto del expediente expropiatorio, comporta una 
decisión definitiva sobre la pretensión del expropiado de percibir anticipadamente parte del justiprecio 
al amparo del art. 50.2 LEF, por lo que debe ser considerado como acto definitivo en cuanto su 
desestimación hace imposible el ejercicio de ese derecho proclamado en la ley. Este derecho tiene 
carácter autónomo respecto del procedimiento en su conjunto, pues obedece al propósito del legislador 
de obligar a la Administración al rápido abono del justiprecio para no privar de parte de su contenido y 
efectividad al principio de indemnización que es inherente a la privación coactiva de la propiedad por 
razones de utilidad pública o de utilidad social". 
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III.- En cuanto al órgano competente para la adopción del presente acuerdo, el art. 3.4 RLEF 

prevé que: 

"Cuando expropie la Provincia o el Municipio, corresponde, respectivamente, a la Diputación 

provincial o al Ayuntamiento en pleno, adoptar los acuerdos en materia de expropiación que conforme 

a la Ley o a este Reglamento tengan carácter de recurribles en vía administrativa o contenciosa. En los 

demás casos, la representación de estas entidades corresponde al Presidente de la Diputación y al 

Alcalde, sin perjuicio de la competencia del Gobernador civil en el supuesto regulado por el artículo 18 

de la Ley general. Estos principios no serán de aplicación en cuanto las normas de régimen local o de 

urbanismo, a que se refiere el art. 85 de la Ley, establezcan criterios especiales de competencia." 

 

Dado que la legislación aplicable en materia de régimen local, que actualmente se centra en el 

contenido de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de Bases de Régimen Local, no prevé 

especialidad alguna en la materia y, al entender que la solicitud del ciudadano puede ser susceptible de 

desestimación por parte del Ayuntamiento, decisión que, aun cuando puede ser considerado como un 

acto de trámite en el conjunto del expediente expropiatorio, comporta una decisión definitiva sobre la 

pretensión del expropiado de percibir anticipadamente parte del justiprecio al amparo del art. 50.2 LEF, 

por lo que debe ser considerado como acto definitivo en cuanto su desestimación hace imposible el 

ejercicio de ese derecho proclamado en la ley y, por ende, recurrible, entendemos que el órgano 

competente de la administración municipal para desestimar la solicitud pago de la cantidad concurrente 

sería el Pleno de la Corporación, por aplicación del art. 3.4 RLEF. 
 

IV.-  En aplicación por tanto del referido precepto, art. 50.2 de la LEF, procedería estimar la 

solicitud de pago de la cantidad concurrente formulada por la Sra. XXXXXXXXXXX,  que asciende a 

51.030’98 € y 327’35 €, de la cual se deberá deducir, en su caso, la cantidad de 2.318’45 € y 103’34 €, 

respectivamente, que ya se abonaron a favor de cada la Sra. XXXXXXXXXXX, en fecha 14 de octubre 

de 2008 en concepto de depósito previo para el levantamiento del acta de ocupación (cheques 

nominativos 6.486.332.3 y 6.486.340.4 de Bancaja), y que asciende en total a 51.881’54 €, con el 

siguiente desglose: 

Finca XXX, catastral XXX del polígono XXX:  

Valor del suelo………………………………………… 48.600,93€. 

Premio de afección 5% ……………………………….  2.430,05€. 

Total justiprecio ………………………………………  51.030,98€. 

A deducir depósito previo………………………………2.318’45 €  

……….…………………………………………………...48.712’53 € 

 

Finca XXX, catastral XXX, polígono XXX: 

Valor de suelo………………………………..………. 6.232,86  € 

Premio de afección 5% ………………………………..311,64  €. 

Total justiprecio …………………………………….…6.544,50 €. 

Servidumbre de paso (50 %)  ………….……………3.272’25 €. 

A deducir depósito previo……………………………....103’34 €.  

……….…………………………………………………. 3.168’91 € 
 

http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a536&producto_inicial=P&anchor=ART.3
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7c11ff8&producto_inicial=P
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a536&producto_inicial=P&anchor=ART.3
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Finca XXX, catastral XXX del polígono XXX….………...48.712’53 € 

Finca XXX, catastral XXX, polígono XXX......…………….3.168’91 € 

TOTAL……………………………………………...........….  51.881’54 € 

 

A efectos de cálculo de intereses se distinguen los dos siguientes periodos, pues hay una 

parte de los intereses cuyo abono corresponde al Jurado de Expropiación por el tiempo 

transcurrido a partir del tercer mes desde la entrada del expediente expropiatorio en el Jurado 

hasta la fecha de notificación del acuerdo de justiprecio: 

 
Primer periodo: desde el día siguiente al de la ocupación de la parcela (14 de octubre de 

2008) hasta los tres meses desde la entrada del expediente en el Jurado (15 de enero de 2016): 

15-10-08 a 15-4-16: 

 

Desde 

15-10-2008 

Hasta 

31-12-2008 

Días 

78 

Capital 

51.881,54 

% Intereses 

5.5 

Total Intereses 

608, 12 

01-01-2009 31-03-2009 90 51.881,54 5.5 703,60 

01-04-2009 31-12-2009 275 51.881,54 4 1.563,55 

01-01-2010 31-12-2010 365 51.881,54 4 2.075,26 

01-01-201 1 31-12-2011 365 51.881,54 4 2.075,26 

01-01-2012 31-12-2012 366 51.881,54 4 2.075,26 

01-01-2013 31-12-2013 365 51.881,54 4 2.075,26 

01-01-2014 31-12-2014 365 51.881 ,54 4 2.075,26 

01-01-2015 31-12-2015 365 51.881 ,54 3.5 1.815,85 

01-01-2016 15-04-2016 106 51.881,54 3   450 77 

Total     15.518,19 

 

 

Segundo periodo: desde el día siguiente al de la notificación del Acuerdo del Jurado de 26 

de abril de 2016 (13 de mayo de 2016) hasta la actualidad (se calculan a continuación los 
devengados a fecha de este informe -14/11/2017-, debiéndose incrementar a razón de 4,26 €/día): 

 

Desde Hasta Días Capital % Intereses Total Intereses 

14-05-2016 31-12-2016 232 51.881,54 3 986,60 

01-01-2017 14-11-2017 318 51.881,54 3   1.356,03 

Total     2.342,6 

 

3 
Ascienden los intereses a abonar -a fecha 14 de noviembre de 2017- a la cantidad de 17.860,82 €. 

 

Sobre la Base de los anteriores antecedentes y fundamentos jurídicos, el Ayuntamiento Pleno 

acuerda: 

 

PRIMERO.- Estimar la solicitud efectuada por Dª. XXXXXXXXXXX, en escrito presentado en 
este Ayuntamiento, (RE nº 5535, de fecha 8 de noviembre de 2017), por lo que respecta al pago de la 
cantidad concurrente que asciende a la cantidad de 51.881’54€, correspondiendo 48.712’53 € a la 
Parcela XXX del Polígono XXX y 3.168’91 € a la Parcela XXXX del Polígono XXX, de conformidad con 
lo señalado en el fundamento jurídico IV de la presente propuesta. 

 
La citada cantidad se abonará a cuenta de lo que resulte de la fijación definitiva del justiprecio. 
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Estimar así mismo la solicitud efectuada por Dª XXXXXXXXXXX, en el citado escrito de fecha 8 
de noviembre de 2017, por lo que respecta al abono de los intereses, que ascienden -a fecha 14 de 
noviembre de 2017- a 17.860’82 €, debiendo incrementarse a razón de 4’26 € día. 

 
SEGUNDO.- Dar traslado del acuerdo que se adopte al interesado, con la advertencia que contra 

el presente acuerdo, que es definitivo en vía administrativa puede interponerse de forma optativa y no 

simultánea uno de los siguientes recursos:  

 

a) Recurso de reposición, que deberá interponer ante el mismo órgano que ha dictado la 

resolución, en el plazo de un mes contado a partir del día siguiente a aquél en el que haya recibido la 

presente notificación. 

La resolución de este recurso deberá serle notificada en el plazo de un mes, y contra dicha 

resolución expresa, podrá interponer recurso contencioso administrativo en el plazo de dos meses a 

contar desde la notificación. En el caso de no recibir notificación de la resolución del recurso de 

reposición en el plazo de un mes desde su interposición, deberá entenderlo desestimado por silencio 

administrativo y, en este caso, podrá interponer recurso ante la jurisdicción contencioso administrativa 

en el plazo de seis meses. 

b) Recurso ante la jurisdicción contencioso administrativa que deberá formular en el término de 

dos meses a contar desde el día siguiente al de la recepción de la presente notificación ante los 

Juzgados contenciosos administrativos de Valencia.  

 

 Todo ello, sin perjuicio de que por los interesados se decida usar otra vía de recurso que 
consideren oportuno.” 
  

 
 
4.3. PROPOSTA DE L’ALCALDIA AMB RELACIÓ A LA MODIFICACIÓ DE 

L’AUTORITZACIÓ DEL CENTRE DOCENT PÚBLIC DE FORMACIÓ DE PERSONES ADULTES 
(CICLES I i II), PER CANVI D’UBICACIÓ. 
  

Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcalde de 9 de novembre de 2017 (original en 
castellà) que va ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Societat, 
Cultura, d’Urbanisme i Medi Ambient, en sessió celebrada el dia 21 de novembre  de 2017 (sessió 
14/2017), i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
. . . 

 
 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen : 
 

El Sr. Tornero Soriano assenyalnt que nosaltres avant de posicionar-nos en el vot, ens  

agradaria fer una sèrie de  preguntes, perquè si som sincers no tinguem clar el que votar. Sabem que 

l’actual edifici de l’escola de adults no es el millor, i que fins i tot la situació legal i en temes de 

seguretat no esta clara. Però els que ens crea incertesa es sí la opció escollida es realment  la millor, 

sabem que el edifici de l’antiga casa de la cultura a de tenir un us educatiu i cultural i creguem que 

tots estem d’acord en que cal recuperar este espai, que a hores no esta sent aprofitat evidentment. 

Ens agrada com a proposta, podríem dir, com a proposta romàntica ens agrada l’edifici, l’ús que es 

vol donar, i ens agrada que un edifici  emblemàtic del poble s’utilitze  i mes  eficient per a esta finalitat, 

però ens crea un poc de encerta, de dubtes en temes pràctics, tenim dubtes de que siga el millor 

espai per a la escola d’adults, que siga un espai còmode i eficient per aquest us, no diguem que no 

ho siga però simplement diguem que tinguem dubtes. 
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Es una gran obra, en una forta  inversió,  es una aposta important, i no ens agradaria que fora 

una decisió presa sense massa reflexió i en precipitació.               

Hem de reconèixer que un poc ens ha pillat per sorpresa, de un comentari que van tenir en 

una comissió fa mesos, a una proposta totalment elaborada per a aprovar-la de ja per a ja. 

No hem sigut molt conscients del procés, ens ha pillat per dir-ho fora de lloc, per això els 

dubtes, ens agradaria si es possible, què ens explicaren el procés que sa seguit per a prendre esta 

decisió, quins han sigut els pros i contres que s’han anat valorant, i també si hi ha presa per aprovar 

la proposta, ja que ens va arribar la passada setmana per aprovar-se en el plenari de hui. 

El Sr. Lopez Trigueros (del Grup Municipal Popular) manifestant que el Partit popular, en 

aquest cas em va a tocar parlar a mi, que sóc el que vaig estar en la comissió l'altre dia, estem 

d'acord amb la postura de Reiniciem, ens va vindre també una miqueta fora de lloc. Estem d'acord en 

què és per a mi i per al Grup popular, el millor edifici del poble. És clar que cal donar-li un ús, i tenim 

clar que l'ús ha de ser educatiu, perquè si no ho fas educatiu, revertiria en els seus antics propietaris i 

tal. 

 

  Però no pensem que siga est el millor ús, vam estar veient alguns inconvenients que havia en 

el projecte com per exemple, que no hi ha pati, el fet que hi haguera en un mateix edifici les dues 

escales, rampes d'accés, perquè les plantes estàn a diferents altures, les aules, hi han aules mes 

grans, hi han aules mes xicotetes, unes altres molt allargades, pensem que no és un edifici que des 

de primer moment ha estat pensat per a ser un centre educatiu, no esta acoblat a un centre educatiu, 

però no té la comoditat que hauria de tindre un centre educatiu si ho planteges des de zero. 

Pensem que per aquestes raons, i que també s'ha fet  una mica com de pressa i corrent, que 

es comente en una comissió fa un any, i de sobte la setmana passada ve el projecte i sense donar 

mes opcions. El vot del Partit Popular serà en contra. 

 

El Sr. Alcalde assenyalant que gràcies per estes dos intervencions, no es tracta d’un projecte  

fet de presa i correres, no es així, es un projecte que l’equip de govern va decidir mamprendre al 

principi de la legislatura, es va traslladar als membres de l’EPA per a que ho valoraren i recolzaren, i 

aixina es va fer. 

  Ho teníem tant clar, que en els pressupostos de 2017 que vam debatre i vam aprovar fa ara 

un any,  ja vam incloure  este projecte, des de fa dos any se està treballant en la Conselleria i des de 

el  departament d ‘Urbanisme  a traves del l’Arquitecte Municipal, modificant el projecte per a que cap 

d’eixos espais estranys en els que coincidís  plenament en vosaltres, pogueren ser un inconvenient 

legal i normatiu,  inclús físic per a l’alumnat, i tot  eixos treballs, que han durat anys gracies al  treball 

que a fet Urbanisme, XXXXXXXXXXXXX, com  arquitecte municipal,  junt al delegats de Conselleria 

responsables de esta matèria,  i al final el que tenim es un projecte en el que les aules son les que 

marca la normativa, els corredors son els que marca la normativa, te totes les aules que marca la 

normativa, al final es un projecte que normalitza i regularitza el que tinguem hui, que no esta ni 

normalitzat ni regulat. 

També respon a un projecte de este equip de govern, i es no  caure en la rajola, de continuar 

construint mes edificis, quan Canals es un poble que per a be, en este cas, tenim molts edificis i que 

molts d’ells estan infravalorats, inclús molts d’ells estan inservibles. 

Òbviament una de les finalitats, ací hi ha mols objectius que es complissin en este projecte,  

per una part rescatem de l’oblit i coincideix en XXXXXXXXX plenament que es un dels edificis mes 

emblemàtics del nostre poble, pensàvem que no era el lloc ideal, home era una almàssera, si no 
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anem a fer oli, crec que qualsevol us que se li done, com una Biblioteca o qualsevol altre, no es el seu 

per al qual el van parir. 

Crec que hui, així ho han transmès des de l’EPA,  al menys  el Claustre i les persones que 

utilitzen l’EPA diàriament, es  que seria un encert tirar açò en davant. 

A banda de haver-ho tractat un dia en el pressupost, si que es va dur un dia fa molt de temps  

a la comissió i se vos va convidar a que a partir d’ahi poguéreu anar a consultar, variar, modificar i 

agarrar qualsevol tipus de informació, creguem que este projecte just en això  a estat  elaborant-se i 

treballant-se durant molt de temps, no obstant evidentment jo respecte les vostres opinions, i esperem 

que al final resolgui un problema d’espai, de disposició, de molts problemes que hui  tinguem  allí, que 

sabeu i que no vaig a entrar a desgranar, per que el ajuntament no pot actuar físicament  allí, i en 

aquell edifici i en aquells terrens, sabeu perquè el ajuntament i totes les corporacions han estat 

mantinent amb serveis mínims estos edificis.  

Es una manera de donar-li serietat, sentiment i importància a la EPA, traslladant-la al cor del 

poble i fent que els nostres majors pugen anar a peu a un lloc a formar-se que siga  lloc de trobada, 

lloc de cultura, lloc educatiu. 

Pensem que es una bona resposta, no es va a tocar en res el edifici emblemàtic per fora, 

nomes va a canviar-se els tancaments metàl·lics, que no tenen  res que vorer en este projecte, 

perquè ja estava prèviament preparat i definit per els problemes de humectat que hem  heretat en el 

edifici, hi ha ascensor per tant salva una barrera arquitectònica, que hui no salva, els banys estaran 

adaptats que hui no estan adaptats, l’edifici no tindrà barreres arquitectòniques hui te barreres 

arquitectòniques, estarà el Ges I i el Ges II en el mateix edifici, hui fins  ací, te coses que vosaltres 

sabeu que es per a be, no obstant respecte qualsevol opinió al respecte. 

 

El Sr. Lopez Trigueros manifestant que no he vullgut dir que s’ha fet de pressa, he volgut  dir  

que a nosaltres ens ha vingut a pot pronte, no dubte que vosaltres habeu estat un any o any i pico 

treballant en açò, perquè és així. 

 

El Sr. Alcalde assenyalant que no dubtes perquè en la reunió que vaig fer per a exposar açò 

al públic estava una ex regidora vostra i membre del partit. I açò se sàvia, ser a “bote pronto” és 

anunciar en un butlletí un edifici Victoriano açò és “bote pronto”, ací hi ha dos anys de Treball, un 

pressupost públic, en el qual apareix la partida, bé  un pressupost bianaual  segons em rectifica el 

company i en les comissions es un treball tècnic que en un moment donat  es va dir que açò esta en 

marxa, perdoneu si deuria de, en vés de passar-se dos vegades per comissió, deuria d’haver-se 

passat tres o quatre. 

El Sr. Tornero Soriano assenyalnt que no es tracta de passar tres o quatre voltes, 

simplement ara estic parlant de memòria, si no recordi mal en la primera comissió no va vindre en els 

punts de l’ordre del dia, va ser un comentari, que entenc que el projecte passaria a comissió a 

debatre’s, si vas dir que passarem perquè ja se estava elaborant jo personalment no ho vaig entendre 

aixina, jo vaig entendre que era un projecte que teníeu en ment que teníeu possibilitat de fer i que ja 

vindria. 

. . . 
 

No produint-se altres  intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 8, corresponents als Srs./Sres. D. 
Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal 
Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal 
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Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); 
D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Vots en contra: 6, corresponents als 
Srs./Sres Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  
Dª Andrea Sisternes Martorell, D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del 
Grup Municipal Popular); Abstencions: 2, corresponents als Srs./Sres D. Vicente Tornero Soriano i 
D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals).  

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “ANTECEDENTES DE HECHO 
 

I.- Que el Ayuntamiento de Canals, acordó solicitar la creación de un centro docente público de 
formación básica de personas adultas (ciclo I y II) de su titularidad, dentro del marco educativo vigente. 

 
II.- Que por Resolución de 19 de abril de 2007, de la Dirección General de Enseñanza, se 

aprueba la propuesta de instalaciones y uso educativo de los espacios reflejados en el proyecto 
presentado por el Ayuntamiento de Canals, para la Autorización de la Formación Básica de Personas 
Adultas (ciclos I y II) en el Centro Docente denominado “Municipal nº 2 de Canals” sito en la Avda Jaume 
I, s/n de Canals. 

 
III.- Que con fecha 16 de octubre de 2007 se firma el convenio entre la Generalitat (Conselleria 

de Educación) y el Ayuntamiento de Canals, para la creación de un Centro Docente Público de formación 
básica de personas adultas (ciclos I y II), de titularidad íntegramente municipal, en Canals, de 
conformidad con la disposición adicional segunda punto 2 de la Ley Orgánica 8/1985, de 3 de julio, 
reguladora del Derecho a la Educación LODE con las características, enseñanzas y configuración que se 
indican: 

• Denominación genérica: Centro docente público de formación básica de personas 
adultas (ciclos I y II) . 

• Denominación específica: Municipal nº 2 de Canals. 
• Domicilio: Avda Jaume I, s/n. 
• Localidad: Canals. 
• Provincia: Valencia. 
• Código: 46030199 
• Titular: Ayuntamiento de Canals. 
• Enseñanzas: Los programas del ciclo I y ciclo II de la  Formación Básica de Personas 

Adultas y los programas formativos contenidos en el anexo III del Decreto 220/1999, de 23 de 
noviembre. 

• Capacidad: 4 unidades de Formación Básica de Formación de Personas Adultas con un 
máximo de 129 puestos escolares de presencia simultánea. 

 
IV.- Que el citado convenio se publicó en el DOGV el 5/12/20117 y quedó inscrito en el Registro 

de Convenios de la Generalitat con el número 1560/2007. 
V.- Que el Ayuntamiento de Canals pretende la modificación de la autorización concedida al 

Centro de EPA con la denominación de Centro Docente público de formación básica de personas adultas 
(ciclos I y II) con relación a su cambio de ubicación que pasaría de la Avda Jaume I, s/n a la c/ 
XXXXXXXXXX, XX, edificio de titularidad municipal. 

 
VI.- Que se ha elaborado el Proyecto técnico pertinente en cumplimiento del Decreto 207/2003, 

de 10 de octubre, del Consell de la Generalitat, por el que se establecen los requisitos mínimos de los 
centros docentes de formación de personas adultas que impartan enseñanzas básicas, y el Decreto 
256/2004, de 12 de noviembre, del Consell de la Generalitat, por el que se modifica el Decreto 207/2003, 
de 10 de octubre, anteriormente citado, en el inmueble de titularidad municipal sito en la calle 
XXXXXXXXXXX, XX de Canals. 
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VII.- Que existe informe favorable de la Técnica Jefa del Servicio de Desarrollo Local y Servicios 
Públicos, de fecha 9 de noviembre de 2017, en él se manifiesta también, en que no procede informe de 
fiscalización por la Intervención, ya que el contenido de la  propuesta no se encuentra contemplado en el 
artículo 214 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de enero por el que se aprueba el Texto refundido 
de la Ley reguladora de las Haciendas Locales, que regula el ejercicio de la función interventora. 

 
FUNDAMENTOS DE DERECHO 

 
A.- Que es competencia del Pleno en virtud de lo dispuesto en el artículo 22 q de la Ley de 

Bases de Régimen Local. 
 
B.- Que es de aplicación el Decreto 207/2003, de 10 de octubre, del Consell de la Generalitat, 

por el que se establecen los requisitos mínimos de los centros docentes de formación de personas 
adultas que impartan enseñanzas básicas, y el Decreto 256/2004, de 12 de noviembre, del Consell de la 
Generalitat, por el que se modifica el Decreto 207/2003, de 10 de octubre, anteriormente citado, 

 
En virtud de lo expuesto el Pleno acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobación del Proyecto Técnico elaborado, denominado “Rehabilitación del Antiguo 

edificio de cultura “Casa de Paquita la Moruna” conforme a las directrices del Decreto 207/2003, de 10 
de octubre, del Consell de la Generalitat, por el que se establecen los requisitos mínimos de los centros 
docentes de formación de personas adultas que impartan enseñanzas básicas, y del Decreto 256/2004, 
de 12 de noviembre, del Consell de la Generalitat, por el que se modifica el Decreto 207/2003, de 10 de 
octubre, anteriormente citado, Proyecto que se desarrollará en la c/ XXXXXXXXXX, XX edificio de 
titularidad municipal, para  ubicar allí el Centro docente público de formación básica de personas adultas 
(ciclos I y II), con denominación específica: Municipal nº 2 de Canals. 

 
SEGUNDO.- Aprobar la solicitud a la Conselleria de la Conselleria de Educación, Investigación, 

Cultura y Deporte de la modificación de la autorización del Centro docente público de formación básica 
de personas adultas (ciclos I y II), con denominación específica: Municipal nº 2 de Canals, por cambio de 
ubicación, que pasará de la Avda Jaume I, s/n a la calle XXXXXXXX, XX , ambos de Canals. 

 
TERCERO.- Facultar al Alcalde para la firma de los documentos necesarios para materializar el 

cambio en la autorización y su correspondiente Registro. 
 
CUARTO.- Comunicar este acuerdo a la Conselleria de Educación, Investigación, Cultura y 

Deporte. 
 
QUINTO.- Comunicar este acuerdo a los Servicios de Intervención, Urbanismo y Desarrollo Local 

y Servicios Públicos, del Ayuntamiento de Canals, para su conocimiento y efectos.” 
 
 
 
 
 5.  ASSUMPTES D' URGENCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 

 
El Sr. Alcalde pregunta si algun Grup per raons d'urgència desitja sotmetre a la consideració 

del Ple algun assumpte no compres en l'orde del dia, plantejant-se els següents. 
 
 

5.1. PROPOSTA D'ACORD AMB VISTA A L'APROVACIÓ DEL “CONVENI DE 
COL·LABORACIÓ ENTRE LA GENERALITAT, A TRAVÉS DE LA CONSELLLERIA DE SANITAT 
UNIVERSAL I SALUT PÚBLICA I L'AJUNTAMENT DE CANALS”. 
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 El Sr. Alcalde manifesta que la urgència ve donada perquè la Generalitat ens demana que ho 
enviem urgentment per a poder incloure-ho en els Pressupostos Generals. 
 

Atenent al que preveu l'article 51 del TRRL i 83, 91.4 i 97.3 del ROF, el Sr. President 
sotmet a votació sense mes tràmits la declaració d'urgència, donant el següent resultat: Vots a 
favor: 16, corresponents als Srs./Sres. D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan 
Carles Pérez Pastor (del Grup Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu 
Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal 
EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  
Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del 
Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup 
Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  

 
 El Sr. Alcalde declara que l’Ajuntament Ple aprova la declaració d'urgència. 
 

. . . 
 
            Es dóna compte de la Proposta d’acord de l’Alcalde  de 28 de novembre de 2017 (original en 
castellà). 

. . . 
 

 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen : 
 
El Sr. Alcalde manifestant que el motiu de la urgència es que la Generalitat ens ho demana 

que li l'enviem urgentment per a poder incloureu als pressupostos generals, no es altra cosa, si no 
haguera anat a la propera comissió i plenari, per tant el que caldria fer es votar la inclusió al ordre del 
dia d’aquest ple. 

. . . 
 

No produint-se altres  intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta dictaminada, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. 
D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup 
Municipal Gent de Canals);  Dª Mª Jose Castells Villalta i D. Joan Carles Pérez Pastor (del Grup 
Municipal Compromis); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal 
Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad 
Martínez, D. Fernando Gimenez Alcalde , D. Antonio Pérez García,  Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros  i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. 
Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco  (del Grup Municipal Reiniciem Canals); 
Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap.  

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 
 

1. Se recibió en este Ayuntamiento escrito del Jefe del Servicio de Coordinación y Soporte 
Técnico de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, de fecha 27 de enero de 2017 (R.E. de 
número 431, de 1 de febrero de 2017) al que se acompañaban cuatro ejemplares (dos en valenciano 
y dos en castellano) del “Convenio de colaboración entre la Generalitat, a través de la Consellleria de 
Sanitat Universal i Salut Pública y el Ayuntamiento de Canals”, del que se solicita su firma. 

 
2. Por el Concejal-delegado del Área de “Coordinació administrativa, Serveis de benestar 

social i Govern obert”, con fecha 24 de octubre de 2017 se dictó Providencia solicitando distintos 
informes. 
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3. Por el Servicio de Patrimonio se emitió, en fecha 25 de octubre de 2017. informe, en el que 
se ponen de manifiesto la necesidad de actuaciones en orden a la depuración física y jurídica del 
inmueble y en orden a la regularización de la cesión del local al que alude el convenio. 

 
4. Por el Servicio de Desarrollo Local y Servicios Públicos, en fecha 31 de octubre de 2017, 

se emitió informe. 
 
5. Por el Servicio de Urbanismo, Obras Publicas y Actividades, en fecha 17 de noviembre de 

2017, se emitió informe en el que refiere la compatibilidad urbanística del uso. 
 
6. Por la Secretaria General, en fecha 17 de noviembre de 2017, se emitió informe que indica 

la necesidad de regularización patrimonial; de regularizar las fechas e identificación del Alcalde a la 
que alude el convenio; y, como trámites previos a la firma por la Alcaldía, su fiscalización y 
aprobación motivada por el Pleno, refiriendo como mayoría la absoluta del número legal de miembros 
de la corporación. 

 
7. Por la Alcaldía se han efectuado distintas gestiones en orden a la rectificación de fechas y 

pie de firma del convenio. En dicho sentido: 
-se ha recibido en este Ayuntamiento escrito del Jefe del Servicio de Coordinación y Soporte 

Técnico de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, de fecha 10 de noviembre de 2017 
(R.E. de número 5647, de 14 de noviembre de 2017) al que se acompañaban cuatro ejemplares (dos 
en valenciano y dos en castellano) del “Convenio de colaboración entre la Generalitat, a través de la 
Consellleria de Sanitat Universal i Salut Pública y el Ayuntamiento de Canals” tras modificación de los 
errores de identidad de la persona que ocupa la Alcaldía. 

-se ha recibido en este Ayuntamiento escrito del Jefe del Servicio de Coordinación y Soporte 
Técnico de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, de fecha 20 de noviembre de 2017 
(R.E. de número 5842, de 22 de noviembre de 2017) remitiendo, para ser reemplazadas, cuatro hojas 
de las páginas 1 y 2 (en valenciano y en castellano) del convenio anteriormente remitido, donde se 
rectifica la fecha del convenio. 

En definitiva, el convenio, tras rectificación de fecha y pie de firma, es el siguiente: 
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8. Por Providencia de la Alcaldía de fecha  24 de noviembre de 2017, se conformó propuesta 
de acuerdo en orden a la aprobación DEL “CONVENIO DE COLABORACIÓN ENTRE LA 
GENERALITAT, A TRAVÉS DE LA CONSELLLERIA DE SANITAT UNIVERSAL I SALUT PÚBLICA Y 
EL AYUNTAMIENTO DE CANALS” y de impulso del expediente, dando traslado  a la Intervención 
municipal. 

 
9. La Intervención municipal, en fecha 27 de noviembre de 2017, ha emitido informe de 

fiscalización de conformidad estimando la procedencia de tramitar el expediente. 
 
A los que son de aplicación los siguientes 

 
FUNDAMENTOS JURIDICOS 

 
 A. Se dan por reproducidos los que constan en la parte expositiva del convenio. A través del 
mismo se hace efectiva la cooperación del municipio de Canals  asumiendo determinados contenidos 
de una competencia ajena para servir a ésta. 

La Generalitat Valenciana, ha venido desarrollando un modelo de atención primaria que 
pretende acercar los servicios de salud a la población y mejorar dicha atención incrementando la 
calidad de los mismos. La reseñada pretensión es compartida por este Ayuntamiento que desea 
colaborar en el programa de adecuación de los locales de consulta para la atención primaria de la 
salud, impulsado por la Generalitat Valenciana, a través de su Conselleria de Sanidad Universal y 
Salud Pública.  

El presente convenio comporta obligación económica para el Ayuntamiento de seguir 
asumiendo los gastos de mantenimiento. Además, la Generalitat Valenciana, a través de su 
Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública, abonará al Ayuntamiento las cantidades que se 
detallan en citado convenio trimestralmente previa presentación de certificaciones de los gastos de 
mantenimiento sufragados por el Ayuntamiento en el consultorio. 

 El artículo 140.1.e de la Ley 40/2015, de 1 de octubre de 2015, de Régimen Jurídico del 
sector Público establece que las diferentes Administraciones públicas actúan y se relacionan con 
otras Administraciones o entidades u organismos vinculados o dependientes de éstas de acuerdo con 
el principio de cooperación, cuando dos o más Administraciones Públicas, de manera voluntaria y en 
ejercicio de sus competencias, asumen compromisos específicos en aras de una acción común. 

Además, el artículo 103 de la Constitución, recoge el principio general de actuación 
coordinada de las Administraciones Públicas. En idéntico sentido se pronuncia la vigente Ley de 
Bases de Régimen Local, modificada por la Ley 27/2013, de 27 de diciembre, de racionalización y 
sostenibilidad de la Administración Local, que en su artículo 55 establece que, para la efectiva 
coordinación y eficacia administrativa, la Administración General del Estado, así como las 
Administraciones autonómica y local, de acuerdo con el principio de lealtad institucional deberán 
prestar, en el ámbito propio, la cooperación y asistencia activas que las otras Administraciones 
pudieran precisar para el eficaz cumplimiento de sus tareas. 

Para ello, el artículo 57 de la referida Ley establece que para la cooperación económica, 
técnica y administrativa entre la Administración local y las Administraciones del Estado y de las 
Comunidades Autónomas, tanto en servicios locales como en  asuntos de interés común, se 
desarrollará con carácter voluntario, bajo las formas y en los términos previstos en las leyes, 
pudiendo tener lugar, en todo caso, mediante los consorcios o los convenios administrativos que 
suscriban.  

Por cuanto antecede, la suscripción de un convenio como el de referencia aparece 
contemplado como materia exceptuada de la normativa reguladora de la contratación administrativa 
en el artículo 4.1.d), del Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de Noviembre, por el que se aprueba 
el texto refundido de la Ley de Contratos del Sector Público.  

 
B. Si bien han de acometerse tareas de regularización patrimonial, ello se estima compatible 

con la aprobación del convenio. En este sentido cuando se colabora en la prestación de un servicio 
público tan esencial como la sanidad, prima la garantía, en la medida de lo posible, del mantenimiento 
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de su adecuada prestación. Ello no obsta a que simultáneamente se acometan las tareas de 
regularización. De esta forma, además, no se perjudicaría a los vecinos. 

 
C. El órgano competente para resolver es Pleno, ya que el objeto del convenio  supone la 

asunción de determinados contenidos materiales de una competencia condicionando el ejercicio de la 
misma, que deberá tomar el acuerdo por mayoría absoluta del número legal de miembros de la 
Corporación, en virtud del artículo 47.2.h) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de 
Régimen Local.  

 
A la vista de cuanto antecede, el Pleno acuerda: 
 
Primero. Aprobar la suscripción del “Convenio de colaboración entre la Generalitat, a través 

de la Consellleria de Sanitat Universal i Salut Pública y el Ayuntamiento de Canals” conforme al texto 
transcrito  en el antecedente 7 del presente (e igualmente su versión en valenciano). 

 
Segundo. Facultar para la firma del Convenio al Sr. Alcalde-Presidente del Ayuntamiento de 

Canals: Ricardo Requena i Muñoz. En la firma habrá de hacerse constar referencia al presente 
acuerdo que le otorga la citada facultad. 

 
Tercero. Notificar el presente acuerdo a la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública. 
 
Cuarto. Una vez suscrito el convenio publíquese en el portal de transparencia municipal y, 

con referencia a dicha publicación, en el BOP de Valencia. 
 

 Quinto. Comunicar el presente acuerdo a los servicios municipales de Patrimonio y 
Responsabilidad Patrimonial, de Desarrollo Local y Servicios Públicos, de Urbanismo, Obras Públicas 
y Actividades y de Intervención municipal. 

        
 
 
6. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 

DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
R.O.F. 

El Sr. Alcalde, en compliment del que diu l’art. 42 del ROF, manifesta que s’han posat a 
disposició dels Srs/Sres. Regidors les resolucions adoptades des de l'últim Ple ordinari fins l’actualitat 

 
 
 
7. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL 

PER DELEGACIÓ DEL PLE MITJANÇANT ACORD DE DATA 14-07-15, D’ACORD AL QUE 
DISPOSA L’ARTICLE 115 DEL R.O.F.  

 
El Sr. Alcalde, manifesta que s’han posat a disposició dels Srs/Sres. Regidors els acords 

adoptats per la Junta de Govern Local per delegació del Ple des de l'últim Ple ordinari fins l’actualitat.  
 
L’Interventor de l’Ajuntament de Canals abandona la sessió en el permís de l’Alcalde, no 

reincorporant-se ja a la mateixa, sent les 22:06 hores. 
 
Per l'Alcaldia, sent les 22:06  hores del dia trenta de novembre de dos mil disset, s'acorda una 

interrupció per uns minuts per a descans dels assistents i procedir a fotocopiar i distribuir els precs i 
preguntes presentats pels regidors, continuant la sessió a les 22:17 hores del mateix dia. 

 
 
 

            8. PRECS I PREGUNTES. 
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8.1. PREGUNTA 1 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
 

 
 
Sr. Alcalde: Es veritat  esta l’esborrany fet, ens falta passar-vos la copia i el model, i 

començar a treballar, no hi ha mes motiu qu,  el u el dos i el tres, i això esta a hi aparcat, però esta 

fet, ens van posar a treballar en els tècnics de l’emissora Municipal perquè son els que millor entenen 

el que hi ha , agarrarem el reglament que ja estava fet, però que mai sabia posat en marxa, perquè he 

de recordar que la emissora municipal funciona sense reglament, i ja tenim l’esborrany i es tan senzill 

com que en la pròxima comissió en l’altra, que vaja, i passar-lo per correu electrònic a tots el grups i 

fer les modificacions que caldran. 

 
 
8.2. PREGUNTA 2 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
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Sra. Castells Villalta: Bona nit a  totes i tots el projecte del Parc Caní, volia recordar que  es 
un espai de socialització per als camps, avalat per vuits-centes signatures de la ciutadania, les 
actuacions a dia de hui son, se envià el projecte a Diputació, s’emmenaren algunes cosetes i 
actualment si jo no m’equivoque, Manu, que es el regidor d’urbanisme esta elaborant-se l’ expedient 
per al inici de la contractació veritat? 

 
Sr. Sanchis Polop: Es un expedient de un PEPOS de la Diputació, valorat en uns 24.000 

euros, com be tu dius se va remetre el projecta a la Diputació, que ens el va passar afirmativament 
que estava correcte, el que hem fet es passar-ho a licitació, hem obert el expedient i convidarem a les 
empreses que ens han demanat que volien ser convidades ja que com vosaltres sabeu estos tipus de 
obres  de la Diputació es publiquen  en el Bolletí. 

A les hores, el que  ja sa fet es tramitar-se l’expedient, van rebre tota la documentació en els 
termes que així s’ha notificat. 

 
  Sra. Castells Villalta: Referent el punt dos, quines actuacions s’han fet o estan fent-se, i si 

es gastaran les inversions previstes en aquestes actuacions?, evidentment sí. 
Recorde que en el projecte es fa un condicionament del sol, un arbrat, una tanca, hi hauran 

papereres i mobiliari general, com son banquets per a la gent, una font adaptada per a la ciutadania i  
per els animalets, mobiliari específic, un sistema de neteja amb les eines per a que la gent puga 
també col·laborar deixant l’espai net, i un sistema de mànega per a poder condicionar i tindreu el mes 
net possible. 

En el punt tres, evident-ment estem ja  pensant en un reglament d’ús que va a elaborar-se al 
mateix temps que iniciem el projecte, quan el tinguem vos ho passarem per a que pugueu comprovar 
i aquells suggeriments seran benvinguts. Gràcies. 

 
 Sr. Bellver Franco: Si s’han plantejat el fet, què els propis usuaris participen que el 

reglament d’ús, per el tema de conflictes entre cans. 
 
 Sra. Castells Villalta: Evidentment es necessari. 

 
8.3. PREGUNTA 3 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
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Sr. Orea Pedraza: Gràcies per el títol, no existís a Canals el Regidor de Memòria Històrica, 
com a Delegat del área. Aquesta pregunta si no fora per el preàmbul, la contestaria de una altra 
forma, però  em pareix que torna ser una pregunta com el plenari de setembre, que no fa  falta que jo 
responga, ja  que el propi que pregunta ja  s’ha respost. 

Aquest Regidor no ha fet cap  plagi de una revista  especialitzada de fa  deu any, encara que 
fora per ignorància, jo desconeixia que una part del projecte o una línia o dos línies  del projecte 
coincidien amb  un article una Revista, que este regidor desconeix. Entrant al fons de la pregunta, per 
no deixar-la sense contestar, el problema de  la subvenció que ens van trobar es que els terminis  per 
a portar-la endavant  eren molts curs, això provoca que moltíssims pobles que van demanar i que ses 
va acceptar, i ses va atorgar la subvenció, lamentablement no han pogut desenvolupar el projecte  
com a passat a  Canals, on no hem pogut desenvolupar el projecte  per el curts  terminis, però  també 
hi ha que dir i vostè ho sap , la falta de col·laboració de les entitats locals o la falta de implicació major 
per part  de algunes  entitats locals, per tant evidentment,  el projecte no es pot desenvolupar, i també 
a este regidor li ha fet pensar contestant a la part final de la seua pregunta que  estos projectes  en 
lloc  de esgotar-los una subvenció, hi ha que pensar-los millor, que programar-los millor, perque al 
final se desenvolupen que es el que des de la Regidoria es vol i  jo crec que  vostès també, se te que 
fer de un altra forma  lògicament,  perquè no ha tingut l’èxit que nosaltres  volien. 

 
Sr. Tornero Soriano: Molt breu, al final la resposta es que no s’han fet, jo  arreplegue l‘últim 

que has dit Toni, si de veritat volem que es faça un projecte de memòria historia no esperem a 
subvencions, fem-ho, elaborem-ho i portem-ho avant, en tot el tems que tinguem d’ací fins que 
vulguem nosaltres, sense terminis de subvencions, però comencem. 
 

Sr. Orea  Pedraza: Vicent saps que en este projecte i com en altres, en les comissions 
sempre se vos a donat la informació, sempre se vos a donat la participació, una participació real, 
arreplegue el guant i faré que participe el teu grup i tu especialment que se que tens molt d’interès, i 
anem intentar fer-ho. 
 
 

8.4. PREGUNTA 4 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 

 
 

Sr.Alcalde:  Responc jo per absència del Regidor  delegat de l’àrea, que segurament te mes 

informació que jo, però per el que sé, el que no s’ha vist oficialment, objectivament no tenim un 

informe que digué que  la previsió del  transit  rodat es mes dens o menis des de que es va tallar el 

transit, s’ha fet fa relativament poc, per tant no tinc xifres reals per a donar una resposta. Si s’ha 

previst una actuació  al respecte? de moment com encara no s’ha detectat  el problema,  pues no s’ha 

previst. 
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 Si que es veritat, que ja que observeu esta possible anomalia que podia ocórrer, el que 

puguem fer es traslladar-li a Toni per a que parle amb el  Inspector de la Policia per que valore o tinga 

previst, o tinga en ment si poden fer algo  al respecte, perquè al final el poble de canals es un poble 

que rep molts vehicles de fora que tornen de la jornada laboral i es un tema que sé que hi ha però poc 

puguem fer, però mirarem esta situació que planteges ací. 

 
8.5. PREGUNTA 5 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
 

 
Sr.Orea Pedraza: Vicent no he pogut mirar la normativa, si que sé que es va aprovar fa molt 

poc la normativa autonòmica, i sí que la mirarem no sols per el Casino Gran que possiblement siga el 

que mes nom tinga, sinó també per altres qüestions que es pugen  fer. 

 
8.6. PREGUNTA 1 DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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Sr. Alcalde: Si que es veritat que en l’anterior plenari vas preguntar i com volies adreçar-les a  
Joan Carles i ell no estava, jo el vaig remetre que anares  a secretaria  per a vorer la situació de eixes 
cinc instancies que tu dies que no te s’avien  contestat, jo el puc contestar varies coses , de ixes cinc 
instancies dos parlen del mateix, i una va adreçada als grups municipals per tant ni  l’alcaldia ni ningú 
de nosaltres te res a vores en els grups municipals, i dos eren repetides ,per tant tot i que pugen 
parèixer cinc preguntes es queden en tres, eixes tres al Síndic de greuges ja li s’han contestat, 
evidentment al menys fem coses be, que hi ha preguntes al síndic de greuges de l’anterior  
legislatura, com pot ser l’atenció als veïns de Horts o la liquidació, que no van estar respostes ni 
solucionades mai per l’antic equip de govern, que va estar vuit ans dirigint el nostre poble, que ara ja 
esta a punt si no passa res de vorer la llum en este any 2017. 

Me preguntes per les instancies i perquè no hem contestat abans.  Probablement siga fruit  de 
un funcionament organitzatiu que hem heretat, el funcionament del paper en este ajuntament i que 
moltes vegades no saps on acaba l’instancia, crec que cinc instancies o cinc preguntes no respostes, 
de dos anys i mig de legislatura,  això es inclòs, excepcional a la norma, t’assegure que nosaltres 
antigament en teníem mes de cinc al mes i en este cas estem parlant de dos any i mig, i de eixes 
cinc, son tres preguntes, i que a demés eixes tres preguntes consten en les actes, perquè vam 
dedicar algun temps a mirar, i resulta que hi ha dos de eixes tres preguntes, en concret la del carril 
bici, i la que fa referència a l’escola estiu que estan respostes en actes de comissions informatives 
municipals, i consta en acta, a demés estàn aprovades per tots els membres de la corporació, per 
tant, si se respon a un grup en una comissió, crec que deu donar-se per resposta a qualsevol membre 
del grup.   

I l’altra es la dels informes de la BRAP, em de dir que Joan Carles sent Alcalde en eixe 

moment va tenir a bé, davant d’eixa situació convocar a tots els grups municipals, inclús a col·lectius 

educatius i mediambientals del poble, van participar els que van voler; per donar informació en consta 

que en l’acta no oficial que es va fer del esdeveniment, que crec que no va participar, es van donar 

els informes i informació, i es va publicitar  tot el que s’havia de dir i fer, i a demés esta penjat en la 

web del nostre Ajuntament. 

  Òbviament això no lleva que el reglament del nostre Ajuntament diu, que davant qualsevol 

pregunta feta en un Plenari en veu o en escrit per qualsevol grup municipal a de ser resposta en veu 

o per escrit per els membres del equip de govern en un plac de quinze dies. 

 
8.7. PREGUNTA 2 DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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Sr. Garrido Centelles:  Es veritat que ens tindrien que reunir per si alguns camins tenen prou 

dificultats, mes que camins veredes, si que estic en contacte amb la Confederació Hidrogràfia del 

Xúquer, si que ens han contestat que van a arreglar alguns barrancs, que això correspondria a mig 

ambient, però es veritat  que si que deuríem tindre un poc de cura per alguns camins, sobre tot el que 

ens correspon a nosaltres per si passara, no anem ha solucionar-ho perquè quan ve es molt dificil, 

però intentar pal·liar al menys els danys dels bancals de al voltants.  

Sr.Lluch Orts: Bona nit, per part de Medi ambient es té cura del riu quan passa per dins del 

poble i en este aspecte a mes  a mes de les neteges habituals  del riu  ens hem centrat sobre tot en 

l’eixida.  Hem netejat tots els patidor  i tots els rastells , intentant que no es cree  ninguna acumulació 

sobre tot  ara en la tardor, de fulles concretament,  ens em centrat en la zona que va  des de la plaça 

la Pau fins a la intersecció on s’ ajunten la Plaça del Calixte III, i el carrer nou d’octubre, ahi en tot 

l’accés que dona fins al final del riu, hem netejat  fins on hem pogut  perquè l’associació que es 

l’encarregada de la neteja, si que ens ha dit que un tractament massa agressiu no era bo, si que hem 

netejat una gran part, sobre tot la malesa que podria interrompé el pas del riu a la seua 

desembocadura, i mes enllà de això ja és el manteniment, ja no nomes serà sinó continuar durant 

l’any que bé. 

Sra. Castells Villalta: Des de els  Serveis Municipals, el que es en via urbana el que fem  es 

netejar els embornals en cada període d’ estació, quan canvia una estació netegem, s’incrementa 

esta neteja en època de pluges i volia també incidir en que  hi ha una coordinació entre la UTE, que 

es la empresa de neteja diària  i la Brigada i quan van netejant per sectors la UTE, i veu que hi ha 

algun embornal que  està molt brut, ho comunica a Miguel el Cap de la Brigada, per a què ho 

netegem o algunes vegades algun veí, ens envia alguna foto que ens indiquen algun que se’ns haja 

pogut passar.          

 
 

8.8. PREGUNTA 3 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 

Sra.  Bononad  Martínez:   Bona nit,  açò va dirigit al Regidor de Benestar Social que no està, 

però espere que li ho faràn arrivar. 

Jo volguera fer unes preguntes; es estan retallant i llevant la invalidesa a diferents ciutadans, 

és a dir,  la prestació que cobraven. Com sabreu  si haveu  vist les notícies,  a una  ciutadana veïna de 

nosaltres, de la Llosa li han baixat la Invalidesa i li han  llevat la prestació de la Llei de la  

Dependència,  açò gràcies a la Conselleria de Monica Oltra. 

Volguera  fer unes preguntes i  que m'ho donaren per escrit,  les persones que estan cobrant  

ací a Canals la llei de la  Dependència i la gent que no l'està  cobrant, perquè segons entès i  m'he 

informat,  hi ha persones que porten dos anys i encara  no l'han cobrat.  Moltes Gràcies 

Sr. Alcalde: Òbviament, Toni Sanchez que es el que té domini de  l’informació respondrà al 

Grup Municipal, no obstant entenc que hi ha dos parts en la intervenció, una part a nivell autonòmic la 

qual cosa convide el partit Popular que té representació en les Corts puga  trasllada-li directament a 

Monica Oltra no a la Monica Oltra  Consellera de Benestar Social  i si en la Llosa hi ha un cas estaria 

bé que ho Preguntaren al Alcalde Evarist que es del Partit Popular. 
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8.9. PREGUNTA 4 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 
Sra. Bononad Martínez: Aquesta pregunta és per a la Regidor de Cultura, perquè ens 

explicara al Partit Popular perquè s'ha suspès l'obra de XXXXXXXX, quan hi ha gent que ha comprat 

ja les entrades i el dia 8 s’anava a fer, jo sé que van a retornar els diners, ho he sentit, que no passa 

res però és perquè ens expliquen que ha passat, el motiu de perquè no es fa, gràcies. 

Sra. Celia Ibañez: Bona nit a totes i a tots, la suspensió de l'obra de XXXXXXXXXX és per 

problemes tècnics, quan comencem l'obra se'ns demana unes coses especifiques tècniques i  teniem 

tots els requisits, ara quan els cridarem per a signar el contracte, ens comuniquen que no és apta la 

funció per a venir a Canals. Per a nosaltres ha sigut una sorpresa, estem decebuts perquè esta obra 

també estava subvencionada per Culturarts. No és habitual que en canals no ha passat mai, ens van 

demanar una coses tècniques que nosaltres hem intentat paliar, fins i tot  els hem oferit fer l'actuació  

en el Pavelló, ja que el 9 de desembre és la Gala del Cancer i el Pablellón esta tancat, i perquè també 

és la celebració de la soca  però la companyia no vol per cap de les maneres i no ens queda una 

altra,  per part de la companyia se suspèn i nosaltres retornem els diners, sabem que és una gran 

decepció i Servientrada ho fara directament,  ja que s'ha pagat amb targeta se'ls fara una tornada i la 

gent que ha pagat en ca Don José se li retornarà. 

Per part de la Regidoria s'ha contractat una altra obra de teatre que creiem que va a agradar 

al poble i simplement és açò són problemes tècnics, que l'obra no s'ajusta a l'escenari que tenim. 

 
 

8.10. PREGUNTA 5 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 

Sr. Pérez Garcia: Moltes son les critiques que vam tindre a rail d’aquest tema i no es altre 

que la formació i funcionament dels diferents consells d’aquest ajuntament, com sempre ara poden 

aprofitar per a dir que nosaltres som els menys idonis per a preguntar o que les normatives están per 

a revisar, però han passat quasi quatre anys des de que estàn governant i per tant li fem les següents 

preguntes: 

Quants Consells s’han constituït aquesta legislatura? 

Quins son aquests?  

Quina es la periodicitat de reunió d’aquests? 

Y si creu que els que falten van a constituir-se abans que acabe la legislatura, altres tan 

important com el Consell de l’Esport. 

Sr. Alcalde:  Jo té conteste ràpidament i si el Regidor de l’àrea vol ampliar-ho li done molt a 

gust la paraula; efectivament sou els menys idonis pera  fer estes preguntes, i òbviament molts dels 

reglaments els estem revisant  perquè no estaven adequats a la norma, en concret..., no tres no, dos i 

mig, un moment Francisco. 

Per eixample, en el Consell de festa, el Regidor de participació va aportar ja el borrador, no, la 

proposta de Reglament en la pròxima comissió, ha passat per comissió  dos vegades per a poder fer 

les aportacions que foren oportunes i no sa fet cap aportació, el de Joventut perdona, millor que el 

regidor que porta el tema done amplia informació al respecte, Andreu. 

 

Sr. Lluc Orts: Els quatre Consells, que de fet per a la propera comissió ja tanquem,  perdo, 

per al proper plenari ja portem, seran tant el d’Educació, com el de Joventut , el de Cultura i el 

d’Esports, i el de Agricultura. Els quatre principals els van dur dos vegades a la comissió, una per 
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sonagacio, en els que si que  es va parlar en dos d’ells per fer una xicoteta  modificació, en concret en 

el d’Esports, per a evitar que ens torne a passar, que es fera una votació i després el resultat no 

arribara als mínims, i també en el de Joventut que es va parlar de una sèrie de propostes per a 

modificar-les, es va tornar a la comissió en eixes propostes revisades e incloses també no va haver 

ningun tipus de proposta extra per part de ningun dels  partits de l’oposició en este cas, i per tant esta  

ja preparadíssim per anar al següent Plenari. 

Sr.  López Trigueros:  Un segon, una anotació, he de dir jo en comissió si que vaig fer una 

anotació tant en Esports com en Joventut i els dos es van dur a terme, ho dic perquè com has dit: “ho 

hem passat per les comissions i no hi ha hagut cap aportació”, i si que hi ha hagut aportacions i en 

concret en el de Joventut jo si que vaig dir que participaren els Col·legis i els Instituts, i en el dels 

Esports hi havia un problema amb les votacions i es van afegir. 

Sr. Alcalde: El que sí que es cert, que es un tema que ens haguera agradat, no hem de 

obviar-ho, el mateix que abans no he obviat la resposta de Andreu, que ens haguera agradat que 

s’haguera posat en marxa molt abans, però bé estem ara en  el segon any i mig de legislatura amb 

molta novetat i molt de problema arrossegat que havíem de sol ventar, i pense que si abans de que 

acabe el 2017, som capaços de dur a comissió desprès d’ haver dut en diferents ocasions, pa que 

tots  participaren, varis de estos Consells serà un gran èxit, de totes maneres gracies per la vostra 

preocupació. Sí que es cert que en el de Joventut, si que recorde la participació dels membres dels 

Centres Educatius. 

Sr Pérez Garcia: Constituït soles es ta el de la Festa ? 

Sr. Alcalde: El de la Festa y el de Agricultura 

Sr. Lluch Orts: Tant al de Cultura com al d’Agricultura l’únic que havia que fer es uns xicotes 

canvis en quan a la formació  seus membres. 

 
8.11. PREGUNTA 6 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 

 
Sr. Pérez Garcia:  El passat Plenari el Regidor d’Hisenda a la pregunta relacionada amb el 

tema  del IBI ens va respondre el següent, “ Davant del Pressupost del 2018, se esta estudiant la 

rebaixa de un tipus percentual del IBI dels habitatges i afegia que agraïa la nostra proposta i que se 

esta estudiant, i que ja s’havia fet per part de l’Alcalde el tràmit administratiu per a que es pogueren 

fer estos estudis, i donat la bona salut de l’Ajuntament, fer una mica mes suaus els impostos als 

nostres ciutadans, per tant li fem les següents preguntes. 

Com van eixos estudis? sap vostè que pa que s’aplique esta rebaixa haurà  de estar 

aprovada abans del  31 de desembre? creu que hi haurà la mateixa possibilitat al menys  de deixar la 

recaptació  total als nivells de 2016? com ja li van dir únicament tenia que baixar eixe 3%  que havia 

muntat la revisió cadastral.  Li donem alguns exemples de les poblacions veïnes,  on el coeficient com 

el de Xàtiva es del 0,57, ací  en Canals es de 0,75 , en l’Alcúdia de crespins està 0,8, encara que es 

mes alt que el nostre durant esta legislatura sa baixat  dues vegades,  la Llosa de Ranes  té un 0’52, 

Genovés té un 0,65. 

Creu que ho tendríem vigent per al proper any?, s’aprovarà antes que s’acabi l’any? 

I en cas que s’haja  començat el tràmit, si podríem aportar qualsevol cosa, si es podia arribar, s’ha 

iniciat l’expedient per quan abans poder revisar-ho? 
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Sr. Orea Pedraza: Bona nit de nou; El estudi evidentment es va iniciar, hi ha si no recorde 
mal, una providència d’Alcaldia, el estudi continua val, si la rebaixa arriba abans del 31 desembre 
evidentment, difícilment se va fer una rebaixa abans de 31 de desembre, perquè ja estem 
pràcticament en  desembre, però la resposta que buscava vostè no és esta, no va a rebaixar-se el 3% 
al exercici que be, perquè no he pujat el 3% l’Ajuntament de Canals, hi ha que tornar a dir per a 
informar-li a la gent que l’Ajuntament de Canals no és el que ha pujat el IBI, si no que és el Estat 
Central el que ens ha pujat el 3% del impost del IBI. 

És més, sí vostè haver-a fet be la pregunta, haver-a recordat també en eixes dades que vostè 
aportat, que l’Ajuntament de Canals en esta legislatura es el que mes bonificacions en l’impost del IBI 
ha ficat del percentatge del IBI que vostès van aplicar, es a dir tenim el mateix percentatge de IBI que 
vostès vam aprovar, si tant d’interès tenien, haver deixat més baix eixe tipus de Impost. 

Respecte a la resta de poblacions cada població te la sua idiosincràsia, i Canals te la seua, i 
nosaltres el que em mantes és el tipus de IBI, que va deixar el Partit Popular. 

Se poden fer rebaixes per a que la gent paguen menys, sí se poden fer rebaixes i s’estudiaran 
però la veritat es que l’ajuntament de Canals, crec que no ha seguit mai, ni té que seguir la senda 
d’altres poblacions perquè cada població és com dic pròpia per als seus tributs.  

No se si li he respost  
 
Sr. Pérez Garcia: Al final crec que m’ha contestat el que li a donat la gana, com sempre fa. 

 
Sr Alcalde: Per favor Toni. 
 
Sr. Pérez Garcia: No tinc to de replica?. 
 
Sr. Alcalde: Si però, si és como a vostè li dona la gana no, sí es en un to cordial sí. 
 
Sr. Pérez Garcia: En el mateix to que ha utilitzat el Regidor delegat. 
En el Plenari passat ja li vaig dir, la revisió cadastral ve iniciada única i exclusivament de una 

petició que naix d’aquest Ajuntament, li he dit un milió de voltes, el tenia a la seua mà, encara que 
haguera sigut el Sr. XXXXX segons diu vostè en el BIM, segons diu vostè i en altres mitjos, que ha 
pujat el IBI, més raó té  vostè pa baixar-los, li van dir en el Plenari dels Pressupostos del any passat, 
ha tingut tot un any per fer eixos estudis i no els a fet, per tant si el poble de Canals no té una rebaixa 
del IBI o paga més el seu IBI, assumís-ca també, eixa xicoteta responsabilitat que té, com a Regidor 
de l’àrea. 

 
Sr. Orea Pedraza:  D’ací poc estudiarem en este Plenari el Pressupost de l’any  2018, ja li 

avance que en els pressupostos de l’any 2018, els ciutadans de Canals trobaran que el seu 
l’Ajuntament fa un esforç, per justificar eixa pujada del IBI que ha fet el Sr. XXXXXXX, com vostè 
reconeix , per  tant  esperes a estudiar el pressupost del any 2018 i justament vora com per l’esforç 
que fa esta corporació, este equip de govern, justament va tindre una compensació per la pujada que 
va fer el Sr. XXXXXXXX. 
 
 

8.12. PREGUNTA 7 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 

El Sr. Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista), s'absenta de la sessió a les 22:55 hores, 
reincorporant-se a les 22:58 hores durant el tractament mateix punt. 
 

Sr. Pérez Garcia: Esta pregunta es per a Mai la representant del  Ajuntament al COR. 
El passat exercici degut a un augment del nombre dels membres impositius al Padró de 

recaptació del COR, van tindre una reducció i al final pagament menys, per la replegada, tractament, i 
tot el que fan en els nostres residus. 

Si finalment este augment del padró va ser efectiu, o per que sé que van haver moltes 
reclamacions, i per tant si han hagut més baixes i si per a el pròxim exercici es va mantindré la 
quantitat a pagar per este servici. 
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Sra. Castells Peralta: Es va rebaixar al voltant dels 20€, vaig a respondre per escrit, per 
donar-te mes les dades, però si que es veritat que van haver reclamacions, Diputació si jo no recorde 
malament, esta resolent eixes reclamacions, si no recorde mal el Consorci el que volia es que, la gent 
pagarà en període voluntari, i estan intentant que siga així. 

De la resta ja vos conteste per escrit, de totes maneres com jo vos remet  periòdicament les 
actes, i si necessiteu alguna documentació jo vos les aporte sense ningun problema. 
 
 

 
8.13. PREC 1 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
 

 
 
 
 

8.14. PREC 2 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
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8.15. PREC 3 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 

 
 
 
 
 

8.16. PREC 4 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 

 
 
 
 

8.17. PREC 5 DEL GRUP MUNICIPAL REINICIEM CANALS 
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8.18. PREC 1 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
  

Sr. Pérez García: Els tres son per al Sr. Orea Pedraza, regidor d’Hisenda. 
 
 Estem a finals de novembre i per tant deuríem tindre damunt la taula l’esborrany del 
pressupost 2018, i com ve a ser norma general a aquesta legislatura ens trobem que se’ns fa arribar 
a correres, en el meu cas encara no el he rebut, com t’he comentat abans, suponc que per algun 
problema del correu electrònic, tranquil sr. Regidor que no ho tinc en compter, pensàvem que en el 
pas de la legislatura, entenem que es normal que de entrada tot costa més, o inclòs en el canvi de 
l’Alcaldia les coses anirien a millor, però vegem que com deia Julio Iglesias, “la vida sigue igual”. Per 
tant li demanen que en un departament tant important com es el de Hisenda, costa tan de treball, que 
ho sabem entenga que per a nosaltres, també suposa una tasca important la revisió d’aquesta 
documentació en menys de una setmana, al nostre cas, tan sols tres o quatre dies. Li preguem que 
per al proper exercici, intente facilitar-nos un primer esborrany, encara que sigua molt provisional per 
a finals d’octubre, aixina ens donarà mes temps per a la seua revisió i debat i a més a més complirem 
el que marca la llei. 
 

8.19. PREC 2 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 
 Sr. Pérez García: El passat plenari el grup Reiniciem va fer una pregunta sobre el tema del 
camp de futbol de Quatre Camins, i la veritat es que li ho agraïm, per que gràcies a açò ens hem 
adonat dels tràmits, per dir-ho de alguna manera, que se estaven realitzant. Al debat de l’acta hem 
vist que hi havia coses que no s’havien recollit conforme s’havien dit, ja ho hem comentat al punt 
corresponent. En altre lloc el pagament del deute de la UD Canals a la Federació, dic el que recull 
l’acta, que no podem pagar nosaltres a la Federació, te que ser mitjançant la UD, açò sí que es 
veritat, llavors hauria de ser a base de una subvenció, una ajuda o el que siga, en la condició que la 
Federació Espanyola signara aquest document, con deia Reiniciem en la seua pregunta: conte amb 
els jocs subterranis, hem de ser transparents i fer les coses correctament, si no es així podem incórrer 
en il·legalitats. 
 

8.20. PREC 3 “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 
 Sr. Pérez García: Se que per part d’aquest Ajuntament s’està fent un esforç en millorar la 
il·luminació de molts carrers del poble i m’agradaria que es tinguera en compte la il·luminació d’alguns 
camins, que per el fet de ser camins pareix que no estiguen tant al punt de mira, com pot ser el camí 
de les Setenes o el camí de la Palmera, que va a Aiacor per Vicent Rius, i sobre tot el camí de 
Setenes al tros  de la zona jove, necessiten una actuació en quan a la qualitat de la il·luminació que 
tenen. 
 
 
 Sr. Alcalde:  Molt bé, el departament està “en ello”, moltes gràcies a tots per la vostra 
assistència, bona nit i fins la propera sessió. Gràcies. 
 
 

I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent les 
vint-i-tres hores i cinc minuts del dia trenta de novembre de dos mil disset. 

 
 
L’ Alcalde           El Secretari 

 
 
 
 
-Ricardo Requena Muñoz-      -José Mª Trulll Ahuir- 


